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Œwiatowa Wystawa w Brukseli jest
jedn¹ z najbardziej presti¿owych imprez
promuj¹cych nowe rozwi¹zania. Nasza
uczelnia od lat odnosi sukcesy w Bruk-
seli. Pomys³y i projekty, które pojawiaj¹
siê na targach, wzbudzaj¹ wœród juro-
rów du¿e zainteresowanie, które na ogó³
wyra¿a siê przyznaniem medali. Wœród
60 rozwi¹zañ z Polski 31 przedstawi³o
Stowarzyszenie Polskich Wynalazców
i Racjonalizatorów – organizator stoiska
Politechniki. Zdobycie medali nie jest
takie proste, s¹ jednostki, które prezen-
tuj¹ wiele rozwi¹zañ, ale tylko pojedyn-
cze zwracaj¹ uwagê jurorów. Tym wiêk-
sza satysfakcja, ¿e to, co pokaza³a Poli-
technika £ódzka w ca³oœci okaza³o siê
zbiorem z³otych pomys³ów.

W kategorii elektronika nagrodzono
dwa opracowania powsta³e w Katedrze
Mikroelektroniki i Technik Informacyj-
nych P£ we wspó³pracy z zagranicznymi
partnerami.

Z³otym medal z wyró¿nieniem otrzy-
ma³ System do detekcji neutronów.

Autorzy opracowania: dr in¿. Mariusz
Grecki, mgr in¿. Dariusz Makowski, prof.
Andrzej Napieralski oraz z zagranicy
Bhaskar Mukherjee i Stefan Simrock
(Niemcy - Deutsche Elektronen-Synchro-
tron).

Z³otym medalem nagrodzono Ele-

ment piezoelektryczny jako czujnik

si³y statycznej. Autorzy opracowania:
mgr in¿. Przemys³aw Sêkalski i prof.
Andrzej Napieralski oraz Stefan Simrock
(Niemcy - Deutsche Elektronen-Synchro-
tron), Angelo Bosotti i Rocco Paparella
(INFN-Mediolan, W³ochy), Mohammed
Fouaidy (IPN-Orsay, Francja).

W kategorii procesy przemys³owe z³o-
ty medal otrzyma³o Wykorzystanie

Elektrycznej Pojemnoœciowej Tomo-

grafii Procesowej do analizy i dia-

gnozowania stanów dynamicznych

20 listopada zakończyła się 54. Światowa Wystawa Innowacji, Badań Na-
ukowych i Nowoczesnej Techniki Brussels Eureka 2005. Na wystawie w 29
kategoriach pokazano 600 wynalazków z 23 krajów. Politechnika Łódzka
zaprezentowała cztery opracowania – wszystkie nagrodzono złotymi meda-
lami, w tym jedno rozwiązanie otrzymało złoty medal z wyróżnieniem.

Złota Bruksela
w silosach. Praca zosta³a zrealizowa-
na w Katedrze Informatyki Stosowanej
P£ pod kierunkiem prof. Dominika San-
kowskiego przez mgr. in¿. Zbigniewa
Chanieckiego we wspó³pracy z  prof.
Tomaszem Dyakowskim (The University
of Manchester), dr. in¿. Maciejem Nie-
dostatkiewiczem (Politechnika Gdañska)
oraz prof. Andrzejem Pl¹skowskim i dr.
in¿. Romanem Szabatinem (Politechni-
ka Warszawska).

W kategorii metalurgia z³otym meda-
lem nagrodzono Amorficzne pow³oki

ochronne SiC, SiCN, SiN na elemen-

tach konstrukcyjnych. Technologiê tê
opracowali: prof. P£ Bogdan Wendler,
mgr in¿. Marcin Jachowicz oraz mgr in¿.
Adam Rylski. Rozwi¹zanie to otrzyma³o
tak¿e dwa specjalne wyró¿nienia: puchar
i dyplom Mo³dawskiej Agencji W³asnoœci
Intelektualnej oraz Z³oty Medal Wysta-
wy ARCA, która odbywa³a siê we wrze-
œniu w Zagrzebiu.

Dwa pierwsze opracowania zadebiu-
towa³y na targach w Brukseli, ich krótki
opis podajemy w dalszej czêœci ¯U. Dwa
pozosta³e, opisane by³y w ¯U 93.

n E.Ch.

Polska Akademia Nauk - Wydzia³ IV
Nauk Technicznych przyzna³ coroczne
Nagrody Naukowe. Wœród laureatów zna-
leŸli siê pracownicy Politechniki £ódzkiej:
dr hab. arch. Marek Pabich z Wydzia³u
Budownictwa, Architektury i In¿ynierii
Œrodowiska oraz dr in¿. Micha³ Szermer

z Wydzia³u Elektrotechniki, Elektroniki,
Informatyki i Automatyki i dr in¿. Krzysz-

tof Szulc z Wydzia³u In¿ynierii Proceso-
wej i Ochrony Œrodowiska. Nagrody zo-
sta³y wrêczone 21 grudnia. O laureatach
piszemy na stronach 6 i 8.

n
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16 grudnia odby³o siê uroczyste
otwarcie nowego budynku Studium Prak-
tycznej Nauki Jêzyków Obcych. Zapro-
szeni goœcie mogli zobaczyæ, jak dobrze
zosta³y wykorzystane przyznane nam
œrodki europejskie. Wiceprezydent £odzi
W³odzimierz Tomaszewski, uczestnicz¹-
cy w uroczystoœci odwiedzi³ wiêkszoœæ
pomieszczeñ dydaktycznych, podziwia-
j¹c efekty modernizacji starej fabryki
i wyposa¿enia sal, a rektor prof. Jan Kry-
siñski stwierdzi³, ¿e nasze studium jest
jednym z lepiej wyposa¿onych w Polsce.

Politechnika Łódzka zakończyła kolejną inwestycję z funduszy Unii Europej-
skiej. Dzięki niej studenci Politechniki uczą się języków obcych w komforto-
wych warunkach.

Studium zmodernizowane
ok. 8 tys. studentów na studiach dzien-
nych i zaocznych (ok. 500 grup), prowa-
dzi równie¿ kursy jêzyka polskiego dla
studentów zagranicznych. Oferuje tak¿e
kursy komercyjne, które przygotowuj¹ do
europejskich egzaminów TELC z jêzyków
obcych oraz do innych egzaminów, m.in.
na praktyki wakacyjne IAESTE.

Uroczystoœæ otwarcia nowej siedziby
Studium by³a tak¿e okazj¹ do wrêczenia
po raz pierwszy certyfikatów, oznaczeñ
poziomów kompetencji jêzykowych usta-
nowionych przez Radê Europy, a wpro-

Prof. S³awomir Wiak otrzyma³ tytu³ Ho-
norowy Amabasador Kongresów Polskich.
Jest on nadawany co roku przez Polsk¹
Organizacjê Turystyczn¹ oraz Stowarzysze-
nie Kongresów Polskich grupie osób szcze-
gólnie zas³u¿onych w promowaniu Polski
na arenie miêdzynarodowej. Kapitu³a, któ-
ra decyduje o przyznaniu tego honorowe-
go wyró¿nienia sk³ada siê z przedstawicieli
wielu œrodowisk, w tym œrodowisk akade-
mickich, ministerstw oraz organizacji spo-
³ecznych. Przewodnicz¹cym kapitu³y jest
prof. Janusz Lipkowski. Kandydatury zg³a-
szane s¹ przez ró¿ne organizacje. Spoœród
11 nagrodzonych osób, 9 osób to przed-
stawiciele oœrodków akademickich, w tym
prof. S. Wiak jako jedyny reprezentant œro-
dowiska ³ódzkiego. Uroczystoœæ wrêczenia
tytu³u Honorowy Amabasador Kongresów
Polskich odby³a siê w Hotelu Sobieski
w Warszawie w dniu 17 listopada 2005 r.

Prof. S. Wiak jest bardzo aktywnym
pracownikiem naukowym i dydaktycznym,
wykazuj¹cym bardzo du¿e zdolnoœci w pro-
mowaniu osi¹gniêæ nauki polskiej na forum
miêdzynarodowym. Dziêki dzia³alnoœci na-
ukowej zdoby³ du¿y autorytet przejawiaj¹-
cy siê udzia³em w pracach ponad 20 Komi-
tetów Naukowych Konferencji Miêdzyna-
rodowych (w tym International Conferen-
ce on Electrical Machines ICEM, Interna-
tional Symposium on Elektromagnetic
Fields in Electrical Engineering – ISEF, COM-
PUMAG, International Conference on Arti-
ficial Intelligence and Soft Computing –
ICAISC, itp.) Jest znany ze swojej dzia³al-
noœci edytorskiej (ponad 240 publikacji,
w tym 7 monografii) oraz jako recenzent
(ponad 300 recenzji referatów, artyku³ów,
projektów badawczych i ksi¹¿ek). Jest
cz³onkiem wielu presti¿owych towarzystw
naukowych, w tym IEEE, International Com-
puter Society oraz cz³onkiem za³o¿ycielem
ICS-International Compumag Society.

n

Honorowy
tytuł
dla Profesora
Sławomira
Wiaka

Zmodernizowany budynek pofabrycz-
ny o powierzchni ponad 2,5 tys. m2 zosta³
nowoczeœnie wyposa¿ony. Jest w nim 28
sal dydaktycznych, sala komputerowa,
sala konferencyjna na 100 osób, zaplecze
socjalne. W ca³ym budynku jest bezprze-
wodowy dostêp do Internetu. Wiêkszoœæ
sal jest wyposa¿ona w sprzêt multime-
dialny nowej generacji. Dobrze wyposa-
¿ona biblioteka sprawia, ¿e studenci maj¹
do dyspozycji najnowsze wydawnictwa -
równie¿ elektroniczne, w bibliotece mog¹
przygotowaæ multimedialn¹ prezentacjê
na zajêcia z jêzyka obcego.

Realizacja dwuletniego projektu mo-
dernizacji kosztowa³a oko³o 8 milionów
z³otych, 75% tej sumy pochodzi z Euro-
pejskiego Funduszu Rozwoju Regional-
nego.

Studium prowadzi zajêcia na wszyst-
kich wydzia³ach Politechniki £ódzkiej dla

wadzonych przez nowe Kierownictwo
SPNJO. W sumie 37 studentów otrzyma-
³o œwiadectwa potwierdzaj¹ce znajo-
moœæ jêzyka na poziomie B1. Certyfika-
ty dotyczy³y angielskiego - 11 osób, nie-
mieckiego - 12 i rosyjskiego - 14.

Studium Praktycznej Nauki Jêzyków
Obcych zatrudnia 86 pracowników dy-
daktycznych oraz 8 pracowników admi-
nistracyjnych i technicznych. Rektor prof.
Jan Krysiñski podczas uroczystoœci wrê-
czy³ grupie jedenastu zas³u¿onych pra-
cowników medale 60-lecia Politechniki
£ódzkiej.

Profesjonalne wyposa¿enie Studium,
kompetencje kadry oraz nowy program
nauczania bez w¹tpienia przyczyniaj¹ siê
do podniesienia atrakcyjnoœci zawodowej
absolwentów Politechniki £ódzkiej.

n Ewa Chojnacka, Ma³gorzata Trocha

W bibliotece obok
książek są także
wydawnictwa
elektroniczne

Foto: Jacek Szabela
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Targi Edukacyjne skierowane do m³o-
dzie¿y szkó³ œrednich, po³¹czone z akcj¹
„drzwi otwartych”, czyli mo¿liwoœci¹
zwiedzania budynków uczelni, sal wyk³a-
dowych i laboratoriów, odby³y siê 2 i 3
grudnia. Tym razem miejscem targów by³
hol Wydzia³u Biotechnologii i Nauk o ̄ yw-
noœci. M³odzie¿ zainteresowana studiami
w naszej uczelni mia³a znakomit¹ okazjê
by porozmawiaæ z wyk³adowcami i stu-
dentami o kierunkach studiowania, pro-
cesie kszta³cenia, warunkach rekrutacji
oraz perspektywach zatrudnienia. Pe³ni¹-
cy dy¿ury studenci udzielali informacji
„z pierwszej rêki” o studiowaniu i ¿yciu
studenckim po zajêciach. Na stoiskach do-
stêpne by³y informatory o poszczególnych
wydzia³ach i kierunkach studiów.

Liczn¹ grupê wœród odwiedzaj¹cych
tegoroczne targi stanowi³a m³odzie¿ z XXIV
LO w £odzi. Micha³ – uczeñ tego liceum,
który w tym roku zdaje maturê z mate-
matyki i fizyki, chcia³by studiowaæ Infor-
matykê w Centrum Kszta³cenia Miêdzy-
narodowego. Przyszed³ na targi potwier-
dziæ wczeœniej zdobyte informacje o mo¿-
liwoœci odbycia czêœci studiów za granic¹.
Powiedzia³, ¿e to zdecydowa³o o decyzji
podjêcia nauki w P£. Grupa ch³opców
z tego samego liceum z klasy maturalnej

Politechnika, jako pierwsza łódzka uczelnia, przedstawiła swoją ofertę edukacyjną na studia w roku
akademickim 2006/2007.

Oferta na nowy rok akademicki

o profilu matematyczno-fizycznym mia³a
dylemat, czy studiowaæ Automatykê i Ro-
botykê na Wydziale Mechanicznym, czy
na Wydziale Elektrotechniki, Elektroniki,
Informatyki i Automatyki. Specjalnie na
targi przyjecha³y z II LO w Zduñskiej Woli
dwie dziewczyny Emilka i Kasia. Jedna
chce studiowaæ matematykê, a druga
chemiê. Dopytywa³y siê na stoisku samo-
rz¹du o mo¿liwoœci zamieszkania w aka-
demiku. Ich kole¿anka z zainteresowa-
niem ogl¹da³a materia³y prezentowane na
stoisku Wydzia³u In¿ynierii i Marketingu
Tekstyliów - pyta³a, czy wywieszone wy-
roby to studenckie prace, interesowa³y j¹
perspektywy zatrudnienia.

W ci¹gu dwóch dni grupy m³odzie¿y
skorzysta³y tak¿e z zaproszeñ wydzia³ów
i ju¿ na miejscu mog³y obejrzeæ to, co wy-
dzia³ uzna³ za najwa¿niejsze do pokazania.

Wydziały
przygotowały
szereg atrakcji

Organizatorzy z Wydzia³u Mechaniczne-
go zaproponowali wycieczki do laborato-
riów instytutów i katedr. Film o Wydziale
oraz wystawione elementy maszyn, ch³o-
dziarka samochodowa, model sztucznego

serca i elementy stosowane w medycynie,
takie jak koñcówki dentystyczne, czy pro-
teza szczêki dawa³y pogl¹d na to, czym
zajmuje siê wspó³czesny mechanik.

Wydzia³ Elektrotechniki, Elektroniki,
Informatyki i Automatyki zorganizowa³ na
stoisku pokazy urz¹dzeñ, którymi stu-
denci pos³uguj¹ siê podczas zajêæ labo-
ratoryjnych oraz promowa³ osi¹gniêcia
studentów i pracowników. Mo¿na by³o
obejrzeæ m.in. model sztucznej d³oni,
skaner charakterystyki promieniowania
nieba, procesor przetwarzaj¹cy sygna³y
mowy, a tak¿e robota krocz¹cego, który
umie komunikowaæ siê ze œwiatem za
pomoc¹ mowy ludzkiej i potrafi chodziæ
w trudnym terenie. Ka¿da jednostka
przygotowa³a dla zwiedzaj¹cych prezen-
tacjê pomieszczeñ, maszyn lub specjali-
stycznych urz¹dzeñ, którymi studenci
i wyk³adowcy pos³uguj¹ siê na co dzieñ.

Na stoisku Wydzia³u Chemicznego do
studiowania zachêcali studenci w bia³ych
fartuchach. W zorganizowanym konkur-
sie Z chemi¹ za pan brat mo¿na by³o wy-
graæ obrazy wykonane z papieru czerpa-
nego, fartuch i koszulki. Du¿e zaintereso-
wanie wzbudza³ ogród stworzony ze szk³a
wodnego i kryszta³ków kolorowych soli.

Doktorantki z Wydzia³u Biotechnolo-
gii i Nauk o ¯ywnoœci reklamowa³y w³a-
sne produkty – liofilizowane truskawki,
poziomki i maliny, które mog¹ byæ prze-
chowywane nawet przez 2 lata w szczel-
nie zamkniêtych opakowaniach.

Wydzia³ Budownictwa, Architektury
i In¿ynierii Œrodowiska wystawi³ dyplo-
mowe prace studentów architektury
i wdro¿one projekty. Ale fajne, ciekawe,
kiedy my tak bêdziemy projektowaæ –
komentowali Andrzej i Krzysztof, którzy
przyjechali na targi z Sieradza.

Na stoisku Wydzia³u Fizyki Technicznej,
Informatyki i Matematyki Stosowanej m³o-
dzie¿ z zainteresowaniem ogl¹da³a anima-
cje komputerowe, wci¹ga³a ich wirtualna
rzeczywistoœæ. W ramach otwartych drzwi
studenci z ko³a Naukowego Fizyków przy-

Atrakcyjne materiały
informacyjne
przyciągały uwagę
młodzieży

Foto: Jacek Szabela
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gotowali, jak zawsze, mnóstwo cieka-
wych pokazów fizycznych. Wydzia³ po-
chwali³ siê pracowniami studenckimi, za-
równo tymi, które s¹ w budynku Instytu-
tu Fizyki, jak i w budynku „Trzech Wy-
dzia³ów”. Przy stoisku tego wydzia³u
z niecierpliwoœci¹ na wycieczkê czeka³a
m³oda kobieta z wózkiem. Okaza³o siê, ¿e
jest to tak¿e kandydatka na studia w Po-
litechnice £ódzkiej. Jest z pochodzenia
Bia³orusink¹, z wykszta³cenia ekono-
mistk¹ i ma 8-miesiêczne dziecko. Jest
zdecydowana zdawaæ egzaminy na Poli-
technikê. Jej marzeniem jest studiowanie
informatyki i, jak powiedzia³a, zrobi
wszystko by osi¹gn¹æ cel.

Szereg atrakcji czeka³o tak¿e na za-
interesowanych studiami na Wydziale
In¿ynierii Procesowej i Ochrony Œrodo-
wiska. Na stoisku przygotowanym wraz
z Samorz¹dem Studenckim i Studenckim
Ko³em Naukowym prezentowany by³
dzia³aj¹cy model wodorowego ogniwa
paliwowego, komputerowy symulator
przep³ywu krwi w naczyniach krwiono-
œnych oraz model urz¹dzenia do susze-
nia py³ów. Wydzia³ „nêci³” te¿ swoim al-
pinist¹, czyli zaprasza³ na spotkanie
z Piotrem Pustelnikiem.

Konkurs

Podobnie jak w ubieg³ym roku odby³
siê konkurs, w którym nagrodzono wy-
dzia³y za najlepsz¹ promocjê ich oferty.
Komisja, po uwa¿nym przyjrzeniu siê aran-
¿acji stoisk, sposobowi prezentacji i jako-
œci obs³ugi uzna³a, ¿e pierwsza nagroda
w wysokoœci 4 000 z³ powinna trafiæ do
Wydzia³u Biotechnologii i Nauk o ¯ywno-
œci, drugie miejsce i 3 000 z³ otrzyma³
Wydzia³ Elektrotechniki, Elektroniki, Infor-
matyki i Automatyki, a trzecie miejsce
nagrodzone kwot¹ 2 000 z³ przypad³o
Wydzia³owi In¿ynierii Procesowej i Ochro-
ny Œrodowiska. Nagrody z przeznacze-
niem na dalsz¹ promocjê oferty eduka-
cyjnej wydzia³u przyzna³ prorektor ds.
kszta³cenia, prof. P£ Edward Jezierski.

Po raz pierwszy w Targach Edukacyj-
nych uczestniczy³o Studium Jêzyków
Obcych, reklamuj¹ce naukê kilku jêzy-
ków, na ró¿nych poziomach.

n Ewa Chojnacka, Ma³gorzata Trocha

W dniu 22 listopada 2005 r. zosta³a
podpisana umowa o wspó³pracy pomiê-
dzy firm¹ Polmos ¯yrardów Sp. z o.o.
i Wydzia³em Biotechnologii i Nauk o ̄ yw-
noœci Politechniki £ódzkiej. Dokument
podpisali: Dyrektor Generalny Polmos
¯yrardów Wies³aw Pi³at oraz Dziekan
Wydzia³u prof. dr hab. Jan Iciek i Kwe-
stor P£ mgr Jadwiga Machnicka. Zawar-
ta umowa okreœla formy wspó³pracy i do-
tyczy bie¿¹cego roku akademickiego
oraz nastêpnego - 2006/2007.

W ramach umowy Wydzia³ BiNo¯ bê-
dzie kierowa³ studentów do Zak³adu
w ¯yrardowie na praktyki i wykonywanie
prac dyplomowych, a pracownicy Wydzia-
³u bêd¹ udzielaæ kadrze Polmosu ¯yrar-
dów konsultacji naukowo-technicznych.

Przedsiêbiorstwo zobowi¹za³o siê
ufundowaæ coroczne nagrody pieniê¿ne

Nowa forma współpracy

Na Wydziale In¿ynierii i Marketingu Tekstyliów odby³a siê 7 listopada 2005 r. pu-
bliczna obrona pierwszej pracy doktorskiej o charakterze ekonomiczno – technicz-
nym. Mgr Ma³gorzata Koszewska zaprezentowa³a bardzo ciekawe po³¹czenie zagad-
nieñ czysto ekonomicznych, popartych badaniami marketingowymi, z elementami
wiedzy technicznej. Praca wykonana pod kierunkiem prof. Zofii Wysokiñskiej nosi tytu³:
Rynek odzie¿y ochronnej – aspekty marketingowe dostosowania polskich firm do dzia-
³alnoœci na Jednolitym Rynku Europejskim. Stanowi ona rodzaj strategicznego prze-
wodnika i ten jej praktyczny charakter mo¿e dobrze przys³u¿yæ siê przedsiêbiorcom
z omawianej bran¿y do odniesienia sukcesu na tak konkurencyjnym dziœ rynku.

Pierwsza obrona pracy doktorskiej to dla jednostki zawsze wydarzenie wa¿ne,
a Katedra Gospodarki Œwiatowej i Marketingu Tekstyliów istnieje dopiero od niedawna.
Prace promocyjne to dowód dynamicznego rozwoju, dwie nastêpne prace doktorskie
w Katedrze s¹ w trakcie realizacji.

n Monika Malinowska-Olszowy

Ekonomia, marketing i odzież

za najlepsze osi¹gniêcia (prace magister-
skie i doktorskie) studentów lub pracow-
ników Zak³adu Technologii Spirytusu
i Dro¿d¿y oraz – niezale¿nie - podobne
coroczne nagrody dla studentów lub pra-
cowników ca³ego Wydzia³u Biotechnolo-
gii i Nauk o ¯ywnoœci. Przekazanie na-
gród oraz czeków nast¹pi w trakcie uro-
czystej ceremonii wrêczenia dyplomów.

Polmos ¯yrardów przeka¿e ponadto
dwukrotnie (do koñca 2005 i 2006 roku)
dotacje pieniê¿ne na realizacjê prac dy-
daktycznych w Zak³adzie Technologii
Spirytusu i Dro¿d¿y, a tak¿e dofinansuje
remont hali technologii ¿ywnoœci w bu-
dynku uczelni.

Strony mog¹ zdecydowaæ o odnowie-
niu umowy w 2007 roku.

n Anna Kurowska

Nowa umowa
sprawiła satysfakcję
jej sygnatariuszom
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Praca dotyczy zasadniczo wieku dwu-
dziestego, jednak dla pe³niejszego wpro-
wadzenia w problematykê architektury
muzealnej autor odwo³uje siê do wa¿nych
momentów w jej historycznym rozwoju,
analizuje najistotniejsze zjawiska, które
wp³ynê³y na kszta³towanie muzeów sztu-
ki. Momentem zwrotnym w rozwoju ar-
chitektury muzealnej by³o utworzenie
w roku 1792 muzeum narodowego
w dawnym pa³acu królewskim w Luw-
rze. W XIX wieku z doœwiadczeñ swoich
francuskich poprzedników korzystali tak-

Wydział IV Nauk Technicznych Polskiej Akademii Nauk po raz pierwszy nagrodził pracę z dziedziny archi-
tektury. Dr hab. inż. arch. Marek Pabich Marek Pabich Marek Pabich Marek Pabich Marek Pabich z Instytutu Architektury i Urbanistyki Politechniki Łódzkiej otrzy-
mał Nagrodę Naukową za książkę „O kształtowaniu muzeum sztuki – przestrzeń piękniejsza od przedmio-
tu”. Jak podkreśla autor podjęcie tego tematu to efekt jego zamiłowania do samej sztuki, a także wynik
pewnych doświadczeń praktycznych związanych z kształtowaniem jej otoczenia.

Przestrzeń muzeum
a postrzeganie dzieła sztuki

¿e niemieccy architekci. Niew¹tpliwie
najznakomitszym przyk³adem architek-
tury muzealnej pierwszej po³owy XIX
wieku w Niemczech jest zaprojektowa-
ne przez K. F. Schinkla Altes Museum
w Berlinie. W ksi¹¿ce autor przedstawia
te¿ koncepcje budynku muzealnego
stworzone m.in. przez Le Corbusiera,
F. L. Wrighta, Ph. Johnsona, E. L. Barne-
s’a, R. Meiera. Wskazuje tak¿e na czyn-
niki, które maj¹ wielkie znaczenie w od-
biorze dzie³ sztuki przez zwiedzaj¹cych,
a przy tym istotnie wp³ywaj¹ na kszta³t
muzeum i jego przestrzeni. Dzie³a sztu-
ki, przestrzeñ ekspozycyjna oraz bry³a
muzeum - nie istniej¹ same dla siebie -
powstaje bardziej lub mniej jednorodna
kompozycja stworzona dla odbiorcy –
mówi dr hab. arch. M. Pabich. - Dla od-
bioru dzie³ muzealnych wa¿na jest dro-
ga zwiedzania, œwiat³o, które wype³nia
jego wnêtrza i jest elementem niezbêd-
nym dla w³aœciwego eksponowania dzie³
sztuki oraz skupienie, które wymaga ci-
szy potrzebnej do koncentracji na eks-
ponatach. Architektura czêsto jest ma-
terializowaniem pewnych idei, realizacj¹
marzeñ, a tak¿e wyrazem potrzeby ar-
chitekta, by byæ niepowtarzalnym. Prze-
strzeñ muzealna staje siê scen¹, integral-
nym elementem scenariusza prezenta-
cji muzealnej. Autor przedstawia w ksi¹¿-
ce postawy twórców obiektów muzeal-
nych, a tak¿e artystów, których dzie³a
s¹ w nich eksponowane. Wielkie oczeki-
wania, co do kszta³tu przestrzennego
nowego muzeum powoduj¹, ¿e jest ono
jako typ budynku najczêœciej poddawa-
ne krytyce, wywo³uje dyskusje i gor¹ce
spory – podkreœla M. Pabich. – Wybór
rozwi¹zania zale¿y w znacznej mierze od
zrozumienia przez architekta istoty sztu-
ki, która ma byæ eksponowana w plano-

wanym przez niego wnêtrzu i od roli, jak¹
ma odgrywaæ muzeum wobec okreœlo-
nej spo³ecznoœci.

Nagrodzona ksi¹¿ka ukaza³a siê
w 2004 r. Jej pierwsze wydanie zosta³o
ju¿ wyczerpane, wydanie drugie plano-
wane jest w 2006 r.

Dr hab. in¿. arch. Marek Pabich
(1960) jest ³odzianinem, absolwentem
Wydzia³u Budownictwa, Architektury
i In¿ynierii Œrodowiska Politechniki
£ódzkiej. Od 1983 r. pracuje w Zespo-
le Rysunku i Malarstwa Instytutu Ar-
chitektury i Urbanistyki, obecnie jest
jego wicedyrektorem ds. nauki i roz-
woju. Wiele prac dyplomowych wyko-
nanych pod jego kierunkiem zosta³o
nagrodzonych i wyró¿nionych w kon-
kursach. Jest opiekunem naukowym
naszych studentów studiuj¹cych m.in.
w Moguncji, Rzymie, Stuttgarcie, Du-
blinie i Clermont-Ferrand. Od 1984 roku
wspó³pracuje z Muzeum Sztuki
w £odzi w zakresie badañ nad archi-
tektur¹ muzealn¹, a od 1994 roku jest
zapraszany na wyk³ady i æwiczenia do
Fachhochschule Rheinland-Pfalz
w Moguncji. Jest cz³onkiem £ódzkiej
Okrêgowej Izby Architektów. Na zapro-
szenie ICOMOS Francja w 2004 i 2005
roku prowadzi³ studia nad wspó³-
czesn¹ architektur¹ Francji. W 2002
roku otrzyma³ stypendium naukowe
(bourse de recherche) rz¹du francu-
skiego. Wœród wielu wykonanych pro-
jektów wymieniæ mo¿na m.in. nowy
gmach Pañstwowej Wy¿szej Szko³y
Filmowej, Telewizyjnej i Teatralnej im.
L. Schillera w £odzi, który zosta³ od-
dany do u¿ytku w 2003 roku.

n E.Ch.

Dr hab. inż. arch.
Marek Pabich
w Luwrze
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Szczepionki nowej generacji, diagno-
styka molekularna, ekstremofile (czyli
mikroorganizmy toleruj¹ce, a nawet pre-
feruj¹ce skrajne parametry fizyczne)
a biotechnologia – to tematyka nad jak¹
dyskutowano na 2. Ogólnopolskiej Kon-
ferencji Biotechnologia Molekularna (Bio-
Millenium 2005). Spotkanie odby³o siê
14-15 paŸdziernika 2005 roku. Zorgani-
zowa³o je Centrum Badañ i Edukacji Che-
mii i Biotechnologii Farmaceutyków
ChemBioFarm oraz Katedra Mikrobiolo-
gii Wydzia³u Chemicznego Politechniki
Gdañskiej. Wœród ponad stu uczestników
z ca³ej Polski istotny by³ udzia³ przedsta-
wicieli z Instytutu Biochemii Technicznej
Politechniki £ódzkiej; prof. Marianna Tur-
kiewicz przewodniczy³a sesji tematycz-
nej dotycz¹cej ekstremofili, któr¹ rozpo-
czê³a referatem Drobnoustroje ekstermo-
filne jako Ÿród³o u¿ytecznych biomoleku³.

Po raz pierwszy zosta³ przeprowadzo-
ny konkurs o nagrodê im. prof. Wac³awa
Szybalskiego. Profesor, który od kilku-
dziesiêciu lat zwi¹zany jest z Uniwersy-
tetem Wisconsin w USA by³ goœciem ho-
norowym konferencji. Jest on jednym
z najs³ynniejszych na œwiecie biologów
molekularnych. Jego prace w dziedzinie
genetyki i biologii molekularnej s¹ zna-
ne wszêdzie tam, gdzie prowadzi siê
skomplikowane badania nad poznaniem
podstaw ¿ycia i nad dzia³aniem genów.

Konkurs wy³oni³ najlepsz¹ pracê M³o-
dego Biotechnologa. Laureatk¹ pierwszej
nagrody zosta³a dr in¿. Aneta Bia³-

kowska z Politechniki £ódzkiej za pracê
zatytu³owan¹ Antarctic β-galactosidase
from Pseudoalteromonas sp. 22b: kinetic
and molecular adaptation to cold. Nagro-
dzony referat stanowi³ trzon pracy dok-
torskiej wykonanej w Instytucie Bioche-
mii Technicznej na Wydziale Biotechnolo-
gii i Nauk o ¯ywnoœci P£. Przedmiotem
badañ by³ szczep gramujemnych morskich
bakterii Pseudoalteromonas sp. 22b wy-
typowany w wieloetapowej selekcji mikro-
organizmów antarktycznych nale¿¹cych
do kolekcji Instytutu - jako najbardziej wy-

Nagroda za zimnolubny enzym
z antarktycznej bakterii

Prezydent Aleksander Kwaœniewski
wrêczy³ 14 grudnia nominacje profesor-
skie. Z Politechniki £ódzkiej otrzymali je:
w dziedzinie nauk chemicznych dr hab.

Maria Kozio³kiewicz i dr hab. Grzegorz

Bujacz z Wydzia³u Biotechnologii i Nauk
o ¯ywnoœci, a w dziedzinie nauk tech-
nicznych dr hab. Krzysztof Gniotek

z Wydzia³u In¿ynierii i Marketingu Tek-
styliów oraz dr hab. Piotr Szczepaniak

z Wydzia³u Fizyki Technicznej, Informa-
tyki i Matematyki Stosowanej. Biogramy
nowych profesorów znajduj¹ siê na dal-
szych stronach ¯U.

n

Nominacje
profesorskie

W kwadracie ulic Stefanowskiego,
¯wirki, Wólczañska, Radwañska (Kam-
pus A) zosta³ zbudowany nowy parking
dla pracowników uczelni z 95 miejsca-
mi. Prace zwi¹zane z budow¹ tego par-
kingu dofinansowa³ PZU S.A. Odzia³ Okrê-
gowy w £odzi. Ogó³em w kampusie A i B
jest ponad 1350 miejsc, w tym 217 dla
studentów. W kapusie B jest blisko 500
miejsc, z których 72 przewidziano dla
studentów – prace jeszcze trwaj¹.

n

Parkingi
w kampusie

dajny producent enzymu b-galaktozyda-
zy. Szczep ten zosta³ wyizolowany
z wnêtrznoœci antarktycznego skorupia-
ka Thysanoessa macrura, wy³owionego
w wodach szelfowych Zatoki Admiralicji
na Wyspie Króla Jerzego. Sama β-galak-
tozydaza, degraduj¹ca cukier mleka – lak-

Dr inż. Aneta
Białkowska

Foto: Krzysztof Makowski

tozê, mo¿e byæ u¿yteczna w wytwarza-
niu ¿ywnoœci dla osób z nietolerancj¹ lak-
tozy. Chocia¿ wiedza na temat „zimnych
enzymów” jest jeszcze ograniczona, za-
interesowanie nimi ze strony przemys³u
roœnie, w zwi¹zku z ogólnoœwiatowymi
tendencjami zmierzaj¹cymi do ogranicze-
nia konsumpcji energii elektrycznej. Pro-
motorem pracy by³a pani prof. M. Turkie-
wicz, która od lat prowadzi badania nad
enzymami organizmów antarktycznych
i ich praktycznym wykorzystaniem.

n E.Ch.

Aneta Bia³kowska pochodzi z To-
maszowa Mazowieckiego. W 1995
roku podjê³a studia na Wydziale Bio-
technologii i Nauk o ̄ ywnoœci P£. Na
kierunku Biotechnologia wybra³a jako
specjalnoœæ Biochemiê techniczn¹.
Studia doktoranckie odby³a w Insty-
tucie Biochemii Technicznej P£. Wiêk-
szoœæ badañ wchodz¹cych w zakres
pracy doktorskiej wykona³a w ra-
mach projektu badawczego finanso-
wanego przez Komitet Badañ Nauko-
wych w latach 2001-2004. Jest
wspó³autork¹ 5 oryginalnych publika-
cji naukowych, w tym 3 w czasopi-
smach z listy filadelfijskiej, 1 sekwen-
cji genu i 14 komunikatów na sympo-
zjach naukowych.
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Nagroda dla
dr. Michała Szermera

PAN nagrodził prace doktorskie
pomiar napiêcia wejœciowego uk³adu,
które nastêpnie podlega obróbce cyfro-
wej, a w konsekwencji daje sygna³ wyj-
œciowy. To, co uwa¿am za szczególnie
wa¿ne w opracowanym systemie, to
mo¿liwoœæ zmiany konfiguracji prze-
twornika w czasie pomiaru. Jest to
istotne, bowiem od szybkoœci i dok³ad-
noœci pomiaru zale¿y reakcja ca³ego
systemu monitoruj¹cego „on-line” czy-
stoœæ wody w zbiornikach – dodaje lau-
reat nagrody. Zaprojektowany przetwor-
nik ma 12 bitow¹ rozdzielczoœæ, wyko-
nany zosta³ w technologii CMOS 0,6 mm
i zaprojektowany z wykorzystaniem jê-
zyka VHDL-AMS, pakietu CADENCE.

Micha³ Szermer (rocznik 1973 r.)
ukoñczy³ Technikum Elektryczne, na-
stêpnie studia magisterskie na Wy-
dziale Elektrotechniki i Elektroniki P£
oraz studium doktoranckie przy P£.
Pracuje w Katedrze Mikroelektroniki
i Systemów Informatycznych. Jego
zainteresowania zawodowe skupiaj¹
siê na modelowaniu uk³adów scalo-
nych z wykorzystaniem jêzyków opi-
su sprzêtu wysokiego poziomu takich
jak VHDL-AMS  oraz projektowaniu
uk³adów scalonych z wykorzystaniem
pakietu CADENCE.

Prywatnie kawaler, jego hobby to
turystyka górska, jazda na rowerze
oraz bryd¿.

Nagroda dla
dr. Krzysztofa Szulca
Nagrodzona przez PAN rozprawa

doktorska poœwiêcona jest badaniom
doœwiadczalnym i modelowaniu ma-
tematycznemu przep³ywów cieczy

newtonowskich o wysokiej lepkoœci
oraz konsekwencjom, jakie ró¿ne, wy-
znaczone w pracy cechy przep³ywu

Prowadzone badania zosta³y zainspi-
rowane miêdzynarodowym projektem
badawczym, którego celem by³o stwo-
rzenie taniego i ogólnie dostêpnego sys-
temu do ci¹g³ego monitorowania i wcze-
snego ostrzegania o zanieczyszcze-
niach wody w zbiornikach wodnych,
w tym wód œciekowych (projekt ramo-
wy Unii Europejskiej SEWING ang. Sys-
tem for European Water monitorING). Dr
Szermer opracowa³ jeden z g³ównych
elementów tego systemu. Jest to prze-
twornik, który zamienia dane analogo-
we pobrane z czujników na dane cyfro-
we, które nastêpnie s¹ przesy³ane do
komputera centralnego. Jednym z g³ów-
nych elementu uk³adu przetwornika jest
integrator, czyli analogowy uk³ad elek-
troniczny. Im wiêksza liczba integrato-
rów, tym uk³ad pomiarowy jest dok³ad-
niejszy – podkreœla dr Szermer. - Pozwa-
la to na redukcjê szumów i innych pa-
rametrów zak³ócaj¹cych pomiar. Modu-
³owa struktura przetwornika umo¿liwia

wywieraj¹ na przebieg i efekty pro-
cesu mieszania. Praca dotyczy naj-
nowszych metod badawczych,
a w szczególnoœci wykorzystania no-
woczesnej, bezinwazyjnej metody
dopplerowskiej anemometrii lasero-
wej – wyjaœnia dr Szulc. – Dotychczas
nie by³o równie obszernego opraco-
wania ³¹cz¹cego badania empiryczne
z modelowaniem numerycznym. Na
uwagê zas³uguje zaproponowany
i rozwi¹zany model matematyczny
w przestrzeni trójwymiarowej. Jest
on bezparametrowy tzn. do jego roz-
wi¹zania nie jest potrzebna znajo-
moœæ jakichkolwiek danych wstêp-
nych oprócz geometrii uk³adu. Na
podstawie modelu mo¿na uzyskaæ
wiele przydatnych wielkoœci, poczy-
naj¹c od wielkoœci hydrodynamicz-
nych,  jak sk³adowe prêdkoœci
w trzech kierunkach, ciœnienie, okre-
œliæ cyrkulacjê pierwotn¹ i wtórn¹,
moc mieszania oraz inne wielkoœci

Wydział IV Nauk Technicznych PAN przyznał dwie nagrody za prace doktorskie wykonane w Politechnice
Łódzkiej. Indywidualne Nagrody Naukowe za rok 2005 otrzymali: dr inż. Michał Szermerdr inż. Michał Szermerdr inż. Michał Szermerdr inż. Michał Szermerdr inż. Michał Szermer za pracę dok-
torską na temat Modelowanie oraz projektowanie układów przetwarzania analogowo-cyfrowego ze szcze-
gólnym uwzględnieniem szybkości transmisji danych w mikrosystemach krzemowych; dr inż. Krzysztofdr inż. Krzysztofdr inż. Krzysztofdr inż. Krzysztofdr inż. Krzysztof
Szulc Szulc Szulc Szulc Szulc za rozprawę na temat: Modelowanie przepływu w mieszalniku – zakres laminarny, mieszadła wstę-
gowe i ślimakowe. Uroczystość wręczenia nagród odbyła się 21 grudnia 2005 r. w Pałacu Kultury i Nauki
w Warszawie na XXIII piętrze, gdzie mieści się siedziba Wydziału IV Nauk Technicznych PAN.
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u¿yteczne z punktu widzenia prowa-
dzonego procesu – podkreœla autor
nagrodzonej pracy. – Uda³o mi siê
umiejêtnie wykorzystaæ znane, nowo-
czesne metody badawcze do interpre-
tacji dzia³ania mieszalników z miesza-
d³ami œlimakowymi i wstêgowymi.
Model mo¿na wykorzystaæ równie¿
w innych dziedzinach, jako podstawê
analizy i opisu procesów homogeni-
zacji, dyspersji i  wymiany masy,
a tak¿e do identy fikacji struktury
przep³ywu.

Modelowanie trójwymiarowe sta³o
siê mo¿liwe dziêki rozwojowi technik
komputerowych, a praca jest jedn¹
z pierwszych w Polsce dotycz¹cych tej

Krzysztof Szulc ukoñczy³ w 1999 r. z wynikiem celuj¹cym studia na Wydziale
In¿ynierii Procesowej i Ochrony Œrodowiska, a w 2003 r. studium doktoranckie.
Obecnie pracuje w Katedrze Aparatury Procesowej. Pe³ni równie¿ funkcjê admi-
nistratora wydzia³owej sieci stanowisk zaawansowanego modelowania matema-
tycznego oraz specjalisty ds. oprogramowania firmy Fluent. Zajmuje siê modelo-
waniem matematycznym przep³ywów z wykorzystaniem jêzyków programowa-
nia wysokiego poziomu oraz laserowej anemometrii dopplerowskiej LDA. Jest
autorem b¹dŸ wspó³autorem 10 publikacji z tej tematyki.

Ma tak¿e wykszta³cenie muzyczne zdobyte w klasie akordeonu. Jego hobby
to muzyka, filatelistyka, numizmatyka, krótkofalarstwo, elektronika, historia,
poezja oraz siatkówka, tenis ziemny, turystyka górska i rowerowa.

n E.Ch.

W siódmej edycji konkursu, który
rozstrzygniêto 7 listopada 2005 r. przy-
znano trzy równorzêdne nagrody i trzy
wyró¿nienia, z których po³owa trafi³a
w rêce architektów z Politechniki £ódz-
kiej.

Nagrodê otrzyma³ mgr in¿. arch. Ma-

teusz Stolarski za pracê Koœció³ w mie-
œcie. Projekt budynku „plombowego”
stanowi przyk³ad wspó³czesnej œwi¹tyni
chrzeœcijañskiej wpisanej w tkankê
miejsk¹ z zachowaniem wszystkich ry-
gorów dotycz¹cych funkcji obiektu sa-

Duży sukces odnieśli absolwenci i pracownicy Instytutu Architektury i Urbanistyki Politechniki Łódzkiej
w tegorocznej edycji konkursu Architektura Betonowa 2005. . . . . Komisja     wybrała najlepsze dyplomowe pro-
jekty architektoniczne, w których wykorzystano technologię betonu. Konkurs ten jest organizowany od
1999 r. przez Instytut Projektowania Architektonicznego Wydziału Architektury Politechniki Krakowskiej
i spółkę Polski Cement Sp. z o.o. konkurs.

Nagrody za betonową architekturę
kralnego. Promotorem pracy jest dr hab.
in¿. arch. Marek Pabich.

Wyró¿nienia otrzymali: mgr in¿. arch.
Aleksandra Zdziechowska i mgr in¿.
arch. £ukasz Frasunek. Aleksandra
Zdziechowska wykona³a pracê Muzeum
2+3D. Budynek muzeum, uzupe³niaj¹cy
pierzejow¹ zabudowê ulicy Moniuszki
w £odzi, jest przyk³adem wspó³czesnego
projektowania w œródmiejskiej tkance
i przenikania funkcji muzealnej z pewnym
otwarciem siê na ¿ycie ulicy. Promotorem
pracy jest dr hab. in¿. arch. Marek Pabich.

£ukasz Frasunek zaproponowa³ roz-
wi¹zanie architektoniczne dla Centrum
Humanistycznego – Zakynthos. Projekt
zosta³ zainspirowany pobytem na po³o-
¿onej na Morzu Joñskim wyspie Zakyn-
thos, podczas ubieg³orocznych miêdzy-
narodowych warsztatów studenckich.
Stanowi on przyk³ad wspó³czesnej archi-
tektury wpisanej w piêkny morski krajo-
braz. Promotorem pracy jest dr in¿. arch.
El¿bieta Bêdkowska.

n A.W.

tematyki, co jednoczeœnie stanowi
o jej oryginalnoœci. Dr Szulc wykaza³,
¿e mo¿na budowaæ w³asne modele 3D,

których rozwi¹zanie jest mo¿liwe na
komputerach klasy PC.
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Absolwenci Politechniki £ódzkiej: Sylwia Kotarba z Wydzia³u
Chemicznego i Przemys³aw Ignaciuk z Wydzia³u Elektrotech-
niki i Elektroniki zostali laureatami Nagród Funduszu Stypen-
dialnego im. Ignacego £ukasiewicza przyznanych za prace ma-
gisterskie. Sylwia Kotarba wykona³a pracê pod opiek¹ dr. Mar-
cina Kozaneckiego w Katedrze Fizyki Molekularnej P£. Praca pt.
Spektroskopia Ramana zorientowanych cienkich warstw mate-
ria³ów stosowanych w optoelektronice powsta³a w efekcie ba-
dañ prowadzonych w ramach VI programu ramowego Unii Euro-
pejskiej. Obecnie mgr in¿. Sylwia Kotarba jest na studiach dok-
toranckich na Wydziale Chemicznym. Przemys³aw Ignaciuk skoñ-
czy³ studia anglojêzyczne w Centrum Kszta³cenia Miêdzynaro-
dowego,  pracê pt. ABR service flow control in ATM networks
wykona³ pod opiek¹ prof. P£ Andrzeja Bartoszewicza w Instytu-
cie Automatyki P£. Zaproponowa³ w niej nowatorskie w skali
œwiatowej algorytmy sterowania ruchem w po³¹czeniowych sie-
ciach teleinformatycznych. Obecnie jest zatrudniony na stano-
wisku analityka systemowego w TP S.A. Planuje wykonaæ pra-
cê doktorsk¹ z tej dziedziny.

Zarz¹d Fundacji PGNiG S.A. im. Ignacego £ukaszewicza
zaprosi³ laureatów i w³adze uczelni na uroczystoœæ wrêczenia
nagród, która odby³a siê 25 listopada 2005 roku w Muzeum
Gazownictwa w Warszawie.

Przemysław Ignaciuk
Ukoñczy³ z wyró¿nieniem XXXI Liceum Ogólnokszta³c¹-

ce im. Ludwika Zamenhofa w £odzi i wybra³ studia w Cen-
trum Kszta³cenia Miêdzynarodowego na kierunku Elektro-
nika i Telekomunikacja. Od tej chwili zajmuje siê zagadnie-
niami zwi¹zanymi z telekomunikacj¹. W trakcie studiów
spêdzi³ semestr w Technical University of Denmark, ukoñ-
czy³ 4-semestralny kurs z zakresu technologii transmisyj-
nych i sieci komputerowych w ramach Akademii Cisco,
a w 2005 roku, ju¿ po studiach, odby³ sta¿ w firmie Olym-

Stypendium Fundacji PGNiG
pus Corporation w Japonii. Zajmowa³ siê tam projektowa-
niem i implementacj¹ nowoczesnych algorytmów do cyfro-
wego przetwarzania obrazów w zakresie redukcji szumów.

Dyplom magistra in¿yniera otrzyma³ z wynikiem celuj¹cym
i z wyró¿nieniem. W nagrodzonej pracy zaproponowa³ nowe
algorytmy sterowania ruchem w Sieci ATM. W³aœciwoœci tych
algorytmów zosta³y sformu³owane w postaci matematycznych
twierdzeñ, a analiza matematyczna poparta zosta³a badania-
mi symulacyjnymi – mówi Ignaciuk. – Wa¿ne jest tak¿e to, ¿e
zaproponowane metody sterowania ruchem mog¹ byæ zaim-
plementowane w rzeczywistych warunkach po³¹czeniowej sieci
telekomunikacyjnej. Dziêki temu, ¿e parametry zaproponowa-
nego protoko³u komunikacji maj¹ prost¹ interpretacjê, konfi-
guracja sieci staje siê ³atwa dla administratora. Nowe algoryt-
my sterowania ruchem w po³¹czeniowych sieciach telekomu-
nikacyjnych pozwalaj¹ na pe³ne wykorzystanie dostêpnego pa-
sma, przy jednoczesnym wyeliminowaniu mo¿liwoœci gubie-
nia przesy³anych danych. Oryginalnoœæ pracy polega na
uwzglêdnieniu zmiennego (zale¿nego od prêdkoœci nadawa-
nia danych) okresu dyskretyzacji w analizowanym uk³adzie
sterowania.

Uzyskane wyniki Przemys³aw Ignaciuk opublikowa³ na miê-
dzynarodowej konferencji International Conference on Instru-
mentation, Control and Information Technology w Okayamie
w Japonii.

Przemys³aw Ignaciuk czynnie zajmuje siê sportem. Gra
w koszykówkê, uprawia wschodnie sztuki walki; przez ca³e
studia trenowa³ w AZS Politechniki £ódzkiej w ramach sekcji
Taekwon-do. Jest zawodnikiem Klubu Taekwon-do Trady-
cyjnego KTT £ódŸ i cz³onkiem Polskiego Zwi¹zku Taekwon-
do ITF. Prócz pasji sportowych ma jeszcze czas na pozna-
wanie ¿ycia i kultury spo³eczeñstw wspó³czesnego œwia-
ta, bo jego drug¹ pasj¹ s¹ podró¿e. Biegle mówi po angiel-
sku i hiszpañsku.

Sylwia Kotarba
Skoñczy³a XLVII Liceum Ogólnokszta³c¹ce w £odzi. Stu-

diowa³a na Wydziale Chemicznym Politechniki £ódzkiej na
specjalnoœci chemia i fizyka polimerów. W trakcie studiów
bra³a udzia³ w badaniach prowadzonych przez zespó³ nauko-
wy Katedry Fizyki Molekularnej, w których zajmowa³a siê
wylewaniem warstw z polimerowych materia³ów przewodz¹-
cych oraz modyfikacj¹ ich powierzchni. Wykonywa³a widma
ramanowskie oraz ich analizê dla otrzymanych warstw zo-
rientowanych.

O swojej nagrodzonej pracy laureatka stypendium mówi:
Mo¿liwoœci wytwarzania cienkich filmów z materia³ów pó³-
przewodnikowych stanowi¹ podstawê wielu nanotechnolo-
gii. Coraz czêœciej stosuje siê w przemyœle, szczególnie elek-
tronicznym, materia³y organiczne ma³o- i wielkocz¹steczko-

Przemysław Ignaciuk
z trenerem
Hwang Suil
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we, np.: w produkcji tranzystorów uni-
polarnych, ogniw s³onecznych, diod elek-
troluminescencyjnych. Podjêta w pracy
magisterskiej problematyka dotyczy³a
opracowania metodologii otrzymywania
cienkich warstw z materia³ów wykorzy-
stywanych w elektronice (np. oligotiofe-
nów, pochodnych tetratiafulwalenu) uni-
kaln¹ w skali Polski metod¹ wylewania
strefowego (z ang. zone-casting). Rów-
nie wa¿nym aspektem badañ by³o po-
twierdzenie metod¹ spektroskopii Rama-
na orientacji cz¹stek w otrzymywanych
warstwach. Jak podkreœla mgr in¿. Syl-
wia Kotarba uzyskane wyniki wykaza³y
przydatnoœæ polaryzacyjnej spektrosko-
pii Ramana w badaniach zwi¹zków or-
ganicznych wykorzystywanych w opto-
elektronice (mimo charakterystycznej
dla wiêkszoœci z nich silnej fluorescen-
cji) oraz potwierdzi³y orientacjê cz¹ste-
czek w uzyskanych metod¹ zone-casting
warstwach, a tym samym mo¿liwoœæ ich
zastosowania do produkcji tranzystora
polowego z izolowan¹ bramk¹.

Praca realizowana by³a w ramach pro-
jektu badawczego NAIMO (VI program ra-
mowy UE), a czêœæ uzyskanych wyników
przedstawiona zosta³a na konferencji In-
ternational Conference on Organic Elec-
tronics w Eindhoven (Holandia).

W koñcu listopada po raz pierwszy
goœci³ w niej koncert z cyklu Muzyka
na Politechnice. Na scenie wyst¹pi³a or-
kiestra kameralna Akademii Muzycznej
w £odzi im. Gra¿yny i Kiejstuta Bace-
wiczów pod dyrekcj¹ Marcina Wolniew-
skiego. W jej wykonaniu us³yszeliœmy
uwerturê do opery Czarodziejski Flet
W. A. Mozarta oraz Symfoniê G-dur
Z uderzeniem w kocio³ J. Haydna.

Program kolejnego wieczoru mu-
zycznego, który odby³ siê 18 grudnia
w sali  widowiskowej sk³ada³ siê
z dwóch czêœci. W pierwszej wyst¹pi³
znany i bardzo popularny kabaret Gru-
pa MoCarta. Ich wystêp to by³a œwi¹-
teczna niespodzianka dla publicznoœci,
która szczelnie wype³ni³a ca³¹ salê.
Popisy wir tuozowskie, zaskakuj¹ce
i dowcipne pomys³y czterech m³odych
muzyków: skrzypków Filipa Jaœlara
i Micha³a Sikorskiego, Paw³a Kowalu-
ka graj¹cego na altówce i wioloncze-
listy Boles³awa B³aszczyka wprawi³y
s³uchaczy w pogodny nastrój, a ka¿dy
muzyczny ¿art by³ nagrodzony owacyj-
nymi brawami.

Druga czêœæ koncertu przenios³a
publicznoœæ w œwiat poezji narodzonej
z ducha gór i o¿ywionej gitarow¹ (i nie
tylko) muzyk¹. Wyst¹pi³y zespo³y
(m.in. Dom o Zielonych progach,
U Pana Boga Za Piecem, Peleton), dla
których wêdrowanie i œpiewanie jest
bardzo istotnym elementem ¿ycia.

Organizatorem koncertu W górach
jest wszystko co kocham... by³ SKT
P£azik, radio ¯ak, Studenckie Ko³o
Przewodników Beskidzkich oraz Pol-
skie Towarzystwo Tatrzañskie Odzia³
w £odzi.

n E.Ch.

Koncerty
w nowej
sali

Sylwia Kotarba poza chemi¹ ma
szereg zainteresowañ. Pasjonuje siê
malarstwem nowoczesnym, szczegól-
nie twórczoœci¹ Z. Beksiñskiego, lubi
literaturê fantastyczn¹ i grozy. Cieka-
wi j¹ astronomia - mam teleskop, któ-
rym w bezchmurne noce przeczesujê
niebosk³on wyposa¿ona w liczne mapy
i atlasy nieba. Jest modelk¹ i z tym
wi¹¿e zainteresowanie fotografi¹ por-
tretow¹. Lubi aktywnie spêdzaæ wol-
ny czas: wycieczki rowerowe, ¿eglar-
stwo, chodzenie po górach.

n E.Ch.

Sala kinowo-widowiskowa staje
się centrum życia kulturalnego
Politechniki Łódzkiej.

Czy mo¿na sobie wyobraziæ lepszy dzieñ na pierwszy wystêp przed publicznoœci¹ ?
Akademicka Orkiestra Politechniki £ódzkiej zadebiutowa³a wystêpem w czasie fina³u Wielkiej Or-

kiestry Œwi¹tecznej Pomocy 8 stycznia 2006 r. o godz. 20.30 na ul. Piotrkowskiej 94. Pod batut¹
Ryszarda Osmoliñskiego wykona³a ragtimy Scotta Joplina oraz melodiê „Hey Jude” z repertuaru ze-
spo³u the Beatles.

W sk³ad Akademickiej Orkiestry Politechniki £ódzkiej, do której przes³uchania odbywa³y siê na pocz¹t-
ku grudnia, wchodzi 20 osób, w wiêkszoœci s¹ to studenci Politechniki. Na pierwszy wystêp z WOŒP
brakuj¹ce instrumenty po¿yczyli z Zespo³u Szkó³ Ponadgimnazjalnych nr 9, co u³atwi³ fakt, ¿e dwóch
cz³onków orkiestry jest absolwentami tej szko³y.

W planach orkiestry s¹ koncerty dla publicznoœci Politechniki £ódzkiej oraz udzia³ w festiwalach mu-
zycznych w kraju i zagranic¹, m.in. w Pradze w listopadzie 2006 roku.

n E.Ch.

Politechnika Łódzka ma znany w środowisku łódzkich melomanów salon „Muzyka na
Politechnice”, Akademicki Chór oraz kilka galerii sztuki, a od niedawna także własną
orkiestrę.

Prapremierowy występ
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Jest absolwentk¹ Liceum Ogólno-
kszta³c¹cego w Wieluniu. W 1982 r. ukoñ-
czy³a studia na Wydziale Biologii i Nauk
o Ziemi Uniwersytetu £ódzkiego (specjal-
noœæ: biologia molekularna). W tym sa-
mym roku rozpoczê³a pracê w Zak³adzie
Chemii Bioorganicznej Centrum Badañ
Molekularnych i Makromolekularnych
PAN w £odzi pod kierunkiem prof. Woj-
ciecha J. Steca. W 1989 r. obroni³a pra-
cê doktorsk¹. W latach 1991-1992 odby-
³a 12-miesiêczny sta¿ w zespole prof.
Marii Konarskiej na Uniwersytecie Roc-
kefellera w Nowym Jorku.

Po powrocie ze sta¿u kontynuowa³a
w Zak³adzie Chemii Bioorganicznej pra-
ce nad tiofosforanowymi analogami oli-
gonukleotydów. Wyniki badañ zawarte
w 9 publikacjach stanowi³y podstawê jej
rozprawy habilitacyjnej. W 1999 r. Rada
Naukowa Centrum Badañ Molekularnych
i Makromolekularnych PAN w £odzi nada-
³a dr Marii Kozio³kiewicz stopieñ dokto-
ra habilitowanego nauk chemicznych
w zakresie chemii.

W paŸdzierniku 2001 r. M. Kozio³kie-
wicz rozpoczê³a pracê w Instytucie Bio-
chemii Technicznej P£, gdzie koordynu-
je badania zespo³u zajmuj¹cego siê bio-
chemi¹ ¿ywnoœci oraz wyk³ada genety-
kê ogóln¹ i biologiê molekularn¹ dla stu-
dentów III i IV roku biotechnologii. Prace

Profesor
Maria Koziołkiewicz

badawcze zespo³u kierowanego przez
prof. Kozio³kiewicz dotycz¹ m. in. izolo-
wania i badania aktywnoœci biologicznej
polifenoli i izotiocyjanianów pochodzenia
roœlinnego oraz wp³ywu tych zwi¹zków
na proces transdukcji sygna³ów komór-
kowych i apoptozê (czyli programowan¹
œmieræ komórek).

W latach 2001-2005, niezale¿nie od
dzia³alnoœci naukowej i dydaktycznej na
Politechnice £ódzkiej, kontynuowa³a ba-
dania w Centrum Badañ Molekularnych
i Makromolekularnych PAN. Dotychczas
najwa¿niejszym osi¹gniêciem naukowym
prof. Kozio³kiewicz jest opracowanie en-
zymatycznej metody oznaczania stereo-
chemii dzia³ania nukleaz.

Cenne s¹ tak¿e wyniki badañ nad
degradacj¹ zewn¹trzkomórkowych mo-
nonukleotydów i ich analogów, które s¹
ligandami receptorów nukleotydowych
P2X i P2Y. Analogi mononukleotydów
mog¹ znaleŸæ zastosowanie m.in. jako
leki w terapii mukowiscydozy, leki uœmie-
rzaj¹ce przewlek³e bóle oraz jako czyn-
niki przyspieszaj¹ce gojenie ran. Przez
ostatnich 10 lat badania nad mononukle-
otydami pozostawa³y w cieniu badañ nad
kwasami nukleinowymi, ale obecnie ist-
nieje du¿e zainteresowanie tym obsza-
rem biologii komórkowej i chemii me-
dycznej, a szczególnie wykorzystaniem
analogów mononukleotydów jako leków
dzia³aj¹cych za poœrednictwem b³ono-
wych receptorów nukleotydowych. Ist-
nieje du¿e prawdopodobieñstwo, ¿e tego
typu zwi¹zki mog¹ tak¿e stymulowaæ
procesy gojenia ran.

Prof. Maria Kozio³kiewicz jest wspó³-
autork¹ ponad 65 prac naukowych, pro-
motorem 4 zakoñczonych przewodów
doktorskich oraz opiekunem 6 doktoran-
tów na Wydziale Biotechnologii i Nauk
o ¯ywnoœci. Wolny czas poœwiêca rodzi-
nie (m¹¿ i 17-letnia córka). Jej hobby to
archeologia, historia sztuki oraz kultura
Dalekiego Wschodu.

n

Specjalizuje siê w zakresie systemów
pomiarowych i automatyzacji procesów
przemys³owych. Szczególnie interesuje
siê podstawowymi problemami metrolo-
gii, instrumentacj¹ pomiarów i metodyk¹
badañ doœwiadczalnych.

W 2003 r. zdefiniowa³ zakres i okre-
œli³ podstawowe zasady nowego obsza-
ru wiedzy ³¹cz¹cego elementy w³ókien-
nictwa, elektroniki i informatyki, któ-
ry wraz z pracownikami nazwa³ tek-
stronik¹.

Obecnie rozwija badania w zakresie
tekstronicznych uk³adów automatycznej
regulacji temperatury.

Krzysztof Gniotek urodzi³ siê w 1946 r.
w £odzi. Po ukoñczeniu studiów na Wy-
dziale Elektrycznym P£ (1970 r.) praco-
wa³ jako konstruktor w OBR Obróbki
Œciernej, przy Zak³adach Mechanicznych
im J. Strzelczyka w £odzi.

W 1973 r. zwi¹za³ siê z Wydzia³em
W³ókienniczym P£, gdzie pe³ni³ liczne
funkcje: zastêpcy i dyrektora Instytutu
Metrologii, W³óknin i Odzie¿ownictwa,
kierownika Katedry Odzie¿ownictwa
i Systemów Pomiarowych (1999 r.), a od
2002 r. jest kierownikiem Katedry Auto-
matyzacji Procesów W³ókienniczych.

Obecnie jest prodziekanem ds. na-

Profesor
Krzysztof
Gniotek
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uki Wydzia³u In¿ynierii i Marketingu
Tekstyliów P£.

W 1981 r. uzyska³ stopieñ doktora,
a w 1994 r. doktora habilitowanego. Od
1998 r. jest zatrudniony na stanowisku
profesora nadzwyczajnego.

Prof. Gniotek ma w swoim dorobku
ponad 70 artyku³ów i referatów, jest au-
torem 17 i wspó³autorem 26 patentów
i wzorów u¿ytkowych. Uczestniczy³
w konstruowaniu ponad 70 prototypów
przyrz¹dów pomiarowych rodziny Til-
met, które s³u¿¹ do pomiaru wielkoœci
nieelektrycznych; ostatnie konstrukcje
tych przyrz¹dów to komputerowe syste-
my pomiarowe IV generacji. Jeden z przy-
rz¹dów, Tilmet 50 Porozymetr, zosta³
nagrodzony na krajowych i miêdzynaro-
dowych targach innowacji.

Krzysztof Gniotek by³ zapraszany jako
visiting professor do Technische Univer-
sitat w DreŸnie (2002), ENSAIT w Ro-
ubaix (Francja, 2004), Heriot-Watt Uni-
versity (Szkocja, 2005) oraz Gent Uni-
versity (Belgia, 2005).

Jest ekspertem Komisji Europejskiej
ds. programu Manufacturing Visions
(2004) oraz ekspertem Europejskiej Plat-
formy Przemys³u W³ókienniczego i Odzie-
¿owego, w grupie tematycznej Smart te-
xtiles nad garments.

Jest cz³onkiem £ódzkiego Towarzy-
stwa Naukowego (od 1999 r.), Komisji
Metrologii Oddzia³u PAN w Katowicach
(od 2000 r.), Sekcji Podstawowych Pro-
blemów Metrologii Komitetu Metrologii
i Aparatury Pomiarowej PAN. Uczestni-
czy w dzia³alnoœci Polskiego Towarzy-
stwa Techniki Sensorowej i Polskiego
Stowarzyszenia Pomiarów, Automatyki
i Robotyki POLSPAR.

Od 39 lat jest aktywnym cz³onkiem
AZS wyró¿nionym szeregiem odznaczeñ
tej organizacji. Uprawia ¿eglarstwo; jest
kapitanem jachtowym.

n

Urodzi³ siê w 1960 r. w Radomsku.
Ju¿ w szkole œredniej interesowa³ siê
chemi¹, co zaowocowa³o wyró¿nieniem
w finale XXV Olimpiady Chemicznej
w 1979 r. Studia na Wydziale Chemicz-
nym P£ ukoñczy³ w 1984 r., stopieñ dok-
tora uzyska³ w roku 1993, a dr hab.
w 1999 r. Od 1997 r. jest nauczycielem
akademickim i kierownikiem Pracowni
Badañ Strukturalnych w Instytucie Bio-
chemii Technicznej na Wydziale Biotech-
nologii i Nauk o ̄ ywnoœci P£. Od 2002 r.
jest prodziekanem do spraw wspó³pra-
cy z zagranic¹ i promocji wydzia³u.

Odby³ sta¿ naukowy w Instytucie
Zwi¹zków Hetero-organicznych w Mo-
skwie (1987-1988) oraz w Narodowym
Instytucie Badañ nad Rakiem we Frede-
rick – USA (1993-1997). Utrzymuje sta³¹
wspó³pracê z grup¹ prof. Alexandra Wlo-
dawera we Frederick, gdzie w latach
1999-2001 zrealizowa³ trzy kilkumie-
siêczne sta¿e naukowo-badawcze, by³
równie¿ promotorem doktoratu honoris
causa P£ dla prof. Wlodawera w 2004 r.

G³ówne zainteresowania naukowe
prof. Bujacza dotycz¹ badañ struktural-
nych zwi¹zków biologicznie czynnych
zarówno ma³ocz¹steczkowych, jak i bia-
³ek. Wœród tych pierwszych wymieniæ
mo¿na: zwi¹zki fosforoorganiczne, β-blo-
kery, nienukleozydowe inhibitory odwrot-

Profesor
Grzegorz Bujacz

nej transkryptazy i inhibitory proteazy
wirusa HIV. Bia³ka bêd¹ce tematem ba-
dañ strukturalnych to m.in. enzymy re-
trowirusów oraz chemokiny, fosfokina-
za kreatynowa, izomeraza glukozofosfo-
ranowa, bia³ka ochronne ³ubinu klasy
PR10, bia³ka wi¹¿¹ce cytokininy, bia³ka
wi¹¿¹ce hormony juwenilne, a najnow-
sze to chagasyna i przeciwcia³a mono-
klonalne. W pracach badawczych wyko-
rzystuje metody krystalograficzne opar-
te na dyfrakcji promieni rentgenowskich
na monokryszta³ach.

Jego najwa¿niejsze osi¹gniêcia na-
ukowe to: okreœlenie struktury krysta-
licznej katalitycznej domeny integrazy
wirusa miêsaka ptasiego (ASV) i wirusa
HIV, zbadanie struktury dwóch bia³ek
z grupy chemokin oraz struktury bia³ek
ochronnych ³ubinu.

Szczególnie szczyci siê wprowadze-
niem krystalografii bia³ek do ³ódzkiego
œrodowiska naukowego oraz przedmio-
tu dla studentów kierunku Biotechnolo-
gii – Krystalografia Bia³ek. Kierowana
przez niego Pracownia Badañ Struktu-
ralnych by³a drugim laboratorium w Pol-
sce zajmuj¹cym siê t¹ tematyk¹.

Opublikowa³ ponad 50 prac w wiod¹-
cych czasopismach anglojêzycznych,  su-
maryczny impact factor jego prac wyno-
si ponad 130, a liczba cytowañ ponad
650. Prof. Bujacz bra³ udzia³ w 8 gran-
tach KBN (w 4 by³ kierownikiem) oraz
uczestniczy w trzech projektach miêdzy-
narodowych.

Rozbudowa³ Pracowniê Badañ Struk-
turalnych i dostosowa³ j¹ do prowadze-
nia pomiarów du¿ych cz¹steczek oraz
krystalizacji i rozwi¹zywania struktur
bia³kowych.

Dziêki jego kontaktom zagranicznym
studenci i doktoranci maj¹ mo¿liwoœæ
kontynuowania nauki, b¹dŸ wykonywa-
nia czêœci badañ w znanych i cenionych
oœrodkach za granic¹.

n
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Jest absolwentm Wydzia³u Elektrycz-
nego P£ (1977 r.). Po studiach rozpocz¹³
pracê w Oœrodku Elektronicznej Techniki
Obliczeniowej P£ przekszta³conym póŸniej
w Instytut Informatyki. W latach 1978-81
- aspirant na Wydziale Techniki Informa-
cji Uniwersytetu Technicznego w DreŸnie,
gdzie w roku 1982 zosta³ promowany na
stopieñ doktora in¿yniera, a w 1990 uzy-
ska³ habilitacjê. W kolejnych latach odby³
szereg sta¿y w wielu uczelniach w Niem-
czech, Holandii, Wielkiej Brytanii, W³o-
szech i Hiszpanii. By³y to g³ównie stypen-
dia Unii Europejskiej i jedno NATO.

Jest profesorem nadzwyczajnym P£ od
1994 r. By³ zastêpc¹ dyrektora do spraw
dydaktycznych (1990-96) i dyrektorem
(1996-2003) Instytutu Informatyki. Wspó³-
tworzy³ pierwszy w £odzi kierunek studiów
Informatyka. Cz³onek Senatu P£ w kaden-
cjach 1996-99 i 2005-2008. Od 2005 r. jest
dziekanem Wydzia³u Fizyki Technicznej, In-
formatyki i Matematyki Stosowanej P£.

Od 1999 r. jest cz³onkiem Rady Na-
ukowej w Instytucie Badañ Systemo-
wych PAN w Warszawie. Cz³onek dwóch
zespo³ów w Komitecie Automatyki i Ro-
botyki PAN oraz wielu towarzystw nauko-
wych: Polskie Towarzystwo Cyberne-
tyczne, Oddzia³ w £odzi (prezes), Polskie
Towarzystwo Sieci Neuronowych (cz³o-
nek zarz¹du), IEEE Computer Society
(senior member), IEEE Signal Processing
Society (member), Web Intelligence Con-
sortium (director) i European Society for

Profesor
Piotr S. Szczepaniak

Fuzzy Logic and Technology - (member).
Dyscyplin¹ naukow¹ prof. Szczepa-

niaka jest informatyka, a g³ówne zainte-
resowania naukowe to obliczenia i sys-
temy inteligentne; systemy ekspertowe;
analiza danych, obrazów i sygna³ów;
metody eksploracji internetu; diagnosty-
ka techniczna i medyczna; teoria stero-
wania i optymalizacja.

Jest edytorem ksi¹¿ek (Springer-Verlag,
Akademicka Oficyna Wydawnicza EXIT,
a-medica press); ma w dorobku ponad 130
publikacji naukowych, w tym monografiê;
jest wspó³redaktorem Journal of Applied
Computer Science  oraz cz³onkiem kilku
rad redakcyjnych, w tym Artificial Intelli-
gence in Medicine - wyd. Elsevier oraz Sys-
tem Analysis Modelling Simulation – wyd.
Gordon and Breach Publ.; Guest-Editor
w Control and Cybernetics. Organizowa³
miêdzynarodowe konferencje: System-Mo-
delling-Control odbywaj¹c¹ siê w Polsce
i wêdruj¹c¹ po œwiecie Atlantic Web Intel-
ligence Conference – AWIC (Madryt 2003,
Cancun 2004, £ódŸ 2005). Cz³onek komi-
tetów programowych wielu krajowych
i zagranicznych konferencji naukowych.

W 2001 r. powo³any przez Ministerstwo
Edukacji Francji na stanowisko professeur
invité na Université d’Artois w Bethune.

Laureat indywidualnej Nagrody Mini-
stra Nauki, Szkolnictwa Wy¿szego i Tech-
niki (III stopnia) z 1983 r. oraz kawaler
Srebrnego Krzy¿a Zas³ugi z 1995 r.

n

W 1975 roku podczas pierwszej
konferencji za³o¿ycielsko-programo-
wej Samorz¹du Osiedla Akademickie-
go zapocz¹tkowany zosta³ wp³yw stu-
dentów na ¿ycie i kszta³towanie siê
Politechniki £ódzkiej. Za³o¿ycielem
i pierwszym przewodnicz¹cym zasta³
student 5. roku Wydzia³u Elektrycz-
nego – Tadeusz Hebdowski. Samo-
rz¹d przez wiele lat rozwija³ siê i prze-
chodzi³ ró¿ne etapy przemian. Kolej-
no wchodz¹ce w ¿ycie ustawy o szkol-
nictwie wy¿szym utrwala³y jego po-
zycjê w ¿yciu uczelni. Aktualnie Sa-
morz¹d Studencki tworz¹ studenci
Rad Akademików i Studenckich Rad
Wydzia³ów.

Obchody œwiêta 30-lecia przygoto-
wane zosta³y dla studentów jako cykl
imprez trwaj¹cych przez ca³y tydzieñ
w dniach 12-16 grudnia. Ich kulminacj¹
by³ uroczysty Sejmik Samorz¹du Stu-
denckiego zorganizowany 13 grudnia
w Sali Kinowej P£. Podczas sejmiku
wrêczono nagrody dla osób, które
w ostatnim czasie szczególnie przyczy-
ni³y siê do rozwoju i wspiera³y nasz¹ or-
ganizacjê. I tak wdziêcznie brzmi¹c¹
nagrodê Przyjaciel Samorz¹du otrzyma-
li: Rektor P£ – prof. Jan Krasiñski, Ko-
mendant Miejskiej Policji w £odzi – Al-
dona Kostrzewa, Dyrektor PZU – Stani-
s³aw Ha³aczkiewicz.

Obchody trwaj¹ce od poniedzia³ku
do pi¹tku obejmowa³y równie¿ impre-
zy w klubach studenckich. Odby³y siê
w nich m.in. mistrzostwa P£ w bilar-
dzie, wieczór karaoke i Jam Session.
Za wspó³prace dziêkujemy klubom Jo-
ker i Hiluœ. Obchody zakoñczy³ Bal Sa-
morz¹du, który odby³ siê w Sto³ówce
Studenckiej.

n Arkadiusz Pietrzak

Rok 2005 to nie tylko jubileusz
60-lecia Politechniki Łódzkiej, ale
także jubileusz 30-lecia Samo-
rządności Studenckiej.

Urodziny
Samorządu
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Zjazd odby³ siê w nowej Sali widowi-
skowej Politechniki w Spo³ecznym Domu
Studenta 2 grudnia. Program Zjazdu
nawi¹zywa³ do jubileuszu, ale dawa³ te¿
spojrzenie na perspektywy rozwojowe
naszej uczelni i jej szanse w zmieniaj¹-
cej siê rzeczywistoœci gospodarczej re-
gionu ³ódzkiego. Sta³o siê ju¿ zwyczajem,
¿e Wychowankowie spotykaj¹ siê nie tyl-
ko po to, aby odnowiæ stare przyjaŸnie,
ale te¿ po to, aby podyskutowaæ o aktu-
alnych potrzebach i trudnoœciach.
Wszystkim zjazdom towarzysz¹ sesje
naukowe przyci¹gaj¹ce prelegentów
spoza Politechniki. Tym razem tematem
konferencji sta³o siê „60 lat Politechniki
£ódzkiej w rozwoju przemys³u £odzi i re-
gionu”.

Na sali obrad pojawi³o siê wiele zna-
komitoœci: rektorzy, dziekani, dostojni
jubilaci – absolwenci sprzed 50 i wiêcej
lat. Zw³aszcza ci ostatni chcieli dowie-
dzieæ siê, w jakiej kondycji jest ich daw-
na uczelnia w szeœædziesi¹tym roku ist-
nienia. Zjazd otworzy³ prezes Stowarzy-
szenia Wychowanków mgr Julian B¹kow-
ski, a przewodniczy³ mu prof. Janusz
Szosland. Konferencjê rozpoczê³o wyst¹-
pienie JM Rektora prof. Jana Krysiñskie-
go, który zaprezentowa³ Politechnikê
w liczbach, czyni¹c porównania z latami
minionymi w rozwoju kampusu i w in-
westycjach, w wymianie studenckiej
i liczbie studentów, a tak¿e w liczbie kie-
runków studiów i wydzia³ów. Uczelnia
rozwija siê pomyœlnie i jest przygotowa-
na na nadejœcie ni¿u demograficznego.
A k³opoty, có¿, te zawsze ³¹cz¹ siê z pie-
niêdzmi – powiedzia³ rektor Krysiñski.

Kolejn¹ czêœci¹ konferencji – jak siê
okaza³o, znakomicie przyjêt¹ przez ab-
solwentów spoza Politechniki – by³o
przedstawienie przez wszystkich dzieka-
nów osi¹gniêæ naukowych i planów roz-
wojowych poszczególnych wydzia³ów.
Ka¿dy z dziekanów mia³ do dyspozycji

Obchody 60-lecia Politechniki Łódzkiej otworzył wielki bal absolwentów i pracowników zorganizowany
przez Stowarzyszenie Wychowanków, a zamknął

Nadzwyczajny Zjazd
Stowarzyszenia Wychowanków

jedynie 7 minut na prezentacjê, dokona-
nie syntezy tego, co najwa¿niejsze
w nauce i dydaktyce. Wydawa³o siê to
niemo¿liwe, a jednak zosta³o zrobione
znakomicie.

Wszyscy krótko przedstawili swe
wydzia³y w liczbach, wymienili kierunki
studiów i ich akredytacje oraz to, co
uznali za najwa¿niejsze i najbardziej
spektakularne w dzia³alnoœci wydzia³ów.
Dziekani wiedz¹ najlepiej, czym warto
siê pochwaliæ i co wydaje siê najbardziej
perspektywicznym dzia³aniem wpisanym
w rozwój regionu. Prof. J. Szosland na-
zwa³ krótkie i rzeczowe wyst¹pienia dzie-
kanów „syntez¹ syntezy”.

Nastêpn¹ czêœci¹ Konferencji by³y
referaty zaproszonych goœci. Ich celem
by³o przedstawienie oczekiwañ przemy-
s³u w zakresie wspó³pracy naukowo-
technicznej i kszta³cenia przysz³ych in-
¿ynierów.

Prezes Regionalnej Izby Gospodarczej
– £ódŸ dr in¿. Witold Gerlicz (wicepre-
zes Stowarzyszenia Wychowanków)
wyg³osi³ referat Miejsce innowacji i no-
woczesnych technologii w strategii roz-

woju miasta i województwa. W skali kra-
ju nasz region jest na œrednim poziomie,
a w strategii jego rozwoju Politechnika
£ódzka zajmuje szczególne miejsce, jako
uczelnia techniczna. Musimy przygoto-
waæ kadrê dla rozwoju, strategiê rozwo-
ju musimy oprzeæ na wiedzy. Przysz³oœæ
to rozwój najnowoczeœniejszych techno-
logii: biotechnologii, biomedycyny, nowa-
torskiego w³ókiennictwa, przemys³u
AGD, materia³ów budowlanych. Szans¹
dla uczelni technicznej jest zapotrzebo-
wanie na dobrze przygotowan¹ kadrê.
W niedalekiej przysz³oœci potrzebni bêd¹
informatycy, logistycy, i wielu innych
specjalistów, a Wychowankowie sygna-
lizuj¹ odpowiednio wczeœniej te potrze-
by stanowi¹c naturalny pomost miêdzy
uczelni¹ i przemys³em.

Przedstawiciel firmy BSH w £odzi
mgr in¿. Zdzis³aw Migdalski mówi³
o perspektywach rozwoju produkcji
sprzêtu AGD w Polsce. W swym refera-
cie przedstawi³ zupe³nie nowy punkt wi-
dzenia na wymagania stawiane in¿ynie-
rom podejmuj¹cym pracê w tej dziedzi-
nie. Sprzêt AGD produkuj¹ w Polsce pra-

Prof.
Jerzy Luciński

otrzymuje
z rąk rektora

prof.
Jana Krysińskiego

Złoty Dyplom

Foto: Jerzy Wojewoda

cd str. 16
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wie wy³¹cznie firmy zagraniczne, ze
znacznym kapita³em i dobr¹ pozycj¹ na
rynku (Whirpool, Bosch, Siemens, Ami-
ca, Electrolux, LG-electronix). W tych fir-
mach, zatrudniaj¹cych wiele tysiêcy pra-
cowników, ok. 15% to polska kadra tech-
niczna. Wymagania stawiane polskim in-
¿ynierom to nie tylko dobra znajomoœæ
jêzyka angielskiego i potrzebnych pro-
gramów komputerowych, ale podstawo-
wa wiedza o produkcji wielkoseryjnej
i masowej, znajomoœæ metod statystycz-
nych i kalkulacji kosztów. Decyzje, któ-
re niegdyœ podejmowa³y dzia³y inwesty-
cyjne, dziœ podejmuje in¿ynier, który
musi byæ mened¿erem i ekonomist¹.

Prof. Witold £uczyñski, dyrektor In-
stytutu Technicznych Wyrobów W³ókien-
niczych MORATEX w £odzi i prezes Sto-
warzyszenia W³ókienników Polskich
w referacie Wp³yw nauki na rozwój spe-
cjalnych kierunków w³ókiennictwa przed-
stawi³ niezwyk³e wyroby o specjalnym
przeznaczeniu, które powstawa³y w wa-
runkach kryzysu w przemyœle w³ókien-
niczym i jego zapleczu naukowym. Za-
prezentowane zosta³y morskie ubrania

ratownicze wykonane z tkanin odpor-
nych na wodê morsk¹ i iperyt, odblasko-
wych, daj¹cych ochronê termiczn¹ do
6 godzin, wyposa¿one we w³asne oœwie-
tlenie, z piank¹ wypieraj¹c¹, odwraca-
j¹ce cz³owieka bêd¹cego w wodzie
twarz¹ do góry. Obok nich ubrania daj¹-
ce ochronê przed kulami, no¿o i ig³ood-
porne. Takie i podobne ubrania stanowi¹
wyposa¿enie policji i stra¿y po¿arnej, dla
której produkuje siê te¿ poduszki po-
wietrzne – „skokochrony”. Te niezwyk³e
wyroby Instytutu wielu s³uchaczy wpra-
wi³y w zdumienie, podobne ochronne
ubrania widywaliœmy jedynie na filmach
akcji.

Po konferencji nast¹pi³a czêœæ, na
któr¹ wszyscy czekali ze wzruszeniem -
wrêczenie Z³otych Dyplomów. Prezes
B¹kowski podkreœli³, ¿e Dyplom dostaj¹
na razie tylko ci spoœród dawnych ab-
solwentów, do których uda³o siê dotrzeæ,
akcja Z³otych Dyplomów dopiero siê za-
czyna, nie ma jeszcze w³aœciwie baz
danych, bêd¹ one dopiero tworzone. Sto-
warzyszenie Wychowanków do³o¿y sta-
rañ, aby jak najszybciej wykonaæ tê pra-

cê i uhonorowaæ Z³otymi Dyplomami
wszystkich, którzy ukoñczyli Politechni-
kê przed 50 laty i wczeœniej.

Na scenê zostali zaproszeni absol-
wenci sprzed pó³ wieku! Scena zape³ni-
³a siê szacownymi in¿ynierami, którzy
wygl¹daj¹ m³odo i „œwietnie siê trzy-
maj¹”. Rektor Krysiñski w towarzystwie
prezesa B¹kowskiego wrêczy³ dyplomy,
a potem zrobiona zosta³a zbiorowa pa-
mi¹tkowa fotografia.

W tej uroczystej i podnios³ej atmos-
ferze wrêczone zosta³y dyplomy Cz³on-
ka Honorowego Stowarzyszenia. Otrzy-
mali je: nestor nauczycieli akademickich,
jeden z twórców Politechniki ³ódzkiej
i wspó³pracownik prof. Bohdana Stefa-
nowskiego– prof. Marian Mieszkowski,
który niestety nie móg³ przybyæ na tê
uroczystoœæ i cz³onkowie za³o¿yciele Sto-
warzyszenia: Kazimierz Kopias, Jerzy Ko-
siorowski i Grzegorz Pisarski.

Uroczystoœæ zakoñczy³, jak zwykle
znakomity, koncert chóru Politechniki
£ódzkiej pod dyrekcj¹ Jerzego Rachubiñ-
skiego.

n Hanna Morawska

Na Nadzwyczajnym ZjeŸdzie Stowa-
rzyszenia Wychowanków P£ ka¿dy
z dziekanów mia³ do dyspozycji jedy-
nie 7 minut na prezentacjê tego, co
najwa¿niejsze w nauce i dydaktyce.
Wydawa³o siê niemo¿liwe dokonanie
takiej syntezy. A jednak zosta³o to zro-
bione znakomicie.

Dziekan Wydzia³u Mechanicznego

prof. Piotr Kula w swej prezentacji po-
wiedzia³ m.in. Mamy wspó³pracê z wie-
loma firmami krajowymi i zagraniczny-
mi, np. we wspó³pracy z Soco-Warwick
nawêglane s¹ nasz¹ technologi¹ ko³a
zêbate do amerykañskich ³odzi podwod-
nych. Podkreœli³ te¿ znaczenie kilku pro-
jektów, jak budowa stanowiska do azo-
tonasiarczania w Kleszczowskim Parku
Technologicznym, czy projekt si³owni
geotermalnej, podjêty wspólnie z Urzê-
dem Miasta i Zespo³em Elektrowni, któ-

Synteza „syntezy”
ra bêdzie ogrzewaæ kampus P£ i obiek-
ty sportowe. Na koniec powiedzia³: Co-
dziennie odbieram telefony z pytania-
mi o dobrych absolwentów. Liczba ofert
przekracza liczbê absolwentów. Nad-
chodz¹ dobre lata dla Wydzia³u Mecha-
nicznego.

Dziekan Wydzia³u Elektrotechniki

i Elektroniki prof. Andrzej Materka
wœród sukcesów organizacyjnych wy-
mieni³ nowatorski system obs³ugi ponad
4000 studentów, którzy maj¹ dziœ do
dyspozycji internetowy portal studencki
i Elektroniczn¹ Kartê Studenta oraz za-
koñczenie budowy Gmachu Trzech Wy-
dzia³ów, zaœ wœród naukowych – nowe
technologie, np. laserowe modyfikacje
materia³ów przewodz¹cych, czy wytwa-
rzanie polikrystalicznych ogniw s³onecz-
nych, technologie plazmowe, nagradza-
ne wielokrotnie urz¹dzenia, np. uk³ad

sterowania pierwszego polskiego robo-
ta kardiochirurgicznego, najnowszej ge-
neracji przek³adniki pr¹dowe, ultraszyb-
kie wy³¹czniki, czy tester lutownoœci
i system do monitorowania promieniowa-
nia gamma i neutronowego. W ramach
wspomagania niepe³nosprawnych wyko-
nano urz¹dzenie do komunikowania siê
z komputerem za pomoc¹ sygna³ów
mózgowych i „scenê dŸwiêkow¹” dla
niewidomych. W 2005 r. Wydzia³ otrzy-
ma³ status Centrum Doskona³oœci. Stra-
tegicznym celem Wydzia³u jest stworze-
nie oœrodka integruj¹cego œrodowisko
naukowe, przemys³owe i edukacyjne
w obrêbie Makroregionu £ódzkiego.
Wspomagamy nasz¹ wiedz¹ wszystkie
instytucje, których dzia³anie decyduje
o jakoœci ¿ycia mieszkañców, jak admi-
nistracja, medycyna, komunikacja, trans-
port, teleinformatyka.

W Y D A R Z E N I A
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Prof. Henryk Bem - dziekan Wy-

dzia³u Chemicznego rozpocz¹³ swe
wyst¹pienie od anegdoty o tym, jak
profesorowie: Wojno, Achmatowicz
i Dorabialska odbyli pierwsze posie-
dzenie Rady Wydzia³u Chemicznego
w czerwcu 1945 roku na ³aweczce
w parku Źródliska. Dziekan wymieni³
g³ówne kierunki badañ i zwi¹zane
z nimi granty, wœród nich takie jak otrzy-
mywanie nowych materia³ów polimero-
wych nano¿eli i nanokompozytów,
w tym substytutów tkanek ludzkich, czy
ochrona œrodowiska, przedstawi³ te¿
unikatow¹ aparaturê badawcz¹.

Wymienione tr zy wydzia³y ob-
chodz¹ jubileusze 60-lecia wraz z Po-
litechnik¹. Pozosta³e wydzia³y s¹ m³od-
sze, ale maj¹ tak¿e imponuj¹cy doro-
bek. Dziekan Wydzia³u In¿ynierii

i Marketingu Tekstyliów (który pa-
miêtany jest jako Wydzia³ W³ókienni-
czy) prof. Izabella Kruciñska skoncen-
trowa³a siê na integracji prac nauko-
wych z przemys³em w³ókienniczym.
Inicjatywy dla rozwoju przemys³u w³ó-
kienniczego w Polsce to: Centrum Za-
awansowanych Technologii PRO HU-
MANO TEX i Centrum Doskona³oœci
MEDTEX. Te dwa centra sprawi³y, ¿e
Wydzia³ jest koordynatorem Platformy
Technologicznej Przemys³u Tekstylne-
go, realizuj¹c projekty europejskie.

Dziekan Wydzia³u Biotechnologii

i Nauk o ̄ ywnoœci prof. Jan Iciek cie-
kawie opowiedzia³ o tradycyjnych kie-
runkach badañ na wydziale, jak prze-
twórstwo i analiza, czy przechowywa-
nie ¿ywnoœci, ale przede wszystkim
zwróci³ uwagê na kierunki nowe, o któ-
rych s³uchacze dotychczas nie s³ysze-
li, jak projektowanie nowych leków na
podstawie struktury enzymów, wytwa-
rzanie opatrunków ¿elowych na opa-
rzenia, sztucznej skóry, sztucznych
naczyñ krwionoœnych, o wspó³pracy
z przemys³em papierniczym i repera-
cji starodruków, wreszcie o dzia³aniach
na rzecz ochrony œrodowiska.

Wydzia³ Budownictwa, Architek-

tury i In¿ynierii Œrodowiska przedsta-
wi³a pani dziekan prof. Maria Kamiñska.
G³ówne osi¹gniêcia wydzia³u w ostat-
nim okresie to modelowanie zachowa-
nia siê materia³ów sypkich w ¿elbeto-

wym silosie, elementów betonowych
w warunkach po¿arowych i wzmacnia-
nie konstrukcji materia³ami kompozyto-
wymi, ale najwiêksze wra¿enie na s³u-
chaczach zrobi³y dzia³ania w zakresie
rewitalizacji i odnowy dziedzictwa kul-
turowego realizowane przez Centrum
Doskona³oœci ProRevita.

W zastêpstwie dziekana prof. Pio-
tra Szczepaniaka Wydzia³ Fizyki

Technicznej, Informatyki i Matema-

tyki Stosowanej zaprezentowa³ dr in¿.
Bogdan ¯ó³towski. Wydzia³ powsta³
w 1976 r., czêœæ prezentacji „FTIMS
wczoraj i dziœ” poœwiêcona by³a porów-
naniu i dynamicznemu rozwojowi wy-
dzia³u, który ma bogaty dorobek na-
ukowy, wspó³pracê miêdzynarodow¹
z uczelniami partnerskimi na wszyst-
kich kontynentach oraz nowoczesn¹
tematykê badañ, za któr¹ idzie coraz
nowoczeœniejsza oferta dydaktyczna.

Wydzia³ Organizacji i Zarz¹dza-

nia, w zastêpstwie dziekana prof. Jac-
ka Otto przedstawi³ prodziekan prof.
P£ Ryszard Gr¹dzki. Wydzia³ jest jed-
nym z najm³odszych na Politechnice,
powsta³ w 1991 r. Kszta³ci mened¿e-
rów na poziomie europejskim, tak, aby
byli oni przystosowani do dzia³añ na
rynku europejskim i przygotowani do
potrzeb polityki regionalnej Unii Euro-
pejskiej. Wydzia³ prowadzi te¿ ciesz¹-
ce siê wielkim zainteresowaniem Stu-
dia podyplomowe, ma te¿ znaczne
osi¹gniêcia we wspó³pracy z osobami
niepe³nosprawnymi, jest organizato-
rem cyklicznej konferencji Ergonomia
Niepe³nosprawnym.

Najm³odszym wydzia³em jest utwo-
rzony w roku 1992 Wydzia³ In¿ynie-

rii Procesowej i Ochrony Œrodowi-

ska. Prodziekan prof. P£ Czes³aw Kun-
cewicz mówi³ o ciekawych pracach
studialnych i ekspertyzach wykonywa-
nych na wydziale, w tym wymieni³ ba-
danie bezpieczeñstwa procesowego
dla instalacji produkcyjnych PKN OR-
LEN w P³ocku, szereg opracowañ dla
regionu ³ódzkiego, jak Program Ochro-
ny Œrodowiska Województwa £ódzkie-
go oraz Wojewódzki Plan Gospodarki
Odpadami, technologie kompostowa-
nia osadów – GOŒ w £odzi i liczne tech-
nologie przemys³owe. Kierunki rozwo-

ju, to przekszta³canie odpadów, dzia-
³ania w in¿ynierii biomedycznej i ochro-
nie œrodowiska, a tak¿e systemy za-
rz¹dzania bezpieczeñstwem i analiza
ryzyka w procesach przemys³owych.
Wœród sukcesów wymieniona zosta³a
dzia³aj¹ca od 1995 r. umowa licencyj-
na z firm¹ OMNIKON, która jest g³ów-
nym dostarczycielem suszarek i ch³o-
dziarek dla polskiego i zagranicznego
przemys³u cukrowniczego.

n H.M.

Na Konferencji Sprawozdawczo -
Wyborczej KU AZS P£, która odby³a siê
14 listopada 2005 r. wybrano 20-osobo-
wy Zarz¹d, w sk³ad którego weszli przed-
stawiciele sekcji sportowych. Prezesem
zosta³ Adrian Oszajca (paralotniarstwo),
wiceprezesem ds. sportu - mgr Gabriel
Kabza (SWFiS), wiceprezesem ds. orga-
nizacyjnych - Marcin Kuca (judo) i wice-
prezesem ds. propagandy - Zbigniew
Dulski (paralotniarstwo). Sekretarzowaæ
Zarz¹dowi bêd¹: Karolina Œwiderek,
Magda Hoffman i Justyna Miœkiewicz.
W³adze AZS P£ wybrano na kadencjê
2005-2007.

n

Nowe władze
AZS PŁ

2005 rok Galeria „krótko i wêz³owa-
to…” zakoñczy³a ekspozycj¹ prac Ma³go-
rzaty Strzelec, absolwentki Wydzia³u
Malarstwa Pañstwowej Wy¿szej Szko³y
Sztuk Plastycznych w Gdañsku. Artyst-
ka po studiach powróci³a do rodzinnego
Radomia i rozpoczê³a pracê w Katedrze
Wychowania Plastycznego (obecnie Ka-
tedra Sztuki) na Wydziale Nauczyciel-
skim Politechniki Radomskiej. Jest
adiunktem, uprawia malarstwo i rysu-
nek. Obecna wystawa jest 18 wystaw¹
indywidualn¹ w jej dorobku.

n

„krótko
i węzłowato…”

W Y D A R Z E N I A
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Zmiany dotycz¹ przede wszystkim
kandydatów zdaj¹cych egzamin matural-
ny (tzw. „now¹ maturê”). Niestety, nie
mo¿emy organizowaæ ¿adnych egzami-
nów dla nowych maturzystów, poza
sprawdzianami predyspozycji. Kandydat
musi wszystkie przedmioty kwalifikacyj-
ne zadawaæ w ramach egzaminu matu-
ralnego; oznacza to, ¿e nie mo¿e uzupe³-
niæ np. egzaminu z fizyki, zdaj¹c go
w naszej uczelni. Drug¹ konsekwencj¹
nowego prawa jest brak mo¿liwoœci prze-
prowadzenia konkursu œwiadectw. Je-
dyn¹ podstaw¹ kwalifikacji mog¹ byæ
wyniki egzaminu maturalnego. Podczas
kwalifikacji nie bêdziemy mogli braæ pod
uwagê ocen, które uczeñ otrzyma³ na
œwiadectwie zakoñczenie szko³y - co ro-
biliœmy dotychczas. Dbaj¹c o dobro kan-
dydata, a tak¿e nie chc¹c zaskakiwaæ go
zupe³nie nowymi rozwi¹zaniami (dodat-
kowy stres) wprowadziliœmy zasadê, ¿e
brak oceny z któregokolwiek egzaminu
(matematyki, jêzyka obcego, fizyki lub
chemii) nie zamyka drogi na studia
w Politechnice £ódzkiej. Oznacza to, ¿e
w takiej sytuacji do ogólnej punktacji
przyjmowane jest zero punktów za ten
przedmiot. Ze wzglêdu na termin zmia-

Nowa ustawa Prawo o szkolnictwie wyższym, która weszła w życie we wrześniu 2005 roku przyniosła nowe
uregulowania prawne również dotyczące rekrutacji. Politechnika Łódzka musiała dokonać poważnych zmian
w ustalonych wcześniej zasadach rekrutacji, w wyniku czego została przyjęta

Nowa uchwała rekrutacyjna
proponujemy dwie drogi dostania siê na
nasz¹ uczelniê. Rekrutacja bêdzie prze-
prowadzona w dwóch niezale¿nych eta-
pach.

I etap rekrutacji bêdzie przeprowa-
dzony na podstawie wyników:

•egzaminu maturalnego („nowej
matury”),

•egzaminu wstêpnego przeprowa-
dzanego w Politechnice £ódzkiej – dla
osób, które zdawa³y egzamin dojrza³o-
œci („star¹ maturê”).

II etap rekrutacji odbêdzie siê w ter-
minie póŸniejszym i jest przewidziany
wy³¹cznie na tych kierunkach, na któ-
rych limity przyjêæ nie zosta³y wype³nio-
ne w pierwszym etapie. Kwalifikacja bê-
dzie siê odbywa³a na podstawie:

•egzaminu maturalnego – „nowej
matury”,

•egzaminu dojrza³oœci - „starej ma-
tury”.

Dokumenty od osób, które chc¹ stu-
diowaæ w Politechnice £ódzkiej zaczy-
namy przyjmowaæ ju¿ od 3 kwietnia,
czyli jeszcze przed rozpoczêciem egza-
minów maturalnych. Dziêki temu kan-
dydat sk³adaj¹c swoj¹ teczkê przed
matur¹ bêdzie móg³ skupiæ siê na eg-
zaminach, a nie martwiæ siê o formal-
noœci zwi¹zane z rekrutacj¹, a pra-
cownicy uczelni bêd¹ mogli poœwiêciæ
mu wiêcej czasu. Œwiadectwo dojrza-
³oœci trzeba bêdzie dostarczaæ do w³a-
œciwego dziekanatu w nieprzekraczal-
nym terminie podanym przez uczelniê.

Zakoñczenie przyjmowania dokumen-
tów (w ramach I etapu) planujemy 8 lip-
ca 2006 r. Jak zwykle, dokumenty bê-
dzie  mo¿na dostarczyæ osobiœcie lub
przes³aæ poczt¹. Mamy nadziejê, ¿e kan-
dydaci nie zostawi¹ tej sprawy na ostat-
ni¹ chwilê, a przysz³oroczny proces re-
krutacyjny przebiegnie sprawnie i bez
zak³óceñ.

n Krystyna Go³êbiowska-Walczak

ny, nie wprowadziliœmy te¿ innych przed-
miotów np. biologii, ale mamy zamiar roz-
szerzyæ listê przedmiotów kwalifikacyj-
nych w rekrutacji na studia w roku
2007/2008. Chcemy to zrobiæ rozwa¿-
nie, rozpatruj¹c ró¿ne warianty. Jedno-
czeœnie kandydaci bêd¹ mieli wystarcza-
j¹co du¿o czasu, ¿eby przygotowaæ siê
do zdawania nowych przedmiotów.

Zachowane zosta³y natomiast spraw-
dziany predyspozycji. Wszyscy kandyda-
ci na studia w Centrum Kszta³cenia Miê-
dzynarodowego musz¹ przyst¹piæ do
sprawdzianu oceniaj¹cego ich predyspo-
zycje do studiowania w jêzyku obcym.
Bêdzie to rozmowa przeprowadzona
w jêzyku, w którym odbywaj¹ siê zajê-
cia (angielskim lub francuskim).

Przysz³ych architektów obowi¹zuje
sprawdzian uzdolnieñ plastycznych, po-
legaj¹cy na wykonaniu o³ówkiem rysun-
ków odrêcznych dotycz¹cych zadanych
tematów, a kandydaci na kierunek Wzor-
nictwo musz¹ zdaæ sprawdzian uzdol-
nieñ plastycznych, polegaj¹cy na wyko-
naniu o³ówkiem rysunku odrêcznego
oraz wykonanie dwóch kompozycji: czar-
no-bia³ej i barwnej.

Kandydatom na Politechnikê £ódzk¹

W Y D A R Z E N I A

Oni już wybrali
Politechnikę Łódzką

Foto: Jacek Szabela
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Celem pracy dyplomowej Micha³a
Bujacza by³o znalezienie odpowiedniej
metody na opisanie trójwymiarowych
scen za pomoc¹ sygna³ów dŸwiêkowych,
która mog³aby byæ wykorzystana w elek-
tronicznym urz¹dzeniu wspomagaj¹cym
niewidomych. Promotorem nagrodzonej
pracy jest dr hab. Pawe³ Strumi³³o z In-
stytutu Elektroniki P£.

M. Bujacz rozpocz¹³ swoj¹ pracê od
poznania zagadnieñ zwi¹zanych z po-
strzeganiem otoczenia przez osoby nie-
widome. Okaza³o siê, ¿e formowanie
wyobra¿eñ wizualnych na podstawie
dotyku lub trasy, któr¹ porusza siê nie-
widomy trwa u niego czterokrotnie d³u-
¿ej ni¿ u osoby widz¹cej.

W efekcie obserwacji i badañ autor
opracowa³ program symulacyjny, który
umo¿liwia³by poruszanie siê u¿ytkowni-
ka po prostych scenach trójwymiarowych
w oparciu o wspólny „kod dŸwiêkowy”.
Podstawowym za³o¿eniem by³o prze³o¿e-
nie na dŸwiêk dystansu (w linii prostej)
miêdzy wir tualnym u¿ytkownikiem
a przeszkod¹: im bli¿sza przeszkoda, tym
wy¿szy dŸwiêk wytwarzany przez urz¹-
dzenie. Odpowiednio przeszkolony u¿yt-
kownik, prawid³owo interpretowa³ se-
kwencjê:

- wysoki dŸwiêk – przeszkoda jest
blisko,

- sekwencja malej¹cych, nastêpnie
rosn¹cych tonów – naro¿nik,

- krótka cisza – przestrzeñ,
- obni¿aj¹ca siê sekwencja tonów –

œciana.
Aby dŸwiêki by³y bardziej przyjazne

dla ucha, tony wydawane przez kompu-
ter zamieniono na tony wydawane przez
instrumenty muzyczne.

Łódzki Oddział Stowarzyszenia Elektryków Polskich uznał pracę
Michała BujaczaMichała BujaczaMichała BujaczaMichała BujaczaMichała Bujacza nt. Stereofoniczne przedstawienie wirtualnych scen
3D – symulacja urządzenia wspomagającego niewidomych za naj-
lepszą pracę dyplomową wykonaną na Wydziale Elektrotechniki i Elek-
troniki PŁ w roku akademickim 2004/05.

Konkurs SEP
rozstrzygnięty

Ukoñczony program symulacyjny
przetestowano na grupie 10 ochotników
– 5 kobietach i 5 mê¿czyznach w wieku
od 14 do 52 lat. Ka¿dy z uczestników by³
szkolony przez kilka godzin w obs³udze
programu i wykorzystaniu kodu dŸwiê-
kowego do postrzegania wirtualnych
scen. Gdy ochotnik zaznajomi³ siê z pro-
gramem, przeprowadzano wraz z nim
seriê eksperymentów sprawdzaj¹cych
skutecznoœæ, z jak¹ mo¿e odtworzyæ
udŸwiêkowione sceny i poruszaæ siê
w wirtualnym œrodowisku z niewidocz-
nymi przeszkodami. Próby przebieg³y po-
myœlnie.

Uzyskane wyniki i zarejestrowane
opinie osób mog¹ w przysz³oœci pos³u-
¿yæ do udoskonalenia najczêœciej wybie-
ranych metod udŸwiêkawiania przestrze-
ni. Bêd¹ one tak¿e wykorzystane do prac
nad elektronicznym urz¹dzeniem wspo-
magaj¹cym osoby niewidome w samo-
dzielnym poruszaniu siê. Takie urz¹dze-
nie jest obecnie projektowane w Zak³a-
dzie Elektroniki Medycznej Politechniki
£ódzkiej.

Konkurs SEP jest organizowany co
rok. Przy ocenie Komisja konkursowa
bierze pod uwagê m.in. nowoczesnoœæ
tematyki, u¿ytecznoœæ uzyskanych wy-
ników badañ, pracoch³onnoœæ oraz wy-
korzystanie literatury polsko i obcojê-
zycznej. Drugie miejsce w tegorocznym
konkursie zajê³a praca Przemys³awa
Ignaciuka ABR service flow control in
ATM networks. Trzecie miejsce przyzna-
no Jakubowi Mielczarkowi za Projekt
uk³adu s³u¿¹cego do komunikacji cyfro-
wej, toleruj¹cego promieniowanie.

n Karolina Dankowska

ARCHIFIESTA to niecodzienna uroczy-
stoœæ w Instytucie Architektury i Urbani-
styki na Wydziale Budownictwa, Architek-
tury i In¿ynierii Œrodowiska P£, która od-
by³a siê pod patronatem dziekana prof.
Marii Kamiñskiej. Otwarto piêkn¹ wysta-
wê prac poplenerowych studentów dru-
giego roku Architektury – „Wspomnienie
lata”. Wœród wyró¿nionych s¹ zarówno
prace przedstawiaj¹ce krajobraz natural-
ny, jak i styk architektury z zieleni¹, ry-
sunki przedstawiaj¹ce panoramê miasta
- ulice, place, zespo³y architektoniczne,
wnêtrza zabytkowych obiektów i detale
architektoniczne. Wernisa¿ odby³ siê
16 listopada w Instytucie, a inne atrakcje
– jak donieœli organizatorzy - trwa³y a¿ do
póŸnych godzin nocnych w klubie stu-
denckim Futurysta. Wystêpowa³ ³ódzki
zespó³ bêbniarzy, rockowy zespó³ Power
of Trinity, by³y konkursy z nagrodami i pl¹-
sy w stylu jamajskim. Wystawê mo¿na
by³o ogl¹daæ do po³owy grudnia.

n A.W.

Architekci
wspominają
lato

W dniach 23-27 listopada 2005 roku
we Wroc³awiu odby³y siê Mistrzostwa
Europy Karate Shotokan. Przyjecha³o 19
reprezentacji narodowych. 359 zawodni-
ków walczy³o w trzech kategoriach wie-
kowych: kadetów, juniorów i seniorów.

Dwa medale srebrne zdoby³ Bart³o-

miej Pielesiek student Wydzia³u Budow-
nictwa, Architektury i In¿ynierii Œrodo-
wiska. Oba medale wywalczy³ w kate-
gorii kumite; indywidualnie jako junior
oraz dru¿ynowo w zespole seniorów.

W walce o z³oty medal nieznacznie
uleg³ Portugalczykowi, pokonuj¹c po dro-
dze wicemistrza Europy z Belgii (2003
r.) Szwajcara, Czecha i Szweda.

W dru¿ynie seniorów, w walce o z³o-
ty medal zespó³ przegra³ z siln¹ repre-
zentacj¹ Rosji.

n Gabriel Kabza

Wicemistrz
Europy

W Y D A R Z E N I A
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Elementy piezoelektryczne s¹ stoso-
wane w wielu dziedzinach, zarówno jako
elementy wykonawcze, jak i pomiarowe.
Ich g³ówn¹ zalet¹ jest powtarzalnoœæ pro-
dukcji oraz stosunkowo niski koszt, co
powoduje, ¿e maj¹ one szerokie zasto-
sowanie. Ich g³ówn¹ wad¹ jest to, ¿e
mog¹ pracowaæ tylko w sposób dyna-
miczny. Oznacza to, ¿e czujnik piezoelek-
tryczny w konwencjonalnych zastosowa-
niach mo¿e zmierzyæ tylko zmianê naci-
sku, a nie bezwzglêdn¹ jego wartoœæ.
Zwi¹zane jest to z up³ywem ³adunku z
piezoelementu przez uk³ad pomiarowy.
W prezentowanym rozwi¹zaniu uda³o siê
znaleŸæ takie parametry piezoelektryka,
które pozostaj¹ niezmienne w czasie i
zale¿¹ od przy³o¿onej statycznej si³y œci-
skaj¹cej. Oznacza to, ¿e ten sam element
mo¿e byæ u¿yty jako czujnik si³y statycz-
nej oraz bêdzie w stanie pomierzyæ jed-
noczeœnie szybkie zmiany dynamiczne
powsta³ych w nim naprê¿eñ.

Metoda polega na pomiarze krzywej
impedancji, a w szczególnoœci czêsto-
tliwoœci rezonansowych stosu piezo-
elektrycznego. Okazuje siê, ¿e wielo-
warstwowe elementy posiadaj¹ kilka
czêstotliwoœci rezonansowych, których
pozycja zale¿y od naprê¿enia, jakiemu
poddawany jest czujnik. Zale¿noœæ po-
miêdzy naciskiem, a pozycj¹ rezonan-
su jest pozbawiona histerezy, a tak¿e -
co jest niezwykle istotne - jest niezmien-
na w czasie. Opisywana cecha jest jed-
nak zale¿na od temperatury uk³adu.
Wi¹¿e siê to z naprê¿eniami mechanicz-
nymi wytwarzanymi wewn¹trz przyrz¹-
du, zwi¹zanymi z ró¿nymi wspó³czyn-
nikami rozszerzalnoœci termicznej po-
szczególnych materia³ów.

W dalszej czêœci prac opracowano
metodê, która bazuje na pomiarze zmia-

Brussels Eureka 2005 - Złoty medal

Element piezoelektryczny
jako czujnik siły statycznej
mgr inż.     Przemysław Sękalski, prof. Andrzej Napieralski oraz dr Stefan Simrock
(Niemcy - Deutsche Elektronen-Synchrotron), dr Angelo Bosotti i mgr Rocco Papa-
rella (INFN-Mediolan, Włochy), dr Mohammed Fouaidy (IPN-Orsay, Francja)

ny pojemnoœci elementu piezoelektrycz-
nego pod wp³ywem przy³o¿onej si³y. Obie
metody pomiarowe s¹ obecnie porówny-
wane.

Inspiracj¹ do dalszych prac zwi¹za-
nych z zastosowaniem elementów pie-
zoelektrycznych do pomiaru si³y sta-
tycznej, a tak¿e bezpoœredni¹ aplikacj¹
bêdzie stroik elektromechaniczny do
nadprzewodz¹cych wnêk rezonanso-
wych stosowanych w laserze X-FEL
oraz VUV-FEL pracuj¹cy w temperatu-
rze bliskiej zera bezwzglêdnego (1,8K).
Jednym z elementów tunera jest ele-
ment piezoelektryczny, którego czas
¿ycia zale¿y od statycznej si³y œciska-
j¹cej. Zastosowanie dodatkowych czuj-
ników piezorezystywnych do jej pomia-
ru stwarza³o wiele problemów zarów-
no technologicznych (odpowiednie ma-
teria³y, które nie kruszej¹ w tempera-
turze 1,8K i posiadaj¹ zbli¿one wspó³-
czynniki rozszerzalnoœci; integracja ze
stroikiem), jak i finansowych (planowa-
ne jest zastosowanie 2 piezoelementów
w ka¿dym z 200 stroików dla akcelera-
tora VUV-FEL, oraz 2000 stoików dla
akceleratora X-FEL). Prezentowana
metoda u¿ycia elementu piezoelek-
trycznego do okreœlenia statycznej si³y
œciskaj¹cej powoduje, ¿e w³aœciwy ele-
ment wykonawczy bêdzie móg³ zostaæ
u¿yty tak¿e jako element pomiarowy.

Prezentowane rozwi¹zanie mo¿e byæ
³atwo u¿yte w innych zastosowaniach,
w których elementy piezoelektryczne
stosowane s¹ jako czujniki nacisku. Po-
nadto, mo¿liwe jest wykorzystanie me-
tody do ustalenia, czy na dany element
dzia³a w³aœciwa si³a œciskaj¹ca, co po-
zwoli zwiêkszyæ czas ¿ycia danego pie-
zoelementu wykonawczego.

n

Krystalografia bia³ek to fascynuj¹ca
dziedzina nauki. Wykorzystuje ona sze-
reg zjawisk, z których istnienia przeciêt-
ny cz³owiek nie zdaje sobie sprawy.
Pierwsze z nich to fenomen tworzenia
kryszta³ów przez bia³ka i kwasy nukle-
inowe; drugie to fakt, ¿e kryszta³y mog¹
rozpraszaæ promienie Roentgena, trze-
cie zaœ - to mo¿liwoœæ matematycznego
przekszta³cenia informacji zawartych w
obrazie dyfrakcyjnym w trójwymiarow¹
strukturê cz¹steczki tworz¹cej kryszta³.

Krystalografia ³¹czy wiedzê z kilku
dziedzin nauki. Informacji na temat bia-
³ek dostarczaj¹ nam biologia molekular-
na, biochemia i biofizyka. Symetria krysz-
ta³ów i przekszta³cenie obrazu dyfrakcyj-
nego w model cz¹steczki to matematy-
ka; procesem dyfrakcji promieni rentge-
nowskich na wewnêtrznej sieci kryszta-
³ów zajmuje siê fizyka, a wykonanie skom-
plikowanych obliczeñ prowadz¹cych do
rozwi¹zania i uœciœlenia struktury jest
mo¿liwe dziêki informatyce.

Informacje o budowie podstawowych
cz¹steczek ¿ycia uzyskane dziêki obra-
zom krystalograficznym s¹ bezcenne,
gdy¿ pozwalaj¹ na poznanie procesów
zachodz¹cych w organizmach ¿ywych,
takich jak przebieg reakcji enzymatycz-
nych, przekazywanie sygna³ów, czy
przekazywanie informacji genetycznych,
jak równie¿ wielu, wielu innych. Okre-
œlenie roli niektórych bia³ek w procesach
chorobowych umo¿liwia projektowanie
leków. Z wyników badañ krystalografów
korzystaj¹ wiêc biochemicy, chemicy,
genetycy, lekarze i farmakolodzy, a wie-

Profesor Grzegorz Bujacz z Pracowni
Badań Strukturalnych Instytutu Bio-
chemii Technicznej PŁ jest drugim
naukowcem w Polsce, który dzięki
osiągnięciom w krystalografii białek
otrzymał nominację profesorską. Przy
tej okazji postanowił przybliżyć czy-
telnikom ŻU swoją pasję związaną
z tą dziedziną nauki.

Białkowe
kryształy
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dza ta, której istnienia nie zawsze jeste-
œmy œwiadomi, systematycznie polepsza
jakoœæ naszego ¿ycia.

Pierwszy eksperyment dyfrakcyjny na
krysztale mineralnym zosta³ wykonany
w 1912 r. przez Maxa von Laue. Analogicz-
ny eksperyment z u¿yciem kryszta³u bia-
³ka zosta³ przeprowadzony w 1935 r. przez
Dorothe Hodgkin, a dwie pierwsze struk-
tury bia³ek globularnych zosta³y rozwi¹-
zane w 1956 r. W 1953 r. F. Crick i J.D.
Watson na podstawie dyfraktogramów
w³ókien DNA okreœlili trójwymiarow¹
strukturê DNA i zaproponowali mecha-
nizm jego replikacji. W ci¹gu nastêpnych
20 lat poznano dog³êbnie zaledwie kilka-
set nowych struktur bia³kowych, jednak
w ostatnich latach nast¹pi³ bardzo du¿y
postêp, dziêki któremu badanych jest ju¿
oko³o 3 tysiêcy struktur rocznie. Jest to
mo¿liwe g³ównie dziêki temu, i¿ naukow-
cy potrafi¹ wykorzystaæ proste organizmy,
takie jak np. bakterie, do produkcji zwie-
rzêcych, roœlinnych i ludzkich bia³ek. Dru-
gim czynnikiem, który wp³yn¹³ na iloœæ
i jakoœæ rozwi¹zywanych struktur s¹ syn-
chrotrony, a trzecim - rozwój technik obli-
czeniowych.

W Polsce istnieje 5 oœrodków badaw-
czych zajmuj¹cych siê badaniem struk-
tur bia³ek; trzy dominuj¹ce znajduj¹ siê
w Poznaniu, Warszawie i £odzi; dwa
mniejsze w Krakowie i Toruniu. Mia³em
to szczêœcie, ¿e podstaw krystalografii
bia³ek uczy³em siê w grupie prof. Alexan-
dra Wlodawera z Narodowego Instytutu
Badañ nad Rakiem w USA. Moje pierw-
sze prace dotycz¹ce retrowirusowych
enzymów integrazy i proteazy przyczy-
ni³y siê do powstania nowych leków prze-
ciw AIDS. Przy wspó³pracy z prof. Ma-
riuszem Jaskólskim z Instytutu Chemii
Bioorganicznej PAN w Poznaniu badam
bia³ka zwi¹zane z mechanizmem obron-
nym roœlin, jak równie¿ bia³ka bior¹ce
udzia³ w procesie wi¹zania azotu przez
symbiotyczne bakterie roœlin motylko-
wych. Aktualnie uczestniczê w europej-
skim projekcie badawczym, dotycz¹cym
przemys³owego oczyszczania przeciw-
cia³ monoklonalnych – bia³ek, które do-
minuj¹ obecnie w diagnostyce medycz-
nej, a których znaczenie w terapii cho-
rób nowotworowych stale wzrasta.

n Grzegorz Bujacz

Stosowane obecnie czujniki umo¿li-
wiaj¹ pomiar promieniowania gamma,
natomiast wykrywanie promieniowania
neutronowego jest zadaniem znacznie
trudniejszym, co wiêcej, obecnie niedo-
stêpne s¹ systemy zdolne do pomiaru
oraz analizy promieniowania w czasie
rzeczywistym. Ma to szczególne znacze-
nie w zastosowaniach medycznych. Sys-
tem mo¿e byæ tak¿e zastosowany w lecz-
nictwie radiologicznym, energetyce j¹-
drowej oraz wielu innych dziedzinach,
gdzie istotny jest pomiar promieniowa-
nia neutronów (np. u¿yty do wykrywa-
nia materia³ów rozszczepialnych w kon-
troli antyterrorystycznej).

Autorzy opracowania w sposób no-
watorski wykorzystali pamiêci statycz-
ne SRAM (z ang. Static Random Access
Memory) do wspó³pracy z niewra¿liwym
na oddzia³ywanie promieniowania neu-
tronowego uk³adem. Przed rozpoczê-
ciem pomiaru do pamiêci zostaje zapi-
sany wzorzec. Nastêpnie pamiêæ jest
odczytywana okresowo, a liczba b³êdów
wygenerowanych w pamiêci jest pro-
porcjonalna do dawki poch³oniêtego
promieniowania. Skalibrowane urz¹dze-
nie umo¿liwia pomiar gêstoœci strumie-
nia neutronów.

System wyposa¿ono tak¿e w uk³ad
do pomiaru promieniowania gamma. Oba
rodzaje promieniowania mierzone s¹
w kilku miejscach w akceleratorze.

Brussels Eureka 2005 - Złoty medal z wyróżnieniem

System
do detekcji neutronów
mgr inż. Dariusz Makowski, dr inż. Mariusz Grecki, prof. Andrzej Napieralski oraz
z zagranicy dr Bhaskar Mukherjee i dr Stefan Simrock (Niemcy - Deutsche Elektro-
nen-Synchrotron)

W ka¿dej chwili mo¿liwe jest odczytanie
dawki promieniowania, a dane przes³a-
ne z poszczególnych systemów pomia-
rowych gromadzone s¹ w bazie danych,
co umo¿liwia ich póŸniejsz¹ analizê.

Graficzna prezentacja poziomu pro-
mieniowania oraz temperatury umo¿liwia
okreœlenie momentów, kiedy poziom pro-
mieniowania nagle wzrós³.

Zmniejszenie emisji promieniowania
mo¿e nie tylko przed³u¿yæ czas ¿ycia
urz¹dzeñ elektronicznych umieszczo-
nych w akceleratorze, ale jest równie¿
bardzo wa¿ne dla pracowników oraz
obs³ugi akceleratora.

System mo¿e zostaæ wykorzystany
do generowania sygna³ów alarmowych,
gdy poziom promieniowania gamma lub
neutronowego w akceleratorze nagle
wzroœnie lub przekroczy dopuszczaln¹
granic¹. Urz¹dzenie mo¿e zostaæ wyko-
rzystane do monitorowania atmosfery
promieniotwórczej dowolnego akcelera-
tora oraz w zastosowaniach medycz-
nych. Zbudowany detektor zostanie wy-
korzystany w konstruowanym obecnie
akceleratorze X-Ray Free-Electron Laser
w oœrodku badawczym Deutsche Elek-
tronen-Synchrotron.

n

Pomysł wiąże się z monitorowaniem w czasie rzeczywistym atmosfery
promieniotwórczej akceleratora. Taka potrzeba wynika z faktu, że
w nowoczesnych akceleratorach liniowych przyspieszaniu cząstek to-
warzyszy emisja promieniowania gamma oraz neutronów. To zjawisko
może być szkodliwe dla układów elektronicznych umieszczonych w tu-
nelu akceleratora.
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Dwa z projektów wybranych przez
NASA zosta³y zg³oszone i bêd¹ kierowa-
ne przez naszego kolegê, urlopowanego
adiunkta z Katedry Mikroelektroniki
i Systemów Informatycznych P£, dr. Mar-
ka Turowskiego, który obecnie jest tak-
¿e kierownikiem grupy Mikro-Nano-Elek-
troniki w firmie naukowo-badawczej CFD
Research Corporation (CFDRC) w Hunt-
sville w stanie Alabama w USA.

Listê nowych projektów SBIR realizo-
wanych dla NASA w listopadzie 2005 r.
mo¿na znaleŸæ na stronie internetowej
http://sbir.gsfc.nasa.gov, a wœród nich
opisy dwóch nowych projektów firmy
CFD Research Corporation, których kie-
rownikiem (ang. PI - Principal Investiga-
tor) jest Marek Turowski.

Za poœrednictwem poczty elektronicz-
nej ̄ U dowiedzia³o siê wiêcej szczegó³ów.

¯U: Dwa projekty dla NASA to du¿y
sukces. Wiem, ¿e pierwszy z tych pro-
jektów wi¹¿e siê bezpoœrednio z plano-
wanymi przez NASA wyprawami na Mar-
sa i stacj¹ badawcz¹ na Ksiê¿ycu. Jaki
jest jego g³ówny cel?

Dr in¿. M. Turowski: Tak, takie s¹
zamierzenia Agencji. Celem tego pro-

NASA planuje powrócić na Księżyc w roku 2018, a pierwszy lot załogowy na Marsa jest przewidywany przed rokiem
2030. W związku z tym już teraz NASA przeznacza dodatkowe fundusze na badania naukowe i rozwój nowych
technologii, które mają służyć tym ambitnym celom. Jednym z takich programów w USA jest Program Small Busi-
ness Innovative Research (SBIR), który przyznaje fundusze dla małych i średnich firm, które rozwijają nowe techno-
logie przydatne dla programów kosmicznych. W tym roku NASA otrzymała 2400 wniosków do programu SBIR na
projekty badawczo-rozwojowe, z czego wybranych zostało 335, po recenzjach specjalistów i w ramach konkursu.

Na Marsa i Księżyc
jektu jest modelowanie komputerowe
i projektowanie zaawansowanych
urz¹dzeñ elektronicznych do pracy
w ekstremalnych temperaturach w ko-
smosie: od -230°C do +130°C. Oka-
zuje siê, ¿e w Uk³adzie S³onecznym
najzimniej jest na biegunach Ksiê¿yca,
gdzie temperatura w kraterach w cie-
niu dochodzi do -230°C. Jak dot¹d nikt
nie wie dok³adnie jak przyrz¹dy elek-
troniczne bêd¹ siê zachowywa³y w tak
niskich temperaturach, wiêc modelo-
wanie komputerowe pos³u¿y do symu-
lacji ich dzia³ania w ekstremalnych
warunkach kosmosu, gdzie oprócz
temperatury wystêpuje te¿ bardzo sil-
ne promieniowanie. Bêdzie to wspól-
ny projekt firmy CFDRC z renomowan¹
uczelni¹ Georgia Institute of Techno-
logy w Atlancie, a odbiorc¹ bêdzie
oœrodek NASA Jet Propulsion Labora-
tory w Pasadenie w Kaliforni, który bu-
duje urz¹dzenia do wypraw na Ksiê-
¿yc i Marsa.

¯U: Drugi projekt, o ile wiem, ma za-
pewniæ lepsze zasilanie kosmicznych
urz¹dzeñ w energiê elektryczn¹.

Dr in¿. M. Turowski: Naszym zada-
niem jest przebadanie, modelowanie
i zaprojektowanie nowatorskich ogniw
s³onecznych, opartych na nowych nano-
technologiach, tzw. kropkach kwanto-
wych (quantum dots). Takie nowe bate-
rie s³oneczne, potencjalnie znacznie l¿ej-
sze i bardziej wydajne od tradycyjnych,
mia³yby kluczowe znaczenie dla wytwa-
rzania i dostarczania energii elektrycz-
nej dla wszystkich urz¹dzeñ w kosmo-
sie, w trakcie bardzo d³ugich lotów do
odleg³ych celów. Ten projekt bêdzie wy-
konywany przez CFDRC wspólnie z La-
boratorium Nanotechnologii Uniwersyte-
tu Kalifornijskiego w Irvine. Tam bêd¹

wykonywane matryce prototypowych
kropek kwantowych, czyli mikroskopij-
nych struktur z germanu i innych mate-
ria³ów pó³przewodnikowych, o rozmia-
rach nanometrowych. Odpowiednio u³o-
¿one miliony takich nanodrobinek powin-
ny byæ bardziej skuteczne w przetwarza-
niu œwiat³a s³onecznego na energiê elek-
tryczn¹ w kosmosie.

Dr in¿. Marek Turowski jest absol-
wentem kierunku Elektronika Wydzia-
³u Elektrycznego Politechniki £ódz-
kiej, gdzie w 1983 obroni³ pracê ma-
gistersk¹, a w 1992 r. doktorat pod
kierunkiem prof. Andrzeja Napieral-
skiego. Badania do pracy doktorskiej
prowadzi³ czêœciowo na sta¿u
w oœrodku LAAS-CNRS w Tuluzie we
Francji.

Wraz z prof. Napieralskim by³ ini-
cjatorem i organizatorem kilku pierw-
szych konferencji miêdzynarodowych
MIXDES, które sta³y siê wa¿nym co-
rocznym wydarzeniem w Polsce.

W latach 1992-93 by³ na stypen-
dium post-doktorskim w University of
Sydney w Australii.

Od 1996 r. przebywa w USA, naj-
pierw jako post-doc w University of
Kentucky w Lexington (1996-98),
a od 1998 r. w firmie naukowo-badaw-
czej CFD Research Corporation
w Huntsville, gdzie kierowa³ licznymi
projektami zwi¹zanymi z najnowocze-
œniejsz¹ mikroelektronik¹. Jest auto-
rem ponad 100 publikacji w miêdzy-
narodowych czasopismach i materia-
³ach konferencyjnych, a w 2004 roku
mianowany zosta³ Senior Member
IEEE.

n Rozmawia³a Ewa Chojnacka

dr inż.
Marek Turowski
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Od listopada dzia³a pierwsza w £odzi biblioteka elektro-
niczna dostêpna w sieci Internet. Uruchomi³a j¹ Biblioteka G³ów-
na Politechniki £ódzkiej. Na pocz¹tek czytelnicy uzyskali za
poœrednictwem komputera i sieci Internet dostêp do ponad
40 pozycji bibliotecznych. W przygotowaniu s¹ kolejne czaso-
pisma i kolejne skrypty z listy tych najbardziej poszukiwanych
przez studentów.

Dyrektor BG mgr in¿. B³a¿ej Feret podkreœla, ¿e utworze-
nie biblioteki elektronicznej o nazwie „eBiPol” jest projektem
wieloletnim, obejmuj¹cym oprócz archiwalnych czasopism
i skryptów P£ tak¿e inne wydawnictwa Politechniki, a w póŸ-
niejszym terminie tak¿e teksty prac doktorskich i magister-
skich. Udostêpnione s¹ równie¿ dzie³a, niezwykle cenne
z punktu widzenia historii dziejów nauki i techniki, wydane
w XIX w. i na pocz¹tku XX w. Biblioteka cyfrowa pozwoli ochro-
niæ cenne zbiory przed dalszym niszczeniem oraz umo¿liwi
ich efektywniejsze, szersze i bezpieczniejsze udostêpnianie.
Wszystkie zbiory cyfrowe s¹ przez Bibliotekê P£ udostêpnia-
ne zgodnie z ustaw¹ Prawo autorskie i prawa pokrewne.

Otwarcie biblioteki elektronicznej jest efektem trwaj¹cego
w Bibliotece G³ównej P£ od blisko 2 lat projektu digitalizacji
wybranych zasobów drukowanych – mówi dyrektor mgr in¿.
B³a¿ej Feret. - Pierwszym zadaniem, które zosta³o wykonane
w ramach projektu w roku 2003 by³o udostêpnienie katalogu

Cyfrowa biblioteka ułatwi pracownikom dostęp do materiałów bibliotecznych i umożliwi studentom korzystanie ze skryptów
uczelnianych poprzez sieć Internet.

Biblioteka cyfrowa w Politechnice
cyfrowych obrazów tradycyjnych kart katalogowych dla star-
szej czêœci zbiorów bibliotecznych. W efekcie, dostêpny w In-
ternecie ju¿ od kilku lat katalog komputerowy zosta³ uzupe³-
niony Kartkowym Katalogiem Komputerowym tak, ¿e aktual-
nie informacja o wszystkich zgromadzonych w BGP£ zbiorach
ksi¹¿ek i czasopism jest dostêpna poprzez sieæ Internet.

Realizacja projektu „eBiPol” wymaga³a powo³ania w Biblio-
tece G³ównej P£ zespo³u do spraw digitalizacji oraz utworze-
nia nowoczeœnie wyposa¿onej Pracowni Digitalizacji.

Równie istotnym rezultatem realizacji tej inicjatywy jest w³¹-
czenie siê BG P£ w ogólnopolski projekt utworzenia Akademic-
kiej Biblioteki Cyfrowej, oparty na wydawnictwach w³asnych
uczelni i materia³ach archiwalnych – dodaje dyrektor Feret. Opro-
gramowanie dLibra do obs³ugi Biblioteki Cyfrowej Politechniki
£ódzkiej powsta³o w Poznañskim Centrum Superkomputerowo
- Sieciowym. System ma stanowiæ bazê dla budowy sieci pol-
skich regionalnych bibliotek cyfrowych; poza Politechnik¹ £ódzk¹
nale¿¹ do niej w tej chwili Biblioteki Cyfrowe: Wielkopolska,
Dolnoœl¹ska, Kujawsko-Pomorska oraz Zielonogórska.

Bibliotekê cyfrow¹ „eBiPol” od 10 listopada do 5 stycznia
2006 r. odwiedzi³o 12060 osób.

Katalogi BGP£: http://bg.p.lodz.pl/katalog.htm
eBiPol: http://ebipol.p.lodz.pl/

n E.Ch.

W konferencji wziê³o udzia³ 85 osób
z ró¿nych oœrodków akademickich
w kraju i z zagranicy. Wœród uczestni-
ków znalaz³y siê takie osobistoœci spo-
za P£ jak profesorowie: Aleksandra Ja-
siak, Zofia Miko³ajczyk, Krystyna Pio-
trowska – Marczak, Wiktor Adamus, Ja-
nusz Czekaj, Bohdan Godziszewski, Jan
Je¿ak, Tadeusz Krupa, Olgierd Lisow-
ski, Ryszard £ubniewski, Wojciech Na-
sierowski, Leszek Pacholski. Honorowy
patronat nad konferencj¹ obj¹³ JM Rek-
tor prof. Jan Krysiñski. Uroczystego
otwarcia konferencji dokonali Dziekan
Wydzia³u Organizacji i Zarz¹dzania prof.
Jacek Otto oraz Przewodnicz¹cy Rady
Programowej Konferencji prof. Jerzy Le-
wandowski.

Wydział Organizacji i Zarządzania Politechniki Łódzkiej zorganizował w dniach 1-3 grudnia 2005 r. w Słoku koło Bełchatowa
XI Międzynarodową Konferencję Naukową: Zarządzanie organizacjami gospodarczymi w wieku informacji.

Zarządzanie w wieku informacji
¿yczliwie odnosili siê do prezentowa-
nych prac i pogl¹dów oraz wymieniali
siê swoim know how.

Efektem trzydniowych rozwa¿añ
bêd¹ trzy ksi¹¿ki zawieraj¹ce prace 188
autorów, ukazuj¹ce nowe trendy i pogl¹-
dy w zarz¹dzaniu organizacjami gospo-
darczymi w wieku informacji.

Burzliwe dyskusje, wymiany pogl¹-
dów z praktykami i niepowtarzalna at-
mosfera nieformalnych spotkañ niew¹t-
pliwie korzystnie wp³ynê³y na promocjê
Wydzia³u Organizacji i Zarz¹dzania P£
i zachêci³y do uczestnictwa w przysz³ych
edycjach tej konferencji.

n Iwona Staniec,
Agnieszka Zakrzewska – Bielawska

W obradach dominowa³y problemy
zarz¹dzania zmianami, wiedz¹, kapita-
³em intelektualnym, a tak¿e motywowa-
nia pracowników do w³asnego rozwo-
ju. Jedna z sesji porusza³a aspekty kul-
tury pracowniczej, tak d³ugo zaniedby-
wanej w polskich organizacjach. W dys-
kusjach nie zabrak³o czasu na przed-
stawienie problemów zwi¹zanych z wy-
korzystaniem oraz wdra¿aniem syste-
mów informatycznych i wirtualizacj¹ or-
ganizacji. Najwiêksze zainteresowanie
wzbudzi³y obrady dotycz¹ce zarz¹dza-
nia w sektorze energetycznym. Tu do-
sz³o do burzliwych dyskusji i wyraŸnej
wymiany pogl¹dów miêdzy praktykami
i teoretykami. Uczestnikom konferencji
nie przeszkadza³a ró¿nica pokoleñ,
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W dniach 12-15 grudnia w Centrum
Konferencyjnym Uniwersytetu £ódzkiego
odby³a siê VIII Konferencja Uk³ady dyna-
miczne – teoria i zastosowania. Organi-
zatorem tej miêdzynarodowej imprezy
odbywaj¹cej siê cyklicznie co dwa lata,
by³a Katedra Automatyki i Biomechaniki
Wydzia³u Mechanicznego P£. Konferen-
cji patronowa³y nastêpuj¹ce organizacje
naukowe: Komitet Mechaniki PAN i Ko-
mitet Budowy Maszyn PAN, Polskie To-
warzystwo Mechaniki Teoretycznej
i Stosowanej, Polskie Towarzystwo Sy-
mulacji Komputerowych, Komitet Tech-
niczny Drgañ Nieliniowych IFToMM (In-
ternational Federation of Theory of Me-
chanisms and Machines).

Konferencja uzyska³a dofinansowanie
z Wydzia³u Edukacji Urzêdu Miasta £odzi,
Ministerstwa Edukacji Narodowej oraz
Polskiego Towarzystwa Symulacji Kom-
puterowych.

Na uroczystoœæ otwarcia przybyli JM
Rektor Politechniki £ódzkiej prof. Jan
Krysiñski, prezydent miasta £odzi dr Je-
rzy Kropiwnicki, JM Rektor Politechniki
Warszawskiej prof. W³odzimierz Kurnik
oraz dziekan Wydzia³u Mechanicznego
prof. Piotr Kula.

Interesuj¹cym i oryginalnym wyda-
rzeniem podczas inauguracji by³a prezen-
tacja dynamiki wahad³a potrójnego z wy-
muszeniem, wykonanego w Katedrze
Automatyki i Biomechaniki. Goœcie
(w szczególnoœci z zagranicy) z niek³a-
man¹ ciekawoœci¹ podchodzili do stano-
wiska, aby dok³adniej przyjrzeæ siê za-
skakuj¹cym ruchom chaotycznym wyko-
nywanym przez poszczególne ogniwa
wahad³a, a niektórzy z nich robili zdjê-
cia urz¹dzenia.

W historii dotychczasowych konferen-
cji, tegoroczna nale¿a³a do „rekordo-
wych”, bowiem wziê³o w niej udzia³ ok.
100 uczestników z 20 krajów œwiata.
Wydane w dwóch tomach materia³y kon-
ferencyjne liczy³y ponad 900 stron.

Dziedzina układów dynamicznych, wsparta matematyką i mechaniką, będzie znaj-
dowała coraz powszechniejsze zastosowanie w naszym życiu codziennym.

Wahadło i inne układy
dynamiczne

Zosta³o wyg³oszonych ok. 100 refe-
ratów, w tym 4 podczas sesji plenarnych
przez zaproszonych goœci: prof. F. Ver-
hulsta z Holandii, prof. H. Yabuno z Ja-
ponii, prof. T. Uhla z Akademii Górniczo-
Hutniczej w Krakowie oraz prof. H. Yehii
z Egiptu (pi¹ty z zaproszonych prelegen-
tów prof. A. Guz z Ukrainy nie móg³ przy-
jechaæ z powodu choroby).

Na zakoñczenie pierwszego dnia kon-
ferencji odby³ siê uroczysty bankiet,
w czasie którego uczestnikom towarzy-
szy³ zespó³  „The Analogue Quartet”.
Przy dobrej, ³agodnej muzyce i suto za-
stawionym szwedzkim stole prowadzo-
no do póŸnych godzin nocnych o¿ywio-
ne rozmowy i dyskusje (nie tylko na te-
maty naukowe).

Drugi dzieñ konferencji przeznaczony
by³ na wycieczkê do zamków w Oporo-
wie i w £êczycy oraz zabytkowej kolegia-
ty w Tumie. Po obiedzie uczestnicy, g³ów-
nie z zagranicy, w towarzystwie organi-
zatorów udali siê na zwiedzanie ulicy Piotr-
kowskiej. W programie nie mog³o oczy-
wiœcie zabrakn¹æ wizyty w jednym z pu-
bów. Nie zawa¿y³a ona jednak na frekwen-
cji podczas sesji naukowych w dniu na-
stêpnym, co dobrze œwiadczy o zdyscy-
plinowaniu uczestników.

Wielu z nich w czasie trwania konfe-
rencji i po jej zakoñczeniu wyra¿a³o siê
z uznaniem zarówno o jej poziomie na-
ukowym, jak i o stronie organizacyjnej.
O ile sama konferencja i pobyt w Pol-
sce przebieg³y dla wszystkich goœci bez
najmniejszych problemów, o tyle dla jed-
nego z nich, profesora J. Balthazara
z Brazylii, zakoñczenie w jego w³asnym
kraju by³o niezbyt szczêœliwe - zosta³
napadniêty na lotnisku w Sao Paulo. In-
cydent ten nie zmieni³ jednak jego pozy-
tywnej oceny konferencji i jak wiêkszoœæ
pozosta³ych uczestników zadeklarowa³
ponowny w niej udzia³ za dwa lata.

n Jan Awrejcewicz, Jerzy Mrozowski

Jest to inwestycja aparaturowa
o charakterze œrodowiskowym powsta-
³a w ramach porozumienia zawartego
miedzy Politechnik¹ £ódzk¹, Uniwersy-
tetem £ódzkim, Uniwersytetem Medycz-
nym w £odzi, Centrum Badañ Moleku-
larnych i Makromolekularnych PAN,
Centrum Biologii Medycznej PAN i Insty-
tutem Medycyny Pracy. Dotychczas
w Polsce s¹ tylko dwa spektrometry
NMR tej klasy.

Aparat umo¿liwi badanie struktury
z³o¿onych cz¹steczek zwi¹zków orga-
nicznych, w tym biocz¹steczek takich
jak peptydy, oligosacharydy czy kwa-
sy nukleinowe oraz ich oddzia³ywañ
z innymi biomoleku³ami - na poziomie
niedostêpnym w £odzi i unikalnym
w skali krajowej. Mo¿liwe bêd¹ na
przyk³ad badania kompleksów lek – re-
ceptor i zale¿noœci miêdzy struktur¹
cz¹steczek a ich aktywnoœci¹ biolo-
giczn¹ na drodze oddzia³ywañ poten-
cjalnego leku z wyselekcjowanymi bia-
³kami receptorowymi.

Aparat bêdzie wykorzystywany w ra-
mach Regionalnego Laboratorium Ba-
dañ Strukturalnych Zwi¹zków Organicz-
nych i Polimerów oraz W³aœciwoœci Ma-
teria³ów, które zostanie utworzone w In-
stytucie Chemii Organicznej P£.

n Tomasz Jamecki

Nowoczesny
spektrometr
w nowym
laboratorium
na Politechnice
Łódzkiej

Wydział Chemiczny Politechniki
Łódzkiej uzyskał środki finansowe
z Funduszu Nauki i Technologii Pol-
skiej od Ministra Edukacji i Nauki na
sfinansowanie zakupu spektrometru
NMR 600 MHz z wyposażeniem.
Wysokość przyznanych środków to
5 900 000 zł.
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W dniach 9-10 grudnia 2005 r. odby-
³a siê w £odzi Konferencja Krajowa Po-
trzeby konserwatorskie obiektów sakral-
nych na przyk³adzie makroregionu ³ódz-
kiego – stan, zagro¿enia i mo¿liwoœci
przeciwdzia³ania. Organizatorami spo-
tkania byli: dr Jan Perkowski z Miêdzy-
resortowego Instytutu Techniki Radiacyj-
nej i dr hab. Bogus³aw Wiêcek z Instytu-
tu Elektroniki Politechniki £ódzkiej oraz
ksi¹dz Jerzy Spycha³a, dyrektor Muzeum
Archidiecezji £ódzkiej. W konferencji
wziêli udzia³ naukowcy, konserwatorzy,
artyœci, ludzie kultury i duchowni, g³ów-
nie z parafii Archidiecezji £ódzkiej, ogó-
³em ok. 100 uczestników. Obrady odby-
wa³y siê w Wy¿szym Seminarium Du-
chownym i w Instytucie Elektroniki Poli-
techniki £ódzkiej. W imieniu Arcybisku-
pa W³adys³awa Zió³ka konferencjê otwo-
rzy³ biskup Adam Lepa. W ceremonii
otwarcia g³os zabrali: prorektor, prof. Ire-
neusz Zbiciñski w imieniu Rektora prof.
Jana Krysiñskiego oraz wiceprezydent
m. £odzi Miros³aw Orzechowski w imie-
niu prezydenta Jerzego Kropiwnickiego.

W czasie konferencji przedstawiono
stan aktualny zabytków sakralnych w Ar-
chidiecezji £ódzkiej w zakresie architek-
tury, rzeŸby, malarstwa, starodruków i tek-
styliów koœcielnych. Zwrócono uwagê na
potrzeby konserwatorskie i podjêcie pil-
nych dzia³añ ludzi nauki, kultury i ducho-
wieñstwa w celu ratowania dziedzictwa
kultury narodowej. Wœród prac pojawi³y
siê referaty na temat ochrony zabytków

Konwencjonalne metody konserwacji obiektów zabytkowych stają się niewystarczające. Wynika to z liczby obiektów, ich zróżni-
cowania, stanu zniszczenia oraz nowych wymagań stawianych konserwatorom. Nowoczesne metody badania dzieł sztuki powin-
ny wykorzystywać najnowsze osiągnięcia techniki w celu obiektywnej, dokładnej i pewnej analizy. Służy ona stwierdzeniu auten-
tyczności dzieła, pozwala na zbadanie wewnętrznej struktury i składu, mówi o jego pochodzeniu. Wnosi nieocenione dane
dotyczące techniki tworzenia, zastosowanych materiałów, daty powstania itp. Dane te mogą posłużyć zarówno historykowi sztuki
do opracowania danych dotyczących powstania (czas, miejsce, twórca) oraz wprowadzenia zmian w obiekcie, jak i dać właściwe
rozeznanie co do konieczności, zakresu i sposobu prowadzenia konserwacji. Stwarza to konieczność współpracy między konser-
watorem, muzeum, kulturoznawcą i przedstawicielem nauk technicznych.
Badania z zakresu nowych technik konserwacji zostały podjęte na Politechnice Łódzkiej, głównie w Międzyresortowym Instytucie
Techniki Radiacyjnej (techniki radiacyjne) oraz w Instytucie Elektroniki (metody termowizyjne, rentgenograficzne, tomograficzne
i akustyczne). Współpracujemy także z innymi jednostkami, tj. SGGW w Warszawie, Uniwersytetem Mikołaja Kopernika
w Toruniu i Centrum Zdrowia Matki Polki w Łodzi. Ta szeroka współpraca daje pozytywne rezultaty i mamy nadzieję, że będzie się
ona rozwijała pozwalając na wykorzystanie nowych technik badawczych w konserwacji dzieł sztuki i ochronie zabytków.

Konserwacja obiektów sakralnych
drewnianych, które przez lata atakowane
by³y przez bakterie i owady. Naukowcy
z Politechniki £ódzkiej zaproponowali no-
woczesne metody dezynfekcji i dezynsek-
cji obiektów zabytkowych przy u¿yciu pro-
mieniowania jonizuj¹cego. Przedstawio-
no nowe metody oceny stanu zabytków,
g³ównie architektonicznych przy zastoso-
waniu termografii w podczerwieni. Zapro-
ponowano nowe podejœcie do wykrywa-
nia starych malowide³ œciennych ukrytych
pod nowszymi warstwami malarskimi lub
tynkiem. Ukoronowaniem konferencji by³a
otwarta dyskusja na temat ochrony za-
bytków sakralnych. Zwrócono uwagê na
koniecznoœæ prowadzenia ci¹g³ej fotogra-
metrycznej inwentaryzacji obiektów,
szczególnie tych, które ze wzglêdu na
przemijaj¹cy czas ulegaj¹ ci¹g³ej degra-
dacji. Podkreœlono potrzebê pozyskiwania
œrodków na konserwacjê zabytków z Unii
Europejskiej. Jeden z dyskutantów stwier-
dzi³, ¿e bez w¹tpienia zabytki nale¿y re-
staurowaæ i konserwowaæ, lecz po ¿mud-
nych i pracoch³onnych zabiegach czêsto
wracaj¹ na swe dotychczasowe miejsce,
gdzie ponownie ulegaj¹ degradacji. Przy-
k³adem mog¹ byæ starodruki poddane de-
zynsekcji promieniowaniem jonizacyjnym,
które po „wyja³owieniu” bêd¹ jeszcze
bardziej podatne na destrukcyjne dzia³a-
nie drobnoustrojów. Wnioskiem z dysku-
sji jest wiêc potrzeba tworzenia dobrze
wyposa¿onych muzeów i miejsc przecho-
wywania najcenniejszych dzie³.

Konferencja spe³ni³a swe podstawo-

we zadanie, czyli zintegrowa³a ludzi na-
uki i kultury oraz osoby duchowne od-
powiedzialne za zabytki sakralne, do
wspólnego dzia³ania w imiê ochrony dzie-
dzictwa kulturowego.

n Bogus³aw Wiêcek, Jan Perkowski

15 listopada w Instytucie Papiernictwa
i Poligrafii P£ odby³o siê seminarium dla
studentów i pracowników na temat no-
woczesnych rodzajów rastrów oraz p³yt
do technologii Ctp. Organizatorami spo-
tkania by³a ³ódzka firma PERY PLATE oraz
firma AGFA. Seminarium poœwiêcono
g³ównie nowoczesnej technologii rastro-
wania z zastosowaniem hybrydowego ra-
stra Sublima. Umo¿liwia on uzyskanie bar-
dzo drobnych szczegó³ów przy druku na
zwyk³ych materia³ach ze œredni¹ rozdziel-
czoœci¹ obrazu. Umo¿liwia reprodukcjê
p³ynnych przejœæ tonalnych, co znacznie
zwiêksza dynamikê obrazu. Jest oryginal-
nym patentem AGFY mo¿liwym do zasto-
sowania tylko w systemie pre-press Agfa
Apogee. Pierwsz¹ firm¹ w Polsce, która
w tym roku zastosowa³a ten hybrydowy
sposób rastra by³a Firma PERY PLATE.

n Svitlana Khadzhynova

Seminarium
poligraficzne
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Internet jest Ÿród³em informacji o nie-
kwestionowanym znaczeniu i popularno-
œci, mimo ¿e czêsto mo¿na mieæ zastrze-
¿enia do wiarygodnoœci zamieszczanych
tam materia³ów. World Wide Web - sieæ
o globalnym zasiêgu nazywana niekiedy
„systemem nerwowym spo³eczeñstwa
informatycznego” oferuje wiele us³ug
i nie ma w¹tpliwoœci co do jej przydat-
noœci w pracy i w domu. Tym samym co-
raz wa¿niejsze staje siê efektywne wy-
korzystywanie jej potencja³u dziêki
wspó³czesnym osi¹gniêciom nauki i tech-
nologii. Wa¿ne miejsce maj¹ tu metody
obliczeñ inteligentnych i klasycznej
sztucznej inteligencji, dziêki którym mo¿-
na zbli¿aæ mo¿liwoœci systemów kompu-
terowych do oczekiwañ u¿ytkownika.
Konferencje znane pod nazw¹ Atlantic
Web Intelligence Conferences (AWIC) s¹
miêdzynarodowym forum s³u¿¹cym wy-
mianie nowych pomys³ów i sprawdzo-
nych rozwi¹zañ na internetowym polu
pe³nym ekscytuj¹cych wyzwañ. Ten
cykl konferencji jest wspóln¹ polsko-
hiszpañsk¹ inicjatyw¹ (w szczególno-
œci autora tej notatki i profesora Javie-
ra Segovii z Politechniki w Madrycie),
której ostatnio patronuje The Web In-
telligence Consortium – WIC (http://
wi-consortium.org/).

Bie¿¹ca, trzecia edycja tego wydarze-
nia o œwiatowym zasiêgu mia³a miejsce
na Politechnice £ódzkiej w dniach od 6
do 9 czerwca 2005 roku, a materia³y
zosta³y wydane w serii Lecture Notes in
Artificial Intelligence (LNAI 3528; sprin-
geronline.com). Poprzednie konferencje
odby³y siê w Madrycie, Hiszpania (2003)
i w Cancun, Meksyk (2004).

Na konferencjê, której g³ównym or-
ganizatorem by³ Instytut Informatyki P£,
przysz³o ponad 140 zg³oszeñ, lecz po
ostrej selekcji zakwalifikowano 74 prace
naukowe. Nale¿y te¿ odnotowaæ wspó³-
pracê innych instytucji: Instytutu Badañ
Systemowych PAN, Polskiego Towarzy-
stwa Cybernetycznego – Oddzia³

Instytut Informatyki, Wydział FTIMS na 60-lecie Politechniki Łódzkiej

Atlantic Web Intelligence
Conference – AWIC’2005

w £odzi, IEEE Computational Intelligen-
ce Society, oraz Berkeley Initiative in Soft
Computing – BISC.

Obrady otworzy³ Patron konferencji,
Jego Magnificencja Rektor prof. Jan Kry-
siñski, a referaty plenarne wyg³osili: Ja-
nusz Kacprzyk (Polska Akademia Nauk,
Warszawa), Jiming Liu (Hong Kong Bap-
tist University), Roman S³owiñski (Poli-
technika Poznañska) oraz Ning Zhong
(Maebashi Institute of Technology, Japo-
nia). W ramach konferencji odby³ siê tak-
¿e Workshop nt. Knowledge and Data
Mining Grad. Ca³oœæ poprzedzi³a porywa-
j¹ca czêœæ artystyczna w wykonaniu ar-
tystów Teatru Wielkiego: Agnieszki Ma-
kówki, Rafa³a Songana i Doroty Wójcik.
W programie znalaz³y siê takie utwory
jak Don’t cry for me, Argentina, What
a wonderful world, Summertime, New
York, New York i inne.

Korzystaj¹c z goœcinnych ³am ¯ycia
Uczelni pragnê wyraziæ podziêkowanie
w³adzom Politechniki £ódzkiej, Wydzia-
³u FTIMS i Instytutu Informatyki za istot-
ne wsparcie, a Komitetowi Organizacyj-
nemu za dobr¹ robotê wykonan¹ w krót-
kim czasie.

n Piotr Szczepaniak

(od redakcji: niezamierzone opóŸnienie tej
publikacji wynika z faktu, ¿e  notatka na temat
konferencji „schowa³a siê”  na kilka miesiêcy w
bogatych zbiorach materia³ów do ¯U)

Zaproszenie do uczestnictwa w im-
prezie przyjêli studenci z uczelni z Gre-
noble (Francja), Tampere (Finlandia),
Helsinek (Finlandia), Bratys³awy (S³o-
wacja) oraz reprezentanci Kenniscen-
trum Paper und Karton z Arnhem (Ho-
landia). Konferencja by³a wynikiem
nowo przyjêtego programu Ko³a Nauko-
wego, w którym du¿¹ wagê stanowi
rozwijanie studenckiej wspó³pracy miê-
dzynarodowej.

Poznaniu naszej uczelni przez go-
œci s³u¿y³y prezentacje Politechniki
£ódzkiej oraz Instytutu Papiernictwa
i Poligrafii. Chc¹c przedstawiæ polski
przemys³ papierniczy, organizatorzy
przygotowali pokazy i zorganizowali
wycieczki do najwiêkszych firm z bran-
¿y papierniczej. Studenci zwiedzili za-
k³ady International Paper Kwidzyn S.A.,
Mondi Packaging Paper Œwiecie S.A.,
a w ramach czêœci turystycznej obej-
rzeli zamki w Malborku i Kwidzynie,
starówkê w Gdañsku oraz katedrê
i Muzeum Diecezjalne w Pelplinie. Do-
datkow¹ atrakcj¹ dla wszystkich
uczestników by³o zakwaterowanie na
zamku krzy¿ackim w Gniewie.

Dziêki inicjatywie i zaanga¿owaniu
studentów i opiekunów ko³a, spotkanie
zakoñczy³o siê zaproszeniami na impre-
zy zagraniczne organizowane przez
uczestnicz¹ce w Konferencji uczelnie.

n Marcin Bocian
Przewodnicz¹cy Ko³a Naukowego

Papierników

Konferencja
papierników

Ning Zhong
z Japonii
prezentuje
swoją pracę

Na początku października
(w dniach 2-9.10), Koło Nauko-
we Papierników działające przy
Instytucie Papiernictwa i Poligra-
fii PŁ zorganizowało I Międzyna-
rodową Konferencję Studentów
Papierników.
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W dniach 23 - 25 listopada 2005 r. w £odzi odby³a siê VII Krajowa Konferencja
Naukowa pt.: Sterowanie w Energoelektronice i Napêdzie Elektrycznym SENE 2005.
Konferencja organizowana jest w cyklu dwuletnim. Stanowi ona forum krajowej
energoelektroniki i krajowego napêdu elektrycznego. Celem konferencji jest zapre-
zentowanie dorobku naukowego, wymiana doœwiadczeñ oraz zaktywizowanie wspó-
³pracy pomiêdzy oœrodkami naukowymi.

Organizatorem konferencji by³ Instytut Automatyki Politechniki £ódzkiej we wspó³-
pracy z Oddzia³em £ódzkim Polskiego Towarzystwa Elektrotechniki Teoretycznej
i Stosowanej oraz z Sekcj¹ Energoelektroniki i Napêdu Elektrycznego Komitetu Elek-
trotechniki PAN. Otwarcia konferencji dokona³ dziekan Wydzia³u Elektrotechniki
i Elektroniki prof. dr hab. Andrzej Materka. Po wyst¹pieniach prorektora dr hab.
Edwarda Jezierskiego prof. P£ i dyrektora Instytutu Automatyki prof. dr hab. Krzysz-
tofa KuŸmiñskiego referat plenarny wyg³osi³ dr in¿. Adam Kempski z Uniwersytetu
Zielonogórskiego na temat: Kompatybilnoœæ elektromagnetyczna uk³adów zawiera-
j¹cych przekszta³tniki energoelektroniczne.

W konferencji wziê³o udzia³ ponad 130 uczestników ze wszystkich oœrodków
naukowych w kraju zajmuj¹cych siê energoelektronik¹ i napêdem elektrycznym.
Komitet Naukowy Konferencji SENE zakwalifikowa³ do wyg³oszenia i opublikowania
105 referatów i komunikatów. Prezentacje i dyskusje odbywa³y siê równolegle
w trzech salach.

Mi³ym akcentem konferencji by³o wrêczenie m³odym pracownikom naukowym
czterech nagród za najlepsze referaty. Nagrody te ufundowa³, ju¿ tradycyjnie, Od-
dzia³ £ódzki PTETiS, a wrêczy³ prezes Oddzia³u £ódzkiego prof. Krzysztof Janusz-
kiewicz.

Nagrody otrzymali:
I. Mgr in¿. Tomasz Pajchrowski z Politechniki Poznañskiej (Zak³ad Sterowa-

nia i Elektroniki Przemys³owej), za referat „Synteza neuronowego regulatora prêd-
koœci odpornego na zmianê parametrów napêdu”.

II. Mgr in¿. Dariusz Janiszewski z Politechniki Poznañskiej (Instytut Automa-
tyki i In¿ynierii Informatycznej) za referat Estymator momentu obci¹¿enia bezczujni-
kowego napêdu z silnikiem synchronicznym o magnesach trwa³ych.

III. Mgr in¿. Marek Korzeniewski z Wydzia³u Elektrycznego Politechniki Bia³o-
stockiej za Trójpoziomowy falownik DC/AC sterowany metod¹ DTC – realizacja prak-
tyczna.

Przyznano równie¿ dwa wyró¿nienia dla mgr. in¿. Krzysztofa Kajstura z Akade-
mii Techniczno-Humanistycznej (Katedra Elektrotechniki i Automatyki) za referat
Badania porównawcze w³aœciwoœci dynamicznych wybranych uk³adów sterowania
œlizgowego silnikiem indukcyjnym i dla mgr. in¿. Roberta Parochy i Józefa Skotnic-
kiego z Akademii Górniczo-Hutniczej (Katedra Automatyki Napêdu i Urz¹dzeñ Prze-
mys³owych) za Zmodyfikowany uk³ad kaskady podsynchronicznej silnika indukcyj-
nego.

Komitet Naukowy Konferencji SENE wyrazi³ uznanie organizatorom za trud w³o-
¿ony w organizacjê konferencji i postanowi³ powierzyæ zorganizowanie nastêpnej
konferencji SENE 2007 po raz kolejny Instytutowi Automatyki Politechniki £ódzkiej.

n Zbigniew Nowacki

Co dwa lata spotykają się w Łodzi naukowcy zajmujący się energoelektro-
niką i napędem elektrycznym i za każdym razem postanawiają spotkać się
tu za kolejne dwa lata. Tak było i tym razem. Przewodniczącym komitetu
naukowego i organizacyjnego jest prof. Zbigniew Nowacki.

Konferencja SENE 2005
W dniach 14-15 listopada 2005 r.

w Print Media Academy w Heidelbergu
odby³o siê seminarium studenckie or-
ganizowane corocznie przez Heidelber-
ger Druckmaschinen AG oraz Heidel-
berg Polska Sp. z o.o.

W tegorocznym seminarium wziêli
udzia³ studenci Instytutu Papiernictwa
i Poligrafii Politechniki £ódzkiej, z Poli-
techniki Warszawskiej oraz Politechni-
ki Szczeciñskiej.

Seminarium poœwiêcone zosta³o
najnowszym technologiom w przemy-
œle poligraficzno-wydawniczym. Wy-
s³uchaliœmy prowadzonych przez wy-
kwalifikowan¹ kadrê prezentacji na
temat maszyn offsetowych, przygoto-
walni, maszyn introligatorskich oraz
najnowszych trendów w bran¿y.
W Centrum Demonstracyjnym odby³y
siê pokazy maszyny drukuj¹cej Speed-
master SM 74-4-P+L oraz maszyn in-
troligatorskich. Bardzo du¿ym zainte-
resowaniem cieszy³a siê prezentacja
systemu zarz¹dzania produkcj¹ Pri-
nect. Oprócz wyk³adów mogliœmy zo-
baczyæ przebieg prac na liniach pro-
dukcyjnych. Na terenie fabryki w Wie-
sloch k/Heidelbergu obejrzeliœmy mon-
ta¿ maszyn arkuszowych oraz naœwie-
tlarek CtP Suprasetter.

Obok zajêæ merytorycznych firma
zadba³a równie¿ o czas wolny, zapew-
niaj¹c nam dodatkowe atrakcje. Na za-
koñczenie seminarium wszyscy uczest-
nicy otrzymali bardzo po¿yteczn¹ po-
moc naukow¹ w postaci ksi¹¿ki prof.
Helmuta Kipphana Handbook of Print
Media.

Dziêkujemy firmie Heidelberg za za-
proszenie i sfinansowanie kosztów po-
bytu w Heidelbergu, Prezesowi Sekcji
Poligrafów SIMP i dziekanowi Wydzia³u
Chemicznego P£ – za dofinansowanie
kosztów przejazdu. Dziêkujemy równie¿
za mi³e towarzystwo opiekunce z ramie-
nia P£, pani dr Ewie Drzewiñskiej.

n Agnieszka Andruszkiewicz,
Bartosz Ciesio³kiewicz

Seminarium
w Heidelbergu
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Do Shanghaju udaliœmy siê w grupie piêciu osób: dr in¿.
arch. El¿bieta Bêdkowska oraz czworo studentów kierunku
Architektura i Urbanistyka: Agnieszka Mañkowska, Aleksan-
dra Zamczewska, £ukasz Kochanek i Jakub Sa³asiñski. Lot do
Chin sponsorowa³a czêœciowo strona w³oska organizuj¹ca se-
minarium, a resztê potrzebnych œrodków otrzymaliœmy od
Politechniki £ódzkiej. Pobyt, czyli zakwaterowanie i wy¿ywie-
nie zorganizowa³a strona chiñska.

Obok gospodarzy - Tongji University of Shanghai - uczest-
nikami tegorocznej edycji byli studenci reprezentuj¹cy szko³y
architektury z: Norwegii (University of Oslo), Tunezji (Univer-
sité 7 Novembre de Carthage), W³och (Politecnico di Milano,
Politecnico di Torino, Universita’ degli studi di Pavia) oraz Pol-
ski, któr¹ reprezentowa³a Politechnika £ódzka. W sumie
w seminarium wziê³o udzia³ 36 studentów i 7 opiekunów. Stu-
denci zostali przydzieleni do szeœciu mieszanych grup projek-
towych, a pieczê nad projektami pe³nili doktoranci z Universi-
ta’ degli Studi di Pavia wspó³pracuj¹cy z prof. Angelo Bugat-
tim. Naszym zadaniem by³o stworzenie koncepcji projektowej
dla obszaru bêd¹cego fragmentem terenu przeznaczonego pod
EXPO 2010 w Shanghaju, o powierzchni ok. 1 000 000 m2.
Program uwzglêdnia³ pawilon chiñski, który mia³ byæ najwiêk-
szym i najbardziej charakterystycznym obiektem, budynki re-
zydencjonalne i u¿ytecznoœci publicznej oraz tereny zieleni
o ró¿nych funkcjach.

International Design Seminar organizowane są co roku przez profesora Angelo Bugatti z Universita’ degli
Studi di Pavia we Włoszech. Dziewięć pierwszych spotkań odbyło się w Pawii, dziesiąte na greckiej wyspie
Zakinthos, natomiast tegoroczne seminarium zatytułowane Urban Culture and Landscape Renewal miało
miejsce w Chinach w Shanghaju. Nasza uczelnia bierze udział w seminarium od początku jego istnienia.

Architekci w Shanghaju
Na zaprojektowanie i wykonanie rysunków mieliœmy dwa

tygodnie; by³o ma³o czasu i du¿o pracy. Ca³e dnie spêdzaliœmy
na uczelni, z przerw¹ na obiad. Czasami pracowaliœmy po ko-
lacji a¿ do póŸnych godzin wieczornych, a pod koniec, kiedy
czasowo zostaliœmy przyparci do muru, pracowaliœmy nawet
w nocy. Tempo by³o bardzo szybkie, ale ka¿dej z grup uda³o
siê skoñczyæ na czas i przedstawiæ swój pomys³ zebranym
profesorom, opiekunom i goœciom specjalnie zaproszonym na
ostatni przegl¹d projektów. Dwie prace zosta³y wyró¿nione
w kategoriach za najciekawszy pomys³ i za kompletnoœæ przed-
stawienia. Seminarium zakoñczy³o siê po¿egnalnym bankie-
tem, na którym wszyscy otrzymaliœmy certyfikat uczestnic-
twa. Obowi¹zuj¹cym jêzykiem seminarium by³ oczywiœcie jê-
zyk angielski.

Pomimo ciê¿kiej pracy i ca³kowicie wype³nionych zajê-
ciami dni znaleŸliœmy trochê czasu na zwiedzenie Shan-
ghaju, który zrobi³ na nas ogromne wra¿enie. Jest to mia-
sto tysiêcy drapaczy chmur, o ciekawych i ró¿nych zwieñ-
czeniach, o œcianach ze szk³a po³yskuj¹cych w œwietle s³o-
necznym i mieni¹cych siê noc¹ kolorowymi neonami.
Ogromna metropolia ma rozbudowan¹ sieci¹ komunika-
cyjn¹, w której ulice przecinaj¹ siê czasami na piêciu po-
ziomach. Jest to miasto samochodów, motorynek, skute-
rów i rowerów, których niezliczone iloœci mijaj¹ ciê na uli-
cy i przed którymi zmuszony jesteœ uciekaæ ze skrzy¿owa-
nia. Je¿eli wyjdzie siê poza otoczkê z lukrowanych wie-
¿owców i innych nowoczesnych budowli s³awnych projek-
tantów, mo¿na zauwa¿yæ, ¿e jest to tak¿e miasto biedy
i brudu, miasto wiecznej budowy i ludzi pracuj¹cych, u któ-
rych krzewiony jest nadal komunistyczny kult pracy, gdzie
wszyscy pracuj¹, pañstwo jest bogate, a ludzie biedni.

Spêdziliœmy w Shanghaju dwa tygodnie. Widzieliœmy tak
ma³o, a jednoczeœnie tak du¿o. Ogl¹daliœmy s³awne chiñskie
ogrody Suzhou i miasto na wodzie Tongli zwane chiñsk¹ We-
necj¹, które oczywiœcie w ¿adnym aspekcie, czy piêkna, czy
dostojeñstwa, w³oskiego miasta nie przypomina, a charakte-
ryzuje siê tylko star¹, zniszczon¹ zabudow¹, zaduchem panu-
j¹cym w powietrzu i bied¹ ludzi.

Najprawdopodobniej ta podró¿ pozostanie jednym z naj-
ciekawszych doznañ w naszym ¿yciu. Nowe doœwiadczenia
zawodowe, nowe znajomoœci, nowe dotkniête miejsca na kuli
ziemskiej – to skarby naszej pamiêci. Tysi¹ce zdjêæ i tysi¹ce
wspomnieñ. Nie zawahalibyœmy siê prze¿yæ tego jeszcze raz.

n Aleksandra Zamczewska

Efekt pracy
studentów
architektury
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Jestem prodziekanem ds. studenckich
na Wydziale Mechanicznym. Z racji pe³nio-
nej funkcji znam problemy studentów mo-
jego Wydzia³u, w tym zwi¹zane z mate-
rialn¹ stron¹ ich ¿ycia. Wiem, ¿e sprawa,
w której zwracam siê do Pañstwa doty-
czy nie tylko moich podopiecznych.

W obecnym systemie stypendialnym
wynikaj¹cym z ustawy Prawo o szkolnic-
twie wy¿szym jedynym kryterium otrzy-
mania pomocy materialnej jest wysokoœæ
dochodu przypadaj¹cego na jednego
cz³onka w rodzinie studenta. System nie
rozró¿nia natomiast ich sytuacji rodzin-
nej, a wszak wœród studentów Politech-
niki £ódzkiej s¹ sieroty, dzieci z rodzin
patologicznych. Dla nich uzyskanie dy-
plomu to szansa na lepsz¹ przysz³oœæ.
Niestety, warunki ich ¿ycia sprawiaj¹, ¿e
cel ten jest dla nich czêsto trudny do
osi¹gniêcia.

Pomóżmy spełnić marzenia

Tworzymy specjalny fundusz stypendialny
Prawo do pomocy materialnej adre-

sowanej z bud¿etu RP przestaje byæ do-
stêpne z chwil¹, gdy up³ynie piêæ lat stu-
diów. A wszak w nielicznych, ale istnie-
j¹cych sytuacjach, studenci studiuj¹ d³u-
¿ej, nie dlatego, ¿e s¹ leniwi, ale dlate-
go, ¿e pracuj¹, aby zarobiæ na swoje
utrzymanie i kontynuowanie studiów.

Nie powinniœmy pozostaæ obojêtni
wobec losu tych m³odych i ambitnych
ludzi, którzy nie ze swojej winy s¹
w gorszej sytuacji ni¿ ich koledzy. Po-
mó¿my im spe³niæ marzenia o tym, ¿e
ich los siê odmieni.

Zwracam siê do wszystkich osób,
które mog¹ wesprzeæ specjalny fun-

dusz stypendialny, utworzony dla tych
studentów, którym pomoc jest koniecz-
na, a ta „ustawowa” nie jest dostêpna.
Ka¿da kwota, któr¹ zechc¹ Pañstwo
wp³aciæ na podane ni¿ej konto wydzielo-

ne w naszej kwesturze, zostanie spo¿yt-
kowana w ca³oœci na pomoc dla studen-
tów, którzy znajduj¹ siê w bardzo trud-
nej sytuacji, którym nie mo¿na pomóc
w inny sposób.

Apel ten og³oszony na spotkaniu Sto-
warzyszenia Wychowanków i posiedze-
niu Senatu ju¿ przyniós³ pierwsze dota-
cje oraz wsparcie rzeczowe – przekaza-
nie ubrañ przez jedn¹ z firm.

W imieniu studentów, którzy dziêki
Pañstwa wsparciu otrzymaj¹ tak ocze-
kiwan¹ pomoc, bardzo gor¹co i bardzo
serdecznie dziêkujê.

Konto:
Bank PEKAO S.A. II O/£ódŸ
25 1240 3028 1111 0000 2822 2228
Dopisek pomoc specjalna

n Krzysztof JóŸwik

W dzisiejszych czasach, w których m³odym ludziom oferu-
je siê ró¿ne, czêsto bardzo atrakcyjne mo¿liwoœci spêdzania
wolnego czasu, coraz trudniej zaproponowaæ coœ, co bêdzie
konkurencyjne wobec innych propozycji. Wydzia³owi In¿ynierii
i Marketingu Tekstyliów jednak to siê uda³o, g³ownie za spraw¹
istniej¹cych na Wydziale kó³ naukowych, które ciesz¹ siê du¿¹
popularnoœci¹ wœród studentów. Oferuj¹ one mo¿liwoœæ roz-
wi¹zywania ciekawych problemów, poszerzanie wiedzy z naj-
bardziej „topowej” tematyki, ale s¹ równie¿ miejscem promo-
cji prac studentów. Obecnie aktywnie dzia³aj¹ dwa ko³a, kolej-
ne s¹ w fazie powstawania.

Przy Katedrze Fizyki W³ókna i Metrologii W³ókienniczej
studenci pracuj¹ w Kole Naukowym Towaroznawców. Wy-
konuj¹ tu bardzo interesuj¹ce projekty, a ich wyniki pre-
zentuj¹ tak¿e poza Wydzia³em uczestnicz¹c w konferen-
cjach naukowych. Cz³onkowie ko³a byli obecni na dwóch,
zorganizowanych do tej pory przez studentów AGH, konfe-
rencjach Energia-Ekologia-Etyka. W czerwcu 2004 r. stu-
denci z ko³a wraz z opiekunami dr Marin¹ Michalak i mgr
in¿. Jadwig¹ Bilsk¹ byli na miêdzynarodowej konferencji
Nauka a jakoœæ ¿ycia zorganizowanej w Wilnie. Ich praca
Elekroprzewodz¹ce warstwowe struktury w³ókninowe jako
materia³y barierowe spotka³a siê z ogromnym zaintereso-
waniem.

Jak studenci spędzają wolny czas
Drugie prê¿nie rozwijaj¹ce siê ko³o na Wydziale In¿ynierii

i Marketingu Tekstyliów to Ko³o Naukowe Automatyzacji Pro-
cesów W³ókienniczych, dzi³aj¹ce przy Katedrze o takiej samej
nazwie. Praca w kole stwarza jego cz³onkom okazjê do rozwi-
jania i pog³êbiania wiedzy w zakresie automatyzacji procesów
w³ókienniczych takich jak: przêdzalnicze, tkackie, dziewiar-
skie, wykoñczalnicze i inne, oraz szeroko pojêtych zagadnieñ
tekstroniki i pomiarów wielkoœci charakterystycznych dla pro-
cesów w³ókienniczych. Studenci dzia³aj¹cy w kole ju¿ od kilku
lat organizuj¹ seminarium w Konopnicy, o którego przebiegu
chêtnie pisz¹ do ¯ycia Uczelni. W 2005 roku zorganizowane
zosta³o VI Seminarium nt. Tekstronika, pomiary i automatyza-
cja we w³ókiennictwie. Opiekunem naukowym SKN APW jest
prof. P£ Krzysztof Gniotek, a sprawami organizacyjnymi kie-
ruje dr in¿. Janusz Ziêba.

W najbli¿szym czasie Wydzia³ zaprosi chêtnych studentów
do poszerzania swoich wiadomoœci w kole naukowym Biome-
teria³ów powo³anym w Katedrze W³ókien Sztucznych, jak rów-
nie¿ do zapoznania siê z ofert¹ przygotowan¹ przez Katedrê
Gospodarki Œwiatowej i Marketingu Tekstyliów, w której pra-
cownicy i doktoranci poprowadz¹ Ko³o Naukowe Ma³ych i Œred-
nich Przedsiêbiorstw na Jednolitym Rynku Europejskim.

n Monika Malinowska-Olszowy
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To by³ piêkny listopadowy dzieñ
w Anglii. Ch³ód, ale piêkne s³oñce. Id¹c
deptakiem w centrum handlowym w Co-
ventry us³ysza³em znajomy jêzyk. Starszy
pan zapyta³, czy jestem z Polski. W jego
g³osie s³ychaæ by³o nalecia³oœci obcego ak-
centu. Zosta³ w Anglii po wojnie i od tego
czasu nigdy nie by³ w ojczyŸnie. Bardzo
ucieszy³ siê z mo¿liwoœci rozmowy z ro-
dakiem, a podkreœli³, ¿e ostatnio w Co-
ventry jest coraz wiêcej m³odych ludzi
z Polski i mo¿na ich spotkaæ w pubach,
urzêdach i innych miejscach w centrum
miasta. – A pan ma pracê? – spyta³.

Angielski dyplom

Dla mnie pytanie nie mia³o sensu, ale
sk¹d on mia³ o tym wiedzieæ. By³em w Co-
ventry na spotkaniu uczelni wspó³pracuj¹-
cych z tutejszym uniwersytetem i w odwie-
dzinach u studentów Politechniki £ódzkiej.
Uniwersytet w Coventry wspó³pracuje
z wieloma partnerami europejskimi w za-
kresie wymiany studenckiej, a miêdzy nimi
jest równie¿ Politechnika £ódzka. Nasze
miejsce w tej wspó³pracy nie jest margi-
nalne, wrêcz odwrotnie. Grupa naszych stu-
dentów jest najliczniejsz¹, bior¹c pod uwa-
gê grupy przyje¿d¿aj¹ce z jednej uczelni.
Obecnie studiuje tu 77 osób, które repre-
zentuj¹ cztery wydzia³y: Mechaniczny, Or-

Artykuł został opublikowany w „Forum Akademickim” (styczeń 2006 r.)

Wykładowcy angielscy chwalą naszych studentów i twierdzą, że każdy z nich podnosi poziom grupy, w której się znajduje.

Łódzcy studenci w Coventry

ganizacji i Zarz¹dzania, Elektroniki i Elek-
trotechniki oraz Fizyki Technicznej, Infor-
matyki i Matematyki Stosowanej. Nasi stu-
denci przyjechali do Coventry na rok, pó³-
tora roku, a niektórzy nawet na dwa i pó³
roku. Ci z nich, którzy s¹ tu obecnie na
rok, nie tylko ucz¹ siê w inny sposób przed-
miotów podobnych do obowi¹zuj¹cych ich
w Polsce, ale mog¹ równie¿ na zakoñcze-
nie uzyskaæ angielski dyplom Bachelor of
Science (BSc). Ci, którzy zamierzaj¹ stu-
diowaæ w Anglii 18 miesiêcy, przyjechali tu
po siódmym, ósmym lub dziewi¹tym se-
mestrze studiów w £odzi i po zadeklaro-
wanym okresie zdobêd¹ angielski dyplom
Master of Science (MSc). Wœród 77 osób
jest dwoje, którzy byli tu ju¿ rok, zdobyli
dyplom BSc, a teraz zostali na nastêpne
pó³tora roku, aby uzyskaæ kolejny angiel-
ski dyplom.

Angielski uniwersytet uznaje okres
studiów w Polsce za odpowiedni i satys-
fakcjonuj¹cy wymagania angielskie
i upowa¿nia, po roku studiowania w Co-
ventry i przygotowaniu indywidualnego
projektu wed³ug tutejszych zasad, do
nadania naszym studentom dyplomu
BSc. Studia koñcz¹ce siê dyplomem MSc
s¹ w Anglii studiami drugiego stopnia,
co oznacza, ¿e mo¿na je rozpocz¹æ po-
siadaj¹c dyplom BSc lub równowa¿ny.
Dla naszych studentów, którzy w zna-

mienitej wiêkszoœci s¹ studentami jed-
nolitych studiów magisterskich, studia
takie s¹ teoretycznie niedostêpne. Na
szczêœcie, tylko teoretycznie, poniewa¿
Uniwersytet w Coventry uznaje minimum
siedem semestrów z Politechniki £ódz-
kiej za równowa¿ne dyplomowi BSc.

Mityczne koszty

Studia w Anglii s¹ drogie, a koszty
¿ycia jeszcze dro¿sze, wiêc wyjechali bo-
gaci? To mit, który nie ma nic wspólnego
z naszymi studentami. Politechnika £ódz-
ka podpisa³a umowê z Uniwersytetem
w Coventry w ramach europejskiego
programu wymiany studentów Erasmus/
Sokrates i w zwi¹zku z tym nauka stu-
dentów do dyplomu BSc jest bezp³atna,
a dodatkowo otrzymuj¹ oni stypendium
przez ca³y okres studiowania za granic¹
(nawet przez 11 miesiêcy, je¿eli tyle prze-
widuje program studiów). Studia drugie-
go stopnia s¹ p³atne równie¿ dla polskich
studentów, ale w drodze negocjacji oraz
uznania dla poziomu prezentowanego
przez studentów z Politechniki £ódzkiej
maj¹ oni znacznie obni¿on¹ op³atê i do-
datkowo roz³o¿on¹ do zap³aty na dwana-
œcie miesiêcznych rat. Taka oferta obo-
wi¹zuje jedynie naszych studentów. Do-
datkowo maj¹ oni zni¿ki w op³atach za
miejsca w akademikach.

Koszty studiów, nawet obni¿one, to
jednak znaczny wydatek, a nale¿y doli-
czyæ jeszcze koszty tych¿e akademików
i codziennego ¿ycia. I tu dla chc¹cych
te¿ s¹ mo¿liwoœci i to atrakcyjne. Stu-
denci polscy w Coventry maj¹ prawo do
20 godzin w tygodniu oficjalnej pracy,
a wynagrodzenie za tê pracê nie jest
ob³o¿one podatkiem. Bior¹c pod uwagê
stawki, mog¹ oni oficjalnie i bez podat-
ku zarobiæ 100 funtów tygodniowo. Przy
gospodarnym i oszczêdnym ¿yciu wy-
starcza to na akademik, wy¿ywienie
i mo¿na jeszcze coœ od³o¿yæ. To przy mi-
nimalnej stawce, a niektórzy zarabiaj¹

dr inż.
Krzysztof Jóźwik
ze studentami
Politechniki Łódzkiej
studiującymi
w Coventry
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wiêcej, bo od razu znaleŸli lepsz¹ pracê
lub szybko awansuj¹. Pracuj¹ dobrze, s¹
ambitni i pracodawcy im ufaj¹.

Podnoszą poziom

Przechodzê w kierunku Muzeum
Transportu. Po prawej stronie ma³y bar,
gdzie sprzedawane s¹ apetycznie wygl¹-
daj¹ce bu³ki z miêsem i warzywami. Wcho-
dzê i ju¿ po chwili wiem, ¿e obs³uguj¹ mnie
polscy studenci. Jest ich tylko dwoje,
a ca³y interes na ich g³owie. W³aœciciel im
ufa. Przygotowuj¹ jedzenie, sprzedaj¹ je,
a na koniec dnia zamykaj¹. Dziewczyna
powiedzia³a mi, ¿e w domu siê „nie prze-
lewa”, ale nie potrzebuje od rodziny po-
mocy finansowej, bo sama zarobi na swoje
utrzymanie tutaj i pod koniec pobytu jesz-
cze zaoszczêdzi na porz¹dne wakacje
„w ciep³ych krajach”. Przyjechali tu jed-
nak studiowaæ, wiêc czy ta praca nie koli-
duje z podstawowym zadaniem? I znów
zaskakuj¹c¹ odpowiedŸ, a mo¿e zaska-

kuj¹c¹ by³aby w Polsce. W Coventry obo-
wi¹zuje inny system nauczania. Wyk³a-
dowca jest przewodnikiem po wiedzy i t³u-
maczy najwiêksze trudnoœci. Ka¿dy stu-
dent otrzymuje komplet potrzebnych ma-
teria³ów, wykaz literatury, bêd¹cej „na
ka¿de zawo³anie” w supernowoczesnej bi-
bliotece i nauka oparta jest na rzeczywi-
stym studiowaniu. Studenci mog¹ wiêc
tak zorganizowaæ sobie czas, aby pogo-
dziæ naukê i pracê.

Wiêkszoœæ tych 77 „wygnañców” ma
pracê i z uœmiechem rozmawia o ¿yciu
w Coventry. Chlubi¹ siê swoimi wynikami
w uniwersytecie. Wyk³adowcy angielscy
chwal¹ naszych studentów i twierdz¹, ¿e
ka¿dy z nich podnosi poziom grupy, w któ-
rej siê znajduje. Jestem dumny z naszych
studentów. S¹ wspania³ymi ambasadora-
mi Politechniki £ódzkiej i Polski.

Wspó³praca z Uniwersytetem w Co-
ventry liczy zaledwie pó³tora roku. To
bardzo krótko, ale rozwija siê bardzo in-
tensywnie. W ubieg³ym roku akademic-

kim pierwsi studenci Politechniki £ódz-
kiej uzyskali dyplomy Bachelor of Scien-
ce. By³o ich szeœcioro, a dwójka z nich
zosta³a, by studiowaæ dalej. W tym roku
akademickim 38 osób zdobêdzie dyplom
MSc, a 28 – BSc. W lutym do Coventry
wyruszy nastêpna grupa i wszystko
wskazuje na to, ¿e bêdzie to kolejny re-
kord. Tym razem wyjazd dotyczy studen-
tów szeœciu wydzia³ów. Do posiadaj¹-
cych ju¿ swoich studentów w Anglii do-
³¹cz¹ wydzia³y: Budownictwa, Architek-
tury i In¿ynierii Œrodowiska oraz In¿ynie-
rii Procesowej i Ochrony Œrodowiska.

Nie trzeba wspominaæ, jak du¿e zna-
czenie bêd¹ mia³y angielskie dyplomy
w momencie poszukiwania pracy, jak
du¿e znaczenie ma perfekcyjne opano-
wanie jêzyka angielskiego podczas stu-
diów w Anglii. Nale¿y ¿yczyæ studentom
jak najlepszych wyników, a nam wszyst-
kim, aby wspó³praca z Coventry uk³ada
siê jak najlepiej.

n Krzysztof JóŸwik

W dziesi¹tej edycji na laureatów czeka³o 212 p³atnych prak-
tyk w blisko 100 firmach, organizacjach pozarz¹dowych i ad-
ministracji publicznej oraz w agencjach reklamowych. Nowo-
œci¹ by³a du¿a liczba praktyk dla studentów uczelni technicz-
nych. W konkursie wziê³o udzia³ 1800 osób.

Wœród laureatów znalaz³a siê pi¹tka studentów z Politech-
niki £ódzkiej. W liœcie skierowanym do Rektora Politechniki
£ódzkiej organizatorzy konkursu podkreœlili, ¿e nasi studenci
wykazali siê doskona³¹ wiedz¹ merytoryczn¹ i bardzo dobr¹
umiejêtnoœci¹ oraz bieg³oœci¹ w rozwi¹zywaniu problemów
z zakresu ich studiów. Zwyciê¿aj¹c zapewnili sobie praktyki
umo¿liwiaj¹ce zdobycie cennych doœwiadczeñ zawodowych.
Wszyscy uczestnicy fina³owej gali otrzymali tak¿e specjalnie
przygotowany poradnik Jak graæ na rynku pracy, czyli do ka-
riery bez bariery, napisany przez dotychczasowych laureatów
konkursu „Grasz o sta¿”, aby pomóc studentom przygotowaæ
siê do odniesienia sukcesu na rynku pracy.

Laureaci z Politechniki £ódzkiej:
Arkadiusz Bartczak z Wydzia³u Organizacji i Zarz¹dzania koñ-

czy studia na specjalnoœci Systemy i technologie informacyjne na
kierunku Zarz¹dzanie i In¿ynieria Produkcji. Wygra³ praktyki w GE
Consumer& Industrial. Pracowa³ w dziale utrzymania ruchu.

Krzysztof Garnys, student czwartego roku Informatyki na

„Grasz o staż” to największy w Polsce, prestiżowy konkurs dla studentów i absolwentów, organizowany wspólnie przez firmę
PricewaterhouseCoopers oraz Gazetę Wyborczą.

Pokonali liczną konkurencję
Wydziale Elektrotechniki i Elektroniki wygran¹ praktykê odby³
w Urzêdzie S³u¿by Cywilnej w Sekcji Informatycznej w biurze
dyrektora generalnego.

Magdalena Kozdryk ukoñczy³a studia in¿ynierskie na Wy-
dziale Organizacji i Zarz¹dzania. Wygra³a praktykê w Flextro-
nics International Poland Sp. z o.o.

Jaros³aw Micha³ek koñczy studia na Wydziale Organizacji
i Zarz¹dzania. Odby³ sta¿ w Reckitt Benckiser Poland S.A.,
dzia³ techniczny i inwestycji.

Agata Osówniak jako studentka trzeciego roku Wydzia³u
Organizacji i Zarz¹dzania wygra³a sta¿ w GE Consumer& In-
dustrial w Dziale Zarz¹dzania Materia³ami.

Wszyscy oni najpierw rozwi¹zali dwa zadania z listy udo-
stêpnionej na stronie konkursu. W drugim etapie znaleŸli siê
dlatego, ¿e uzyskali najwy¿sze oceny i spe³nili wymagania fun-
datorów. Na pocz¹tku czerwca odby³y siê rozmowy kwalifika-
cyjne w firmie; ka¿dy pracodawca wybiera³ sta¿ystê wœród co
najmniej trzech kandydatów.

Mamy nadziejê, ¿e nasi studenci wystartuj¹ tak¿e w tego-
rocznej edycji do walki o sta¿e i do³¹cz¹ do grona tych studen-
tów i absolwentów, dla których kariera rozpoczyna siê w mo-
mencie przyjœcia na Politechnikê £ódzk¹.

n E.Ch.



ŻYCIE UCZELNI 1/2006 32
S T U D E N C I

Chocia¿ trudno w to uwierzyæ, prace
inwentaryzacyjne prowadzone przez Po-
litechnikê £ódzk¹ w Karpatach Wschod-
nich na Ukrainie maj¹ ju¿ dziesiêcioletni¹
tradycjê! Badania drewnianej architektu-
ry ludowej na HuculszczyŸnie rozpoczêto
wiosn¹ 1995 r. Sformu³owano wówczas
nastêpuj¹ce ich cele:

n ogólna orientacja w stanie iloœcio-
wym i jakoœciowym zasobów architektu-
ry drewnianej w konfrontacji z przedwo-
jennymi danymi z wieloletnich prac inwen-
taryzacyjnych prowadzonych przez Zak³ad
Architektury Polskiej Politechniki War-
szawskiej i wynikami wspó³czesnych ba-
dañ ukraiñskich,

n odnajdywanie w terenie najstarszych
i najmniej zmienionych form architektury
drewnianej,

n wykonywanie dokumentacji fotogra-
ficznej i rysunkowej najciekawszych
obiektów,

n obserwacja nowych zjawisk prze-
strzennych zachodz¹cych na omawianym
terenie,

n nabywanie przez uczestników wy-
jazdów (g³ównie studentów III roku) wra¿-
liwoœci w obcowaniu z reliktowymi forma-
mi zabudowy wiejskiej,

n nauka inwentaryzowania obiektów
architektury drewnianej.

Badaniami objêto zarówno architektu-
rê mieszkaln¹ (z poszukiwaniem typowych

Huculszczyzna w badaniach Koła Naukowego Studentów Architektury i pracowników Instytutu Architektury i Urbanistyki

Piękno huculskiej architektury
dla tego terenu w przesz³oœci zagród za-
mkniêtych, zwanych gra¿dami), jak i cha-
rakterystyczne cerkwie na rzucie krzy¿a.

W trakcie oœmiu wypraw na Huculsz-
czyznê (1995, 1996, 1998, 1999, 2000,
2002, 2004, 2005) wykonano tysi¹ce fo-
tografii, odnaleziono w terenie i udoku-
mentowano kilkanaœcie obronnych gra¿d,
wiele cha³up, kilka kurnych pieców. Pod-
czas ostatnich szeœciu obozów wykona-
no pomiary rzutów oko³o siedemdziesiê-
ciu cerkwi oraz bardziej szczegó³owe in-
wentaryzacje oko³o dwudziestu, co bêdzie
niezbêdne w dalszych pracach nad typo-
logi¹ architektury cerkiewnej na tym te-
renie. Materia³y uzyskane w terenie wy-
korzystano do jednego dyplomu magister-
skiego i jednego doktoratu.

W czasie II wyprawy (1996) wykona-
no równie¿ pomiary inwentaryzacyjne ruin
s³ynnego obserwatorium astronomiczne-
go im. Józefa Pi³sudskiego na szczycie
Popa Iwana w Czarnohorze.

W latach 1998-2000 badania objê³y
tak¿e s³ynny od koñca XIX w. Zak³ad Przy-
rodoleczniczy doktora Apolinarego Tar-
nawskiego w Kosowie na Pokuciu. Wyko-
nano dok³adne pomiary inwentaryzacyj-
ne oœmiu obiektów, w tym dwóch zagro-
¿onych zniszczeniem, najcenniejszych
budynków tego sanatorium - letniej jadal-
ni i zrujnowanych ³azienek oraz 4 willi sa-
natoryjnych, altany i kiosku studni.

Dokumentacja zosta³a przekazana
dyrekcji sanatorium „Kosiv” dla potrzeb
konserwatorskich oraz do Biura Pe³no-
mocnika Rz¹du Rzeczypospolitej Polskiej
Do Spraw Polskiego Dziedzictwa Kultural-
nego Za Granic¹, które wspó³finansowa-
³o wyprawy.

Szeœciokrotnie do programu krajo-
znawczego uda³o siê te¿ w³¹czyæ zwie-
dzanie Lwowa, a zawsze odwiedzane jest
Muzeum Sztuki Ludowej Huculszczyzny
i Pokucia w Ko³omyi.

Ka¿dorazowo po zakoñczeniu prac do-
kumentacyjnych odbywaj¹ siê wystawy
retrospektywne w Instytucie Architektury
i Urbanistyki Politechniki £ódzkiej, na któ-
re przyje¿d¿aj¹ goœcie z Polski i Ukrainy.
W roku 2001 dziêki Stowarzyszeniu Wspól-
nota Polska wielka wystawa retrospektyw-
na naszych prac z lat 1995-2000 goœci³a
przez kilka miesiêcy na Ukrainie w Muzeum
w Ko³omyi oraz w jego filii w Kosowie.

Telewizja £ódŸ dwukrotnie nakrêci³a
filmy dokumentalne poœwiêcone wypra-
wom. Programy relacjonuj¹ce ekspedycje
regularnie przygotowuje Radio £ódŸ. Raz
byliœmy goœæmi Radia ̄ ak. Wyjazdy wzbu-
dzaj¹ te¿ zainteresowanie prasy codzien-
nej i periodyków fachowych.

Wyprawy s¹ mo¿liwe dziêki finanso-
wemu wsparciu i wielkiej ¿yczliwoœci
w³adz Politechniki £ódzkiej (kolejnych pro-
rektorów P£ ds. studenckich, dziekanów
Wydzia³u Budownictwa, Architektury i In-
¿ynierii Œrodowiska, dyrekcji naszego
macierzystego Instytutu Architektury
i Urbanistyki) oraz wielu sponsorów ze-
wnêtrznych i instytucji wspomagaj¹cych
(w ostatnich latach naszym wiernym part-
nerem jest np. £ódzka Okrêgowa Izba Ar-
chitektów).

Ostatnia wyprawa odby³a siê w pierw-
szej po³owie lipca 2005 r. Program obj¹³
szczegó³ow¹ dokumentacjê pomiarow¹
siedmiu drewnianych cerkwi na obszarze
historycznej Bukowiny (Uœcie Puty³a,
Dychtyniec, Puty³a, Szepot, Jab³onica,
Koniatyn, Istebne), dwóch po historycz-
nej stronie galicyjskiej (Czeremoszna, Kra-
snoila) oraz jednej dzwonnicy (P³oska).

Malowniczo
usytuowana cerkiew
w Płosce w górnym
biegu rzeki Putyła
na Bukowinie.

Foto: autor
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Dziêki goœcinnoœci Galerii Tower Buil-
ding przy ul. £¹kowej 11 ju¿ po raz trzeci
wystawa retrospektywna odby³a siê tak-
¿e poza naszym Instytutem Architektury
i Urbanistyki (w roku 2004 korzystaliœmy
z goœcinnych progów Galerii Manhattan,
a wczeœniej muzeum w Ko³omyi). Zapre-
zentowaliœmy na niej oko³o 200 wielko-
formatowych fotografii (z oko³o 1600 wy-
konanych w trakcie wyprawy!) oraz licz-
ne rysunki pomiarowe i odrêczne. Po raz
trzeci te¿ na wernisa¿u otwieraj¹cym wy-
stawê goœciliœmy Hucu³a z Jab³onicy nad
Bia³ym Czeremoszem – pana Iwana Dro-
niaka, lokalnego animatora kultury i twór-
cê muzeum etnograficznego w rodzinnej
wsi. Wraz z trójk¹ naszych studentów
witali goœci odziani w kompletne stroje
huculskie.

W wyjazdach na Huculszczyznê wziê-
³o do tej pory udzia³ ³¹cznie 97 osób,
w tym czterech pracowników naukowych
Wydzia³u Budownictwa, Architektury i In-
¿ynierii Œrodowiska. Osiem osób odwie-
dzi³o Ukrainê wiêcej ni¿ jeden raz (wœród
studentów rekordzist¹ jest Wojciech Par-
da³a, który by³ z nami piêciokrotnie, w tym
czterokrotnie jako student – opiekun).
Czterokrotnie lekarzem wyprawy by³ dr
Andrzej Ruszczak z Gdañska.

W naszych wyprawach brali udzia³ nie
tylko studenci architektury P£, ale tak¿e
budownictwa P£ oraz kilku wydzia³ów
Uniwersytetu £ódzkiego i Uniwersytetu
Miko³aja Kopernika w Toruniu, a tak¿e hi-
storycy sztuki z Rzeszowa i Lublina. Wie-
lu uczestników powróci³o na Ukrainê pry-
watnie. Spoœród uczestników wypraw
huculskich wywodz¹ siê trzy ma³¿eñstwa,

a nawi¹zane w czasie ekspedycji przyjaŸ-
nie trwaj¹ przez wiele lat.

Wyprawy s¹ okazj¹ nie tylko do zdo-
bywania doœwiadczeñ zawodowych i dzia-
³añ o charakterze naukowym. Wyzwalaj¹
bardzo wiele emocji przy okazji licznych
kontaktów z mieszkañcami Huculszczy-
zny oraz Polakami, którzy zdecydowali siê
pozostaæ na Pokuciu po II wojnie œwiato-
wej. Pozwalaj¹ na nawi¹zywanie z nimi
serdecznych znajomoœci, ucz¹ historii
dawnej i najnowszej. Przyczyniaj¹ siê do
prze³amywania stereotypów i wzajem-
nych uprzedzeñ, jakie naros³y miêdzy Po-
lakami a Ukraiñcami przez lata trudnej
wspólnej przesz³oœci.

W grudniu 2004 r. nasi studenci w spo-
sób czynny solidaryzowali siê z trwaj¹c¹
na Ukrainie „Pomarañczow¹ Rewolucj¹”.

Poprzez nasz¹ obecnoœæ na dawnych
Kresach Wschodnich staramy siê byæ do-
brymi ambasadorami Polski na Ukrainie,
a w Polsce pokazywaæ piêkno krajobrazu
i unikalnoœæ tamtejszej kultury ludowej.

Zapraszamy na stronê internetow¹ In-
stytutu: www.arch.p.lodz.pl/kronika.htm,
a tam na relacje z kolejnych wypraw.

n W³odzimierz Witkowski
Opiekun Ko³a Naukowego Studentów

Architektury P£
Kierownik wypraw na Huculszczyznê

P.S. Od grudnia 2004 r. pracuje ju¿ gru-
pa inicjatywna studentów III roku, przygoto-
wuj¹ca IX Wyprawê Studentów Architektu-
ry Politechniki £ódzkiej w Karpaty Wschod-
nie – HUCULSZCZYZNA 2006. Ciekawe do-
k¹d uda nam siê dotrzeæ w tym roku?

Uczestnicy wyprawy
2005 przed operą
we Lwowie.

Foto: autor

16 listopada 2005 r. w Instytucie Ar-
chitektury i Urbanistyki zosta³a otwarta
wystawa prac rysunkowych i malarskich
studentów II roku architektury, które s¹
plonem ostatniego pleneru wakacyjne-
go odbywaj¹cego siê w £odzi i jej okoli-
cach, w tym w szczególnoœci w Spale.
Ta mi³a uroczystoœæ sta³a siê inspiracj¹
do refleksji nad rol¹ jak¹ spe³nia w kszta³-
ceniu architekta rysowanie w plenerze
oraz specyfik¹ tej wyj¹tkowej formy pro-
wadzenia zajêæ dydaktycznych.

Celem nauczania rysunku na kierun-
ku Architektura i urbanistyka jest kszta³-
cenie wyobraŸni przestrzennej oraz
wra¿liwoœci na œwiat³o, fakturê i kolor
w kompozycji przestrzennej. Rysunek ma
siê staæ Ÿród³em inspiracji do dalszych
dzia³añ twórczych, jest jakby „³adowa-
niem akumulatorów”, które póŸniej chce-
my wykorzystywaæ do napêdzania pro-
cesu twórczego. W czasie pierwszego
roku studiów studenci poznaj¹ podsta-
wy rysunku z natury. Wykonuj¹ szereg
prac, rysuj¹c przede wszystkim ró¿ne
modele znajduj¹ce siê w naszym atelier.
Rol¹ pleneru rysunkowego jest dalsze
rozwijanie umiejêtnoœci rysunkowych
nabytych na pierwszym roku studiów
i dostosowywanie ich do specyficznych
warunków wystêpuj¹cych w przestrze-
ni otwartej. Wyjœcie w plener niesie bo-
wiem ze sob¹ szereg nowych problemów
rysunkowych. Pojawia siê problem skali
- typowe obiekty plenerowe, jak budyn-
ki czy zieleñ s¹ wielokrotnie wiêksze od
modeli rysowanych w atelier. Kolejny, to
problem ruchu - w czasie wykonywania
rysunku portretowana rzeczywistoœæ
szybko zmienia siê np. pod wp³ywem
ruchu s³oñca, pod wp³ywem zmian
w zachmurzeniu itd.

Pokonywanie tych utrudnieñ uwra¿-
liwia jednoczeœnie na wymiar up³ywu
czasu w kontakcie cz³owiek-architektu-
ra. Studenci sami poszukuj¹ tematów,

Specyfika kształcenia na plenerze
malarskim

Wakacyjne
universitas

cd str. 36
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Uroczystoœæ wrêczenia nagród laure-
atom odby³a siê 19 grudnia w Urzêdzie
Patentowym RP. Przybyli na ni¹ laureaci,
cz³onkowie Jury, przedstawiciele mini-
sterstw, urzêdów centralnych, wy¿szych
uczelni i du¿ych kancelarii prawniczych.
Po wyk³adzie prof. Jana Barcza inaugu-
ruj¹cym uroczystoœæ, wrêczone zosta³y
odznaki honorowe Za zas³ugi dla wyna-
lazczoœci przyznane przez Prezesa Rady
Ministrów na wniosek Prezesa Urzêdu
Patentowego RP. Odznaki otrzymali pra-
cownicy uczelni wy¿szych, instytutów,
wydawnictw i s¹downictwa. Rozstrzy-
gniêto tak¿e konkurs na pracê habilita-

O konkursie ogłoszonym przez Urząd Patentowy dowiedział się z internetu oraz z ogólnopolskiego kwartal-
nika projektowego „2+3 D”. Konkurs dotyczył plakatu o tematyce związanej z ochroną własności intelek-
tualnej – wynalazków, wzorów użytkowych, znaków towarowych itp. Wystartował i zdobył wyróżnienie
Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Nazywa się Radosław PrycaRadosław PrycaRadosław PrycaRadosław PrycaRadosław Pryca i jest studentem I roku kierunku
Wzornictwo na Wydziale Inżynierii i Marketingu Tekstyliów. W konkursie startowali głównie studenci Aka-
demii Sztuk Pięknych, zdobycie wyróżnienie w takim gronie i wśród takiej konkurencji jest tym bardziej
godne podkreślenia.

Ochrona własności przemysłowej
na plakacie

cyjn¹, doktorsk¹, magistersk¹ i stu-
denck¹ z zakresu ochrony w³asnoœci
przemys³owej. Ostatni¹ czêœci¹ uroczy-
stoœci by³o wrêczenie nagród laureatom
konkursu, w którym startowa³ Rados³aw
Pryca. Plakaty o tematyce zwi¹zanej
z ochron¹ w³asnoœci przemys³owej na-
grodzili: Minister Kultury i Dziedzictwa
Narodowego, Minister Gospodarki, Kan-
celaria Wardyñski i Wspólnicy, przyzna-
no te¿ nagrody specjalne Prezesa Urzê-
du Patentowego RP.

Rados³aw Pryca jest absolwentem
Pañstwowego Liceum Sztuk Plastycz-
nych im. Tadeusza Makowskiego w
£odzi, kierunku formy przemys³owe. Jako
uczeñ mia³em okazjê promowaæ swoje
prace na wystawie pokonkursowej pla-
katu olimpijskiego ATENY 2004 otwartej
6 czerwca 2004 r. podczas inauguracji
Centrum Olimpijskiego w Warszawie –
wspomina Rados³aw Pryca. – Zosta³em
te¿, jako jedyny Polak, laureatem miê-
dzynarodowego konkursu dla m³odych
twórców „The Power of Print” zorgani-
zowanego przez firmê Agfa. Wspó³pra-
cowa³em z £ódzk¹ Scen¹ Plastyczn¹
STUDIO 03 z Zespo³u Szkó³ Plastycznych,
która odnosi siê do zjawisk plastycznych,
relacji miêdzy œwiat³em, kolorem, ru-
chem i dŸwiêkiem. Spektakle by³y pre-
zentowane na przegl¹dach teatrów ama-
torskich, gdzie zdobywa³y liczne nagro-
dy i wyró¿nienia.

Jak to siê sta³o, ¿e utalentowany pla-
stycznie m³ody cz³owiek trafi³ na uczelniê
techniczn¹, czyli do Politechniki £ódzkiej?

Próbowa³em rozwijaæ swoje zaintere-
sowania wybieraj¹c Akademiê Sztuk

Piêknych w Poznaniu, ale zakoñczy³o siê
to niepowodzeniem. Postanowi³em zo-
staæ w £odzi, za póŸno by³o ju¿, aby do-
staæ siê na Architekturê i Urbanistykê na
Politechnice £ódzkiej, wiêc wybra³em
Wzornictwo. Po skoñczeniu tych studiów,
w czasie których chcia³bym doskonaliæ
swój warsztat, planujê dalsze studia,
które pomog¹ mi zdobyæ nowe umiejêt-
noœci w dziedzinie sztuki i architektury.

Dlaczego wzi¹³ udzia³ w konkursie?
Konkurs by³ dla mnie okazj¹, by spró-

bowaæ swoich si³ w konkurencji z innymi
m³odymi twórcami, a ewentualny sukces
staje siê zachêt¹ i inspiracj¹ do rozwijania
artystycznej kreatywnoœci i wyra¿ania
twórczych idei w formach plastycznych.

Rados³aw Pryca przyznaje, ¿e temat
konkursu na plakat zwi¹zany z ochron¹
w³asnoœci przemys³owej by³ dla niego nie
lada problemem, poniewa¿ stanowi³ nowe
twórcze wyzwanie. Z tematem skojarzy³ mi
siê „znak towarowy” w postaci kodu kre-
skowego oraz ten „znak towarowy”, który
posiada ka¿dy z nas – linie papilarne – opo-
wiada. - Pod¹¿aj¹c obran¹ od samego po-
cz¹tku, drog¹ stworzy³em plakat doœæ od-
leg³y w formie od tych, które mia³em oka-
zje zobaczyæ na wystawie pokonkursowej.
W pracy stworzonej na potrzebê konkursu
stara³em siê d¹¿yæ do przejrzystoœci i pro-
stoty. Chcia³em osi¹gn¹æ maksimum przez
u¿ycie minimum.

Zdobyte wyró¿nienie uznajê za suk-
ces. Organizatorom naprawdê uda³o siê
stworzyæ imponuj¹cy konkurs. Czujê siê
ogromnie zaszczycony, ¿e mog³em byæ
czêœci¹ tego konkursu.

n E.Ch.

Nagrodzony
plakat
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Jak to robią inni?

Pierwsze biura karier powsta³y w Wielkiej Brytanii ju¿ na
pocz¹tku XX wieku. Careers Services s¹ wa¿nym elementem
systemu szkolnictwa. Obecnie te rozbudowane jednostki szkó³
wy¿szych k³ad¹ nacisk na poradnictwo psychologiczne i za-
wodowe. Jednostki te uczestnicz¹ tak¿e w ogólnokrajowych
badaniach statystycznych losów zawodowych absolwentów.
S¹ œwietnie wyposa¿one. Maj¹ w³asne biblioteki, sale kompu-
terowe, pokoje doradcze, sale szkoleniowe. Sieæ biur brytyj-
skich AGCAS (www.agcas.org.uk) jest znacz¹cym elementem
w systemie doradztwa zawodowego Wielkiej Brytanii. Klien-
tami biur s¹ g³ównie studenci drugiego i trzeciego roku (ab-
solwenci undergraduate studies), którzy potrzebuj¹ zarówno
porad zawodowych, jak i informacji na temat mo¿liwoœci za-
trudnienia. Biura organizuj¹ tak¿e spotkania z pracodawcami
i coroczne procedury rekrutacyjne na uczelniach. Uruchomie-
nie nowego kierunku studiów wymaga analizy rynku pracy
i potwierdzenia zapotrzebowania na absolwentów oraz zgod-
noœci z opracowywan¹ d³ugoterminow¹ strategi¹ rynku pracy
i prognozami.

W Finlandii pañstwowe dop³aty dla uczelni wy¿szych zwi¹-
zane s¹ z sukcesem zawodowym absolwentów tych szkó³.
Biura Karier powsta³y tam jako jednostki monitoruj¹ce dzia³al-
noœæ zawodow¹ absolwentów. W chwili obecnej, po wycofa-
niu przez pañstwo œrodków na ich utrzymanie, zosta³y one
wcielone do struktur uczelni. Udzielaj¹ poradnictwa zawodo-
wego i psychologicznego, przygotowuj¹ absolwentów do wej-
œcia w procesy rekrutacyjne, prowadz¹ dzia³alnoœæ szkoleniow¹
i informacyjn¹.

W Holandii pierwsze Biuro Karier powsta³o przy Uniwersy-
tecie w Amsterdamie w 1991 r., obecnie dzia³a kilka innych.
G³ówn¹ dzia³alnoœci¹ Biur Karier w tym kraju s¹ szkolenia,
których koszty ponosz¹ studenci. Oczywiœcie jednostki te pro-
wadz¹ tak¿e dzia³alnoœæ informacyjn¹ i zajmuj¹ siê poœrednic-
twem pracy.

W Stanach Zjednoczonych Biura Karier pomagaj¹ studen-
tom w wejœciu na rynek pracy. S¹ to dobrze zarabiaj¹ce jed-
nostki, które pomagaj¹ pracodawcom znaleŸæ najlepszych
pracowników, wydaj¹ w³asne publikacje, organizuj¹ spotka-
nia z pracodawcami i Targi Pracy.

Biura Karier w Polsce

W Polsce Akademickie Biura Karier powo³ane zosta³y ustaw¹
z dnia 20 kwietnia 2004 r. - O promocji zatrudnienia i instytu-

Kariera, według słownika wyrazów obcych i zwrotów obcojęzycznych, to przebieg życiowej działalności zawodowej, politycz-
nej, społecznej, szybki awans społeczny i zawodowy, sukces, powodzenie, pożądane stanowisko, dobra pozycja życiowa,
zawód, zajęcie, fach.  Należy sobie uświadomić zatem, iż kariera jest procesem rozwoju zawodowego, a proces to dążenie do
osiągnięcia konkretnego celu.

Zacznij karierę z Politechniką Łódzką
cjach rynku pracy. Do ich zadañ nale¿y informowanie studen-
tów i absolwentów uczelni o rynku pracy i mo¿liwoœciach pod-
noszenia kwalifikacji zawodowych. Biura powinny zbieraæ, kla-
syfikowaæ i udostêpniaæ oferty pracy, sta¿y i praktyk zawodo-
wych, prowadziæ bazy danych studentów i absolwentów zainte-
resowanych znalezieniem pracy i pomagaæ im w aktywnym po-
szukiwaniu pracy, a z drugiej strony pomagaæ pracodawcom
w pozyskiwaniu odpowiednich kandydatów. Pierwsze i do tej
pory najlepiej dzia³aj¹ce Biuro Karier w naszym kraju, powsta³o
ju¿ w 1993 r. na Uniwersytecie Miko³aja Kopernika w Toruniu.
Wzorem do naœladowania dla uczelni technicznych mo¿e byæ
Biuro Karier Politechniki Krakowskiej. Jednostka ta ma w³asn¹
salê szkoleniow¹, pokój doradczy, stanowiska komputerowe dla
klientów, dobrze wyposa¿on¹ biblioteczkê. Ponadto jest dosko-
nale wyposa¿ona w sprzêt biurowy i komputerowy, a mimo to
piêciu pracowników tej jednostki ma „pe³ne rêce roboty”. Pro-
wadz¹ oni kursy, szkolenia, wdra¿aj¹ w³asny program dydak-
tyczny. Korzystaj¹ równie¿ z pomocy trenerów zewnêtrznych.

Biuro Karier w PŁ

Na Politechnice £ódzkiej historia doradztwa zawodowego
rozpoczê³a siê od powo³ania Pe³nomocnika Ministra Gospo-
darki i Pracy ds. Zatrudnienia. PóŸniej powsta³ Zespó³ Doradz-
twa Zawodowego, a od 26 lutego 2003 r. istnieje Biuro Karier.

Pracownicy Biura aktywnie doradzaj¹ w wyborze œcie¿ki
kariery zawodowej studentom i absolwentom, przekazuj¹ ofer-
ty pracy wp³ywaj¹ce na Politechnikê, organizuj¹ spotkania
z pracodawcami, a tak¿e bior¹ udzia³ w Akademickich Tar-
gach Pracy. Aktywnoœæ Biura nasili³a siê szczególnie z pocz¹t-
kiem tego roku akademickiego. Obecnie w bazie znajduje siê
ponad 1400 ofert, a co najmniej 3 razy w miesi¹cu na uczelni
goszcz¹ pracodawcy oferuj¹cy praktyki i sta¿e. Wœród reno-
mowanych firm takich jak: Procter&Gamble, HP, Volvo, Simens,
Kampania Piwowarska, Delhi, TRW, które goœci³y od paŸdzier-
nika na Politechnice, pojawiaj¹ siê te¿ œredni i mali przedsiê-
biorcy. W organizowanych przez Biuro spotkaniach uczestni-
czy coraz wiêcej studentów. Staramy siê wdra¿aæ nowe stan-
dardy spotkañ pracodawców ze studentami, namawiamy
przedsiêbiorstwa do organizacji szkoleñ i warsztatów, zamiast
zwyk³ych prezentacji swoich firm. Oczywiœcie to nie wszyst-
kie nasze dzia³ania. Co najmniej raz w miesi¹cu odbywaj¹ siê
warsztaty z metod poszukiwania pracy, prowadzone przez pra-
cowników Biura. Od grudnia zaczêliœmy warsztaty o psycho-
logicznych aspektach rozmów kwalifikacyjnych, prowadzone
przez zaprzyjaŸnionych psychologów z Uniwersytetu £ódzkie- cd str. 36
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które chcieliby narysowaæ; sami wyzna-
czaj¹ sobie czas, jaki chc¹ przeznaczyæ
na rysunek. Sta³ym punktem odniesie-

sca dotychczasowej twórczoœci. Wyjazd
w obce, nieznane miejsce skutkuje na-
braniem sporego dystansu do tego, co
siê pozostawi³o, rodzi siê postawa „od-
krywcy-badacza” (Jesteœmy pierwsi,
którzy spojrzeli na to miasto w ten spo-
sób – czasem ku zdziwieniu mieszkañ-
ców, którzy uwa¿ali je za ma³o interesu-
j¹ce i nijakie).

Warunki te s¹, moim zdaniem, œwiet-
ne równie¿ pod wzglêdem integracji gru-
py studentów, poniewa¿ poznaj¹ siê oni
nawzajem w sytuacjach wspó³pracy, któ-
ra w póŸniejszym ¿yciu zawodowym jest
bardzo wa¿na.

Podsumowuj¹c, chcia³bym zaryzyko-
waæ stwierdzenie, ¿e spoœród znanych mi
form organizacji kszta³cenia ta w³aœnie
najbardziej przypomina mi ideê universi-
tas jako wspólnoty studentów i nauczy-
cieli poszukuj¹cych prawdy o œwiecie.

n Krzysztof U³amek
Zespó³ Rysunku i Malarstwa

Instytutu Architektury i Urbanistyki

Wakacyjne universitas
nia s¹ jedynie godziny korekt, prowadzo-
ne przez kadrê. Trzeba tutaj dodaæ, ¿e
godziny korekt maj¹ na celu nie tylko po-
moc studentom w ich problemach rysun-
kowych, ale równie¿ staj¹ siê czasem
wymiany doœwiadczeñ pomiêdzy studen-
tami, podpatrywania, podpytywania.
Studenci nawzajem siê inspiruj¹. Proces
ten wyzwala aktywnoœæ emocjonaln¹;
wyzwala inicjatywê twórcz¹. Dodatkowo
nabiera równie¿ wymiaru procesu samo-
kszta³cenia, bo poszerza samodzielnoœæ
studentów w wymiarze poszukiwañ
twórczych. Idea³em jest sytuacja, w któ-
rej student, nawet ju¿ po uzyskaniu dy-
plomu, rozumie koniecznoœæ prowadze-
nia obok dzia³añ o naturze kreacji, rów-
nie¿ poszukiwañ inspiruj¹cych w rzeczy-
wistoœci istniej¹cej.

D³ug¹ tradycjê maj¹ w naszym Insty-
tucie plenery wyjazdowe, które obecnie
s¹ niestety ograniczane ze wzglêdu na
szczup³oœæ œrodków. Specyfik¹ tej for-
my kszta³cenia jest wy³¹czenie siê z miej-

dok. ze str. 33

go. Badania, a tak¿e opinie pracodawców pokazuj¹, i¿ Poli-
technika kszta³ci œwietnych specjalistów, posiadaj¹cych du¿¹
wiedzê, a równoczeœnie maj¹cych k³opoty ze sprzeda¿¹ swo-
ich pomys³ów. Czêsto nasi studenci gubi¹ siê w procesach
rekrutacyjnych, nie znaj¹ podstawowych standardów wype³-
niania dokumentów aplikacyjnych. Niejednokrotnie maj¹ te¿
problemy z odpowiedziami na trudne pytania rozmów kwali-
fikacyjnych, a sesja Assesstment Center budzi w nich za-
skoczenie i zdziwienie.

Biuro PŁ w Ogólnopolskiej Sieci
Biur Karier

Najlepsze, najprê¿niej dzia³aj¹ce Biura Karier w Polsce zrze-
sza Ogólnopolska Sieæ Biur Karier. Na ostatniej zorganizowa-
nej przez ni¹ konferencji dostrze¿ono poprawê dzia³alnoœci
Biura Karier P£. Ze szczególnym uznaniem spotka³y siê pro-
gramy warsztatów szkoleniowych przygotowanych przez pra-
cowników Biura. Uznano, ¿e wszystkie ostatnie dzia³ania Biu-
ra realizowane s¹ zgodnie ze standardami Sieci i przyznano
certyfikat jakoœci. Dla nas najwiêksz¹ nagrod¹ za pracê s¹

podziêkowania studentów, którzy dostrzegaj¹ koniecznoœæ ist-
nienia i rozwoju naszego biura.

Mamy nadajê, i¿ dzia³alnoœæ Biura Karier na Politechnice
rozwinie siê w takim stopniu, jak na innych uczelniach w kraju
i za granic¹. Stanie siê ono centrum informacji o spotkaniach
z pracodawcami, o miejscach pracy, praktyk i sta¿y. Bêdzie
wizytówk¹ uczelni na zewn¹trz. Ni¿ demograficzny sk³ania
uczelnie do walki o kandydatów na studenta. Wiele z nich do-
strzeg³o ju¿, i¿ sprawnie dzia³aj¹ce Biuro Karier jest nieroz-
³¹cznym elementem nie tylko procesu kszta³cenia, ale tak¿e
reklamy uczelni. Reklama wielu szkó³ wy¿szych zwi¹zana jest
z uczestnictwem Biura Karier we wszystkich akcjach promo-
cyjnych szko³y.

O naszych dzia³aniach informujemy zawsze na stronie g³ów-
nej Politechniki, na wydzia³owych tablicach og³oszeñ, Forum
Samorz¹du Studenckiego. W nied³ugim czasie informacje te
bêd¹ równie¿ na nowej stronie internetowej Biura Karier P£,
która jest w³aœnie przygotowywana przez pracownika Kate-
dry Informatyki Stosowanej.

n Grzegorz Kierner

Do przygotowania historii Biur Karier na Œwiecie wykorzystano materia³y

przygotowane przez Biuro Karier Politechniki Krakowskiej.

Zacznij swoją karierę...dok. ze str. 35

Ambona w Łódzkiej
Katedrze
Adam Wojtalik
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Nasz rejs, mimo i¿ odby³ siê na prze³omie lipca i sierpnia
2005 roku, w zasadzie rozpocz¹³ siê rok wczeœniej… Wtedy to
pad³a propozycja, by celem kolejnego rejsu by³ Sankt Peters-
burg. Na pocz¹tku pomys³ wyda³ siê nierealny. Odleg³oœæ, ogra-
niczenia czasowe i finansowe stanowi³y spor¹ przeszkodê.
W ci¹gu roku wszystko jednak zosta³o przygotowane. Ze wzglê-
du na d³ugoœæ trasy - odleg³oœæ do Gdañska wynosi bowiem ok.
700 mil morskich, rejs zosta³ podzielony na dwa dwutygodnio-
we etapy, ze zmian¹ za³óg w Petersburgu. Podró¿ „tam” odbyli
pracownicy P£ pod wodz¹ kpt. W³adys³awa Kie³basiñskiego
a „z powrotem” dzieci pracowników dowodzone przez kpt. An-
drzeja Kasprzaka. My nale¿eliœmy do tej w³aœnie za³ogi.

Nie tylko cel podró¿y stanowi³ o wyj¹tkowoœci ca³ej wypra-
wy. Rejs odbywa³ siê na jachcie Joseph Conrad (18 m d³ugoœci
i 144 m2 powierzchni ¿agla), pierwszym polskim dwumasz-
towcu zwodowanym w 1958 r.

Z £odzi wyjechaliœmy 7 lipca. Dla wiêkszoœci trzydziestogo-
dzinna podró¿ by³a tak wielkim prze¿yciem, ¿e nim siê spostrze-
gliœmy, wysiadaliœmy na dworcu w Petersburgu. Port jachtowy
znajduje siê na obrze¿ach miast i trzeba przyznaæ, ¿e nie zapre-
zentowa³ siê nam dobrze, z rozsypuj¹cym siê, cuchn¹cym sza-
letem i prysznicem w postaci wê¿a z lodowat¹ wod¹ na pomo-
œcie. Nasz jacht równie¿ z pocz¹tku nie wzbudzi³ sympatii… Bia³y,
stalowy kad³ub prze¿arty gdzieniegdzie rdz¹ zdradza³ wiek jach-
tu. Pamiêtaliœmy jednak s³owa jednego z kapitanów: kiedy przy-
zwyczaicie siê do widoku Józka, pokochacie go, wiêc uspokoje-
ni wchodziliœmy na pok³ad. I faktycznie… pomimo swych 50 lat
technicznie by³ w bardzo dobrym stanie.

45 lat Klubu Żeglarskiego Politechniki Łódzkiej.

Jubileuszowy rejs

Doœæ szybko zaokrêtowaliœmy siê i podzieliliœmy prac¹, któ-
rej jest zawsze a¿ nadto. G³ównymi problemami, z jakimi nale¿y
siê zmierzyæ, jest zaprowiantowanie jachtu dla ca³ej 11 osobo-
wej za³ogi na 2 tygodnie, poznanie funkcjonowania wszelkich
instalacji jachtu, zatankowanie wody i paliwa oraz naprawienie
wszelkich drobnych usterek. Dodatkowe utrudnienie stanowi³
jêzyk, gdy¿ tylko kilka osób zna³o rosyjski na tyle, aby siê poro-
zumieæ. Pomimo wielu r¹k do pracy i dobrych chêci, przygoto-
wania do rejsu zajê³y nam ca³y pierwszy dzieñ do póŸnych go-
dzin wieczornych.

Dopiero kolejnego dnia ruszyliœmy na podbój miasta… Jed-
na doba to stanowczo za ma³o na zwiedzenie Petersburga, jed-
nak nam uda³o siê zobaczyæ naprawdê wiele. Wracaj¹c do por-
tu po ca³odziennej wycieczce po mieœcie, z niecierpliwoœci¹ cze-
kaliœmy na wyp³yniêcie. Niestety nieobecnoœæ s³u¿by celnej sku-
tecznie opóŸni³a planowane opuszczenie Petersburga, czego
dobr¹ stron¹ by³a mo¿liwoœæ podziwiania bia³ych nocy.

Załodze
S/Y Joseph

Conrad dowodził
kapitan

Andrzej Kasprzak
(na pierwszym

planie)

Foto: Małgorzata
Wnuk

W sali pracowni plastycznej Instytutu
Architektury Tekstyliów wyeksponowano
prace malarskie i rysunkowe wykonane
pod opiek¹ dr. Andrzeja Buszki oraz pra-
ce z kompozycji wykonane pod kierun-
kiem dr Haliny Strzechowskiej-Ratajskiej.

Wystawê uroczyœcie otworzy³ dyrek-
tor Instytutu prof. Józef Masajtis. Goœæ-
mi honorowymi wernisa¿u byli prof. Iza-
bella Kruciñska, dziekan Wydzia³u oraz
prof. P£ Krzysztof Kowalski, prodziekan.

Studenci zaprezentowali swoje pra-
ce z zakresu malarstwa i rysunku. Brak
ram tematycznych wystawy, pozwoli³ na
szerokie przedstawienie koncepcji pla-

25 listopada odbył się wernisaż prac studentów II roku Wzornictwa, kierunku, który został uruchomiony na
Wydziale Inżynierii i Marketingu Tekstyliów w ubiegłym roku akademickim.

Wystawa przyszłych projektantów wzornictwa
stycznych studentów. Zaprezentowano
martwe natury, studia postaci ludzkiej,
pejza¿e oraz prace z zakresu podstaw
kompozycji oddzia³ywuj¹cej na zasadzie
przekszta³ceñ p³aszczyzny, w celu osi¹-
gniêcia struktury przestrzennej. Prace
studentów Wzornictwa zarówno z zakre-
su malarstwa jak i rysunku s¹ wypad-
kow¹ symbiozy istniej¹cej miêdzy tech-
nik¹ a sztuk¹ - pogodzeniem tych dwóch
myœli za pomoc¹ œrodków plastycznych,
bêd¹cych podstawowym narzêdziem
projektowym przysz³ych specjalistów
wzorników.

n Przemys³aw Faryœ

cd str. 38
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Pierwszym celem naszej podró¿y by³y Helsinki oddalone
o oko³o 200 mil morskich, czyli dwie doby ¿eglugi. Dla czêœci
z nas by³ to pierwszy w ¿yciu rejs. Niekorzystne, zmienne wia-
try sprawi³y, ¿e niektórzy z nas doœæ dotkliwie odczuli skutki
choroby morskiej, które na szczêœcie w miarê up³ywu czasu
przechodz¹, czyni¹c ¿ycie bardziej znoœnym.

Z Helsinek wyruszyliœmy do niedalekiego, bo po³o¿onego
zaledwie 50 mil na po³udnie, Tallina. Port jachtowy jest odda-
lony od centrum miasta o ok. 20 minut jazdy autobusem. Sta-
re miasto stanowi cel wielu wycieczek i w pe³ni na to zas³ugu-
je. Idealnie zachowane stare, w¹skie, brukowane uliczki, uro-
cze kamienice, kamienne baszty i mury obronne przenosz¹
zwiedzaj¹cych w czasy œredniowieczne… Dodatkowo, po³o¿e-
nie na wzniesieniu zapewnia zapieraj¹cy dech w piersiach
widok na zatokê i odleg³¹ marinê.

Nasz kurs skierowaliœmy nastêpnie na Visby na Gotlandii,
gdzie dop³ynêliœmy po oko³o dwóch dobach ¿eglugi, czêsto
wspomagani silnikiem. Visby, ma do zaoferowania turystom
wiele zabytków. Mo¿na tutaj podziwiaæ wspania³e mury obron-

ne, ruiny koœcio³ów i œliczne szwedzkie domki przypominaj¹-
ce budowle z klocków Lego.

Niestety, nasza wyprawa szybko dobiega³a koñca, z Visby
do Gdañska by³o jeszcze ponad 200 mil morskich, a tylko 3
dni na przebycie tej trasy. Gdy póŸnym wieczorem opuszczali-
œmy port, nic nie wskazywa³o, ¿e sprawdz¹ siê prognozy za-
powiadaj¹ce z³e warunki. Z nadejœciem nocy wiatr stê¿a³ do
si³y 6-7 B, która siê utrzymywa³a ju¿ przez ca³y czas, fale uro-
s³y do dwóch metrów i wiele z nich wchodzi³o na pok³ad czy-
ni¹c ¿eglugê bardzo mokr¹. Gdy osi¹gnêliœmy Przyl¹dek Ro-
zewie i schowaliœmy siê za ten najdalej na pó³noc wysuniêty
punkt Polski, morze natychmiast siê uspokoi³o, a wiatr zel¿a³.

Rejs bez w¹tpienia by³ udany. W ci¹gu dziesiêciu dni odwiedzi-
liœmy piêæ portów, z których dwa s¹ stolicami pañstw. Przep³ynê-
liœmy 760 mil morskich, czyli prawie 1400 kilometrów. Narzekaæ
jedynie mo¿emy na s³abe wiatry, przez które prawie po³owê rejsu
przep³ynêliœmy na silniku. Jako za³odze, uda³o nam siê bardzo
dobrze zgraæ i wspaniale siê bawiæ przez ca³e dwa tygodnie.

n Ma³gorzata Wnuk, Henryk B³asiñski

Konferencjê zorganizowa³o Studenckie
Ko³o Naukowe Automatyzacji Procesów
W³ókienniczych z P£ we wspó³pracy
z Fundacj¹ Rozwoju Przedsiêbiorczoœci,
prowadz¹c¹ projekt ScienceFun 2005,
Kariera w nauce jest trendy realizowany
w ramach 6. Programu Ramowego The
Researchers in Europe 2005 Initiative.

Studenci z ko³a naukowego, dyplo-
manci i pracownicy Wydzia³u In¿ynierii
i Marketingu Tekstyliów P£ przygotowa-
li  prezentacje wprowadzaj¹ce s³uchaczy
w dziedzinê, która ³¹czy medycynê oraz
tekstylia i stwarza pacjentom nowe mo¿-
liwoœci leczenia. Na pocz¹tku przedsta-
wione zosta³y ogólne pojêcia dotycz¹ce
opatrunków z o-dibutrylochityny, wyja-
œniaj¹ce pewne pojêcia chemiczne i d¹-
¿¹ce do wyjaœnienia dzia³ania tych opa-
trunków. Referat ilustrowany by³ zdjêcia-
mi z prac badawczych prof. A. Chilar-
skiego. W dalszej kolejnoœci przedstawio-
no projekty medycznej firmy Tricomed,
takie jak syntetyczna skóra, polipropy-
lenowe wk³adki prze³ykowe, ró¿nego
typu protezy, siatki chirurgiczne do le-
czenia przepuklin, siatki opatrunkowe
czy uciski. Nastêpnie pokazano zdjêcia

Na Uniwersytecie Medycznym, 25.11.2005 r. w Szpitalu Klinicznym nr 5 w Łodzi, odbyła się konferencja naukowa

Medycyna przyszłości,
wykorzystanie tekstyliów w medycynie

i przekroje nowoczesnych, inteligentnych
ubrañ zwanych i-wear, które produkuje
m.in. firma Sensatex Inc. Przedstawio-
no tak¿e dzia³alnoœæ firm Balton i Zenith,
produkuj¹cych stentgrafy.

O wypowiedŸ na temat konferencji
poprosiliœmy dr in¿. Z. Draczyñskiego
z Katedry Chemii Fizycznej Polimerów Wy-
dzia³u In¿ynierii i Marketingu Tekstyliów:

Wierzy Pan, ¿e przedstawione projekty
przestan¹ byæ medycyn¹ przysz³oœci, a stan¹
siê powszechnie stosowan¹ praktyk¹?

Tak, wierzê jak najbardziej. Myœlê, ¿e
s¹ du¿e szanse na zastosowanie po-
szczególnych metod w naszym kraju.

Wy¿szy poziom medycyny i bardziej
rozwiniêty przemys³ tekstylny za granic¹
to wiêksze szanse, ¿e tam te nowocze-
sne technologie zostan¹ wprowadzone
wczeœniej, a my pozostaniemy w tyle?

Nie obawia³bym siê tej sytuacji, na-
sze badania nale¿¹ do czo³owych w Eu-
ropie, jesteœmy coraz bardziej rozwiniê-
tym i nowoczesnym krajem i zaczynamy
w ró¿nych dziedzinach przeœcigaæ inne
pañstwa.

Czy stosowanie tych nowoczesnych,
przysz³oœciowych rozwi¹zañ, które jest

w tej chwili jeszcze bardzo sporadyczne
wymaga od lekarzy szczególnej odpowie-
dzialnoœci?

Tak, zdecydowanie. Nie s¹ to na ogó³
dzia³ania rutynowe, a ich opanowanie
wymaga czasu.

Czy wprowadzanie nowych technik
w medycynie, o których mówiono w re-
feratach, nie powinno byæ bardziej po-
wszechne?

Myœlê ¿e nawet niewielka liczba do-
tychczasowych eksperymentów, które
siê powiod³y œwiadczy o celowoœci ba-
dañ. Jak dot¹d w³o¿ony wysi³ek na pew-
no nie by³ czasem zmarnowanym.

Czego dotycz¹ Pana najnowsze pro-
jekty badawcze?

Pracujemy nad otrzymywaniem chi-
tyny z nowych Ÿróde³, innych ni¿ dotych-
czasowe.

Jaki procent udanych eksperymen-
tów zwi¹zanych z prowadzonymi bada-
niami uzna³by Pan za satysfakcjonuj¹cy?

Ucieszy³by mnie nawet 1%, bo zna-
czy³oby to, ¿e op³aca siê dalej pod¹¿aæ
w tym kierunku.

n Adrian Izydorczyk
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Ludwik Michalski urodzi³ siê 3 lutego
1927 r. w Grodnie. Uczêszcza³ do Gimna-
zjum im. Reytana w Warszawie. Po Po-
wstaniu Warszawskim zosta³ wywieziony
do Niemiec sk¹d powróci³ w sierpniu 1945
roku. W tym samym roku rozpocz¹³ stu-
dia w nowo powsta³ej Politechnice £ódz-
kiej na Wydziale Elektrycznym. Dyplom
magistra in¿yniera uzyska³ w 1949 r.

Pracê zawodow¹ rozpocz¹³ w 1950 r.
jako asystent w Zak³adzie Aparatów Elek-
trycznych, a nastêpnie w kierowanym
przez prof. Bronis³awa Sochora Zak³adzie
Grzejnictwa Elektrycznego, który w 1954
roku przerodzi³ siê Katedrê Elektrotermii.
Ludwik Michalski, dziêki swej m³odzieñ-
czej energii wniós³ olbrzymi wk³ad w two-
rzenie Katedry.

G³ówny nurt dzia³alnoœci naukowej
L. Michalskiego stanowi³y zagadnienia re-
gulacji temperatury i identyfikacji w³aœci-
woœci urz¹dzeñ elektrotermicznych.
W 1961 r. obroni³ pracê doktorsk¹ i roz-
pocz¹³ roczny sta¿ naukowy w Holender-
skim Instytucie Elektrotermii w Ma-
astricht. Intensywna praca w³asna i wspó-
³praca z zagranicznym oœrodkiem badaw-
czym umo¿liwi³y ju¿ w 1967 r. przygoto-
wanie rozprawy habilitacyjnej. Przebywa-
j¹c w Holandii zainteresowa³ siê wykorzy-
staniem analogowych modeli elektrycz-
nych do obliczeñ cieplnych - zagadnieniem
nowoczesnym, o wielkiej przydatnoœci
praktycznej i teoretycznej. Kontakt z prof.
Beukenem i Instytutem w Maastricht za-
owocowa³y organizacj¹ trzech miêdzyna-
rodowych kolokwiów poœwiêconych tej te-
matyce oraz budow¹ w Katedrze Elektro-
termii uniwersalnego modelu analogowe-
go, tzw. Modelu Beukena o parametrach
przewy¿szaj¹cych holenderski pierwo-
wzór. Prof. Michalski by³ prekursorem mo-

Prof. Ludwik Michalski
1927 – 2005

delowania analogowego w zagadnieniach
elektrotermicznych w Polsce.

Tytu³ profesora nadzwyczajnego otrzy-
ma³ w 1978 r., a na stanowisko profesora
zwyczajnego zosta³ powo³any w 1991 r.

Gdy Katedra Elektrotermii wesz³a
w sk³ad Instytutu Elektroenergetyki prof.
Michalski zosta³ zastêpc¹ dyrektora (1972-
89). W 1989 r. Katedra Elektrotermii wy-
dzieli³a siê z Instytutu, a prof. Michalski
obj¹³ jej kierownictwo. W 1997 roku prze-
szed³ na emeryturê.

Prof. L. Michalski wypromowa³ 9 dok-
torów. By³ recenzentem kilkudziesiêciu
prac doktorskich i habilitacyjnych, prowa-
dzi³ wyk³ady i badania naukowe na uczel-
niach RFN, Francji, Wielkiej Brytanii i Ka-
nady. Jest wspó³autorem 5 monografii
krajowych i 2 wydanych zagranic¹. Jego
ksi¹¿ki Pomiary Temperatury oraz Regu-
lacja Temperatury w Urz¹dzeniach Elek-
trotermicznych sta³y siê g³ównymi publi-
kacjami w kraju, zaœ monografia Tempe-
rature Measurement wydana przez J.Wi-
ley & Sons jest dzie³em o charakterze
podstawowym w skali œwiatowej. Jest
równie¿ autorem 110 prac naukowych
opublikowanych w znacznej czêœci zagra-
nic¹ lub przedstawionych na konferen-
cjach miêdzynarodowych.

Prof. Michalski by³ cz³onkiem Komite-
tów Studiów „Badania i Nauczanie” Miê-
dzynarodowej Unii Elektrotermii UIE
w Pary¿u oraz Komitetu „Pomiary Tem-
peratury i Cieplne” IMEKO i IMACS. By³
równie¿ aktywnym cz³onkiem Sekcji Elek-
trotermii Komitetu Elektrotechniki PAN,
przez wiele lat pe³ni³ funkcjê przewodni-
cz¹cego Sekcji Pomiarów i Regulacji Tem-
peratury SEP i przewodnicz¹cego prezy-
dium Polskiego Komitetu Elektrotermii
NOT. By³ cz³onkiem kilku Rad Naukowych.

Prof. L. Michalski by³ wielokrotnie na-
gradzany i odznaczany, m.in. Krzy¿em
Kawalerskim OOP, Z³otym Krzy¿em Zas³u-
gi, Medalem Komisji Edukacji Narodowej,
Medalem Profesora Po¿arskiego, Srebrn¹
Odznak¹ Honorow¹ NOT, Z³ot¹ i Srebrn¹
Odznak¹ Honorow¹ SEP, Odznak¹ Zas³u-
¿ony dla Politechniki £ódzkiej.

Prof. Michalski by³ cz³owiekiem nie-
zwykle energicznym, o olbrzymiej aktyw-
noœci naukowej i rozleg³ych horyzontach
intelektualnych, a ³¹czy³ to z wielk¹ skrom-
noœci¹ i ¿yczliwoœci¹. Zawsze by³ gotowy
przyjœæ z pomoc¹ i rad¹ we wszystkich
sprawach, nie tylko naukowych. Prowa-
dzi³ sportowy tryb ¿ycia i szczyci³ siê dobr¹
kondycj¹ fizyczn¹, która pozwoli³a Mu na
zachowanie aktywnoœci naukowej rów-
nie¿ po przejœciu na emeryturê. Pasj¹ Pro-
fesora by³o narciarstwo, któremu poœwiê-
ca³ wszystkie zimowe urlopy. Przez wiele
lat by³ Przewodnicz¹cym Sekcji Narciar-
skiej AZS. Posiada³ równie¿ uprawnienia
instruktora narciarskiego i czêsto ¿arto-
wa³, ¿e egzamin na te uprawnienia by³ naj-
ciê¿szym egzaminem, jaki zdawa³.

Po przejœciu na emeryturê pracowa³
nadal na czêœci etatu. Jeszcze kilka tygo-
dni przed œmierci¹ uczestniczy³ w egza-
minie dyplomowym. Jego œmieræ by³a dla
nas wszystkich ogromnym zaskoczeniem.
Zmar³ 17 listopada 2005 roku w £odzi.

n Krzysztof Januszkiewicz
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